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Uvodnik

Jurij Paljk

Stari in bolni
v

Število prebivalstva se v Italiji nenehno  veča, 
Italijani pa so stari in  bolni, bi lahko zapisa
li pod zadnje poročilo državnega zavoda za 

statistiko Istat, ki so ga objavili m inuli teden. 
Vsak peti italijanski državljan ima več kot 65 let, 
38 odstotkov italijanskih državljanov pa ima vsaj 
eno kronično bolezen. Italija tako postaja vse 
bolj država starih in  obolelih ljudi, porast števi
la prebivalstva pa gre pripisati predvsem  vse 
večjemu številu priseljencev. 41,3% italijanskega 
prebivalstva tudi meni, da je njihovo gospodar
sko stanje "revno ali pa vsaj pomanjkljivo". Veča 
pa se število tistih, ki preberejo na leto vsaj eno 
knjigo. Porast pa beležim o tudi na področju 
računalnikov in  interneta, pa čeprav na evropski 
ravni Italija ne slovi kot dobro “omrežena" drža
va. 47,5% prebivalcev Italije pravi, da uporablja 
računalnik, 44,4% pa jih rabi internet. 56,2% 
Italijanov bere vsaj en dnevnik povprečno enk
rat na teden, 45,1% pa je tistih, ki vsaj enkrat te
densko sežejo po knjigi. Konec leta 2008 je bilo 
v Italiji 60.045.068 ljudi, okrog 426 tisoč več kot 
leta 2007. Več starejših ljudi je v povprečju samo 
še v Nemčiji, Italiji pa po starosti sledita Bolgarija 
in  Grčija. Kar se plodnosti tiče, nam  Istat pravi, 
da je v Italiji leta 2008 vsaka žena im ela 1,41 
otroka, kar je nekoliko več kot leta prej, spet 
predvsem zaradi priseljencev, ki se življenja ne 
bojijo. V Evropski uniji imajo ženske manj otrok 
samo še na Poljskem (1,31), v Romuniji (1,30) 
in  na Slovaškem (1,25). Leta 2009 je v Italiji 
38,8% prebivalcev povedalo, da bolehajo vsaj za 
eno kronično boleznijo, odstotek pa se povzpne 
na 86,9%, ko govorimo o prebivalcih, ki so sta
rejši od 75 let. Najbolj razširjene kronične bolez
ni so: artroza-artritis (17,8%), povišan krvni tlak 
(15,8%), razne alergije (10,2%), osteoporoza 
(7,3%), kronični bronhitis in  naduha (6,2%) ter 
sladkorna bolezen (4,8%). Leta 2008 se je števi
lo sklenjenih zakonov zmanjšalo v primerjavi s 
prejšnjim letom, in  sicer z 250.360 na 249.242. 
Čeprav cerkvene poroke upadajo tudi v Italiji, s 
75,3% leta 2000 na sedanjih 62,8%, pa je cerkve
ni poročni obred še vedno najbolj razširjen. Če 
pogledam o pobliže, vidimo, da se na jugu Italije 
še vedno poroča v cerkvi 77,3% ljudi, v srednji 
Italiji 56,2% in 51,1% na severu države.
To je nekaj številk, ki ne zavajajo, ampak govo
rijo o stanju prebivalstva v Italiji. Istat s tem  se
veda ne pove, kaj bo to pom enilo  za jutrišnji 
dan, kot tudi niti, kaj bo s pokojninskim siste
mom , ki je v Italiji, kot tudi v domala vseh evro
pskih državah, na robu polom a. Slika v naši 
manjšini seveda ni drugačna, razlika je le v tem, 
da mi nim am o priseljencev.

5  LOV I K
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Javno srečanje

Na slepo
Claudi o Magris 

Drago Jančar
sodeluje Veronika Brecelj
predvideno  je  sim ultano  prevajanje

27. 11. 2 0 0 9 - 18.30
Kulturni dom

Ul. Brass 20 - Gorica
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D a slovenska pesem  še živo odm eva od 
tržaškega Krasa do Nadiških dolin, je po 
trdila tudi letošnja, 51. izvedba revije pev

skih zborov Cecilijanka, ki je "nepogrešljivo 
ustaljeno snidenje s pesmijo ob prazniku zavetni
ce petja sv. Cecilije", kot je v toplem  nagovoru, v 
nedeljo, 22. novem bra, n a  sam  godovni dan 
priljubljene svetnice, dejala Franca Padovan, pred
sednica Zveze slovenske katoliške prosvete, prire
diteljice do lgoletnega m očno  zakoreninjenega 
srečanja s pesmijo. Letošnja zborovska revija je b i
la posvečena 50-letnici ZSKP, "ki je bila ustanovlje
n a  z osnovn im  nam enom , da bi bila ku ltu rn a  
dejavnost goriških slovenskih katoliških društev 
bolje povezana in  usklajena. Predvsem je želela in  
želi gojiti slovensko kulturno-prosvetno dejavno
st v smislu krščanskih načel in  ohranjati tradicio
nalne duhovne vrednote slovenskega naroda. Tem 
sm ernicam  je ostala in  ostaja zvesta tudi danes", 
je povedala Padovanova in  poudarila, da je prav 
Cecilijanka ena izm ed odm evnih  ku ltu rn ih  po 
bud, ki jih prireja Zveza. "Cecilijanka ostaja verna 
podoba zborovskega ustvarjanja v širšem prostoru 
dežele FJk, pa tudi izven nje. Pesem nas združuje 
ob lepi, plem eniti dejavnosti, ki im a predvsem  za 
nas Slovence, ki živimo v Italiji, še posebno doda
no  vrednost. Prižge nam  lahko plam en, da vztraja
m o pri vrednotah, ki se nam  zdijo v našem  prosto
ru  še vedno potrebne, važne in  dragocene, da o h 
ranim o in vrednotim o slovenski jezik in  kulturo. 
To so vrednote, ki zaznamujejo od vsega začetka 
tudi revijo Cecilijanka", je pristavila predsednica 
Zveze, ki se je zahvalila vsem  sodelujočim pevcem 
in  dirigentom  letošnje Cecilijanke. Na sobotnem  
večeru, 21. novem bra, pa je v im enu Zveze nekaj 
lepih misli povedal Dario Bertinazzi. "Petje člo
veka plem eniti in  duhovno napolnjuje", je rekel 
in  spom nil, da je včasih slovenskega človeka 
spremljalo pri vsakodnevnem  trdem  delu. Podčr
tal je, da so prav Zveza in  njene članice v vseh teh 
letih vložile veliko truda prav na glasbenem  po
dročju, ki je živahno, saj veliko m ladih požrtvoval
no  nam enja svoje energije zborovskemu petju in  
zato zbori dosegajo priznanja in  nagrade na raznih 
tekm ovanjih. Podčrtal je odgovorno vlogo Zveze 
in  društvenega dela pri ohranjanju narodne zave
sti, pa tud i zborovskega petja, ki nu d i m lad im  
"prostor, kjer se lahko družijo v zdravem duhu  in  
pokažejo svoje zm ogljivosti"; petje jim  vliva 
upanje v boljšo prihodnost in  jih tudi odvrača od

nevarn ih  vab sodobne družbe. Starejši pevci m o
rajo zato stati ob strani mlajšim, jih spodbujati in  
pom agati, m ladi pa m orajo biti m ost m ed tradi
cijo in  novostm i. Naglasil je, da Cecilijanka n i sa
m o kultu rno  obarvana prireditev, am pak m ora še 
nadalje tem eljiti n a  krščanskem  izročilu m iru, 
m edsebojne ljubezni in  povezanosti. Zato sta Zve
za in  Cecilijanka pom em bni tud i pri ohranjanju 
krščanske pripadnosti in  kot takim a je zaželel, da 
bi ostali živo telo naše slovenske skupnosti v Ita
liji.
Ob izrečenih, p lem enitih  m islih je seveda im elo 
petje glavno m esto n a  obeh večerih, na katerih so 
zbore predstavljali napovedovalci M artina Valen
tinčič, Jurij Klanjšček in  Nikolaj Pin
tar. Na letošnji Cecilijanki je nastopilo 
osem najst zborov. Vsak je zapel tri pe
smi; MePZ Lojze Bratuž iz Gorice z 
zborovodjem  Bogdanom  Kraljem in 
Dekliška vokalna skupina Bodeča 
Neža z Vrha Sv. M ihaela z Matejo Čer
nič, ki sta sklenila večera, pa sta p lo
skajočim poslušalcem  podarila še do
datka; posebno vzneseno, nepričako
vano  h u d o m u šn o  in  nenavadno  je 
izzvenel "bis" m lad ih  deklet. Pevci 
zbora Bratuž, vrhov- 
ske pevke in  MePZ Platnica zbornika 
Hrast iz Doberdoba SO-letnicT ZSKP 
z zborovodjem Hila- 
rijem Lavrenčičem so se s srebrnim  oz. 
zlatima priznanjem a - zbor Hrast tudi s pohvalo - 
ovenčali v Postojni n a  regijskem srečanju in  s 
svojim petjem  nudili tud i občinstvu Cecilijanke 
veliko um etniškega užitka z vokalno ubranostjo, 
izbrušenostjo izvedb in  pretanjeno interpretacijo 
skladb. Tudi pri nekaterih  drugih  zborih je bilo 
razpoznavno stremljenje zborovodij po čim  bolj 
izbranem  program u in  uglajenosti nastopov. Kot 
po navadi so bile izbrane skladbe pretežno dela 
slovenskih skladateljev (R. Gobec, P. Kernjak, V. 
Vodopivec, S. Jericijo...) n a  besedila znan ih  av
torjev (S. Kosovel, O. Župančič, F. Levstik...), m ed 
njim i sta bila tudi dva dom ača pesnika, Jurij Paljk 
in  Tomek Vetrih, katerih pesm i Zvečer stojim ob 
oknu  in  Štmaver je uglasbil Patrick Quaggiato. 
Zazvenela pa je tudi zmeraj prijetna ljudska pesem 
v raznih priredbah. Vsi nastopajoči zbori so po 
slušalcem  posredovali ljubezen in  navdušenje 
predvsem do slovenskega petja. Prisrčen sprejem

Zveza s lovenske  ka to liške  p ro sv ete

Petdeset let 
plodnega dela

1 9 5 9  -  2 0 0 9

poslušalcev je zabrisal utrujajoče vaje, brez katerih 
sicer ni uspehov. Poleg goriških so bili prisotni na 
letošnji Cecilijanki zbori s Tržaškega in  Videmske
ga ter rojaki iz Koroške in  Slovenije in  italijanski 
gostje. Na sobotnem  večeru so zapeli: Cerkveni 
PZ Sentlipš - Koroška (zborovodja Janez Petjak), 
MoPZ Provox -  Renče (I. Mignozzi), MePZ Stan- 
drež (David Bandelj), Vokalna skupina Polymnia 
& Friends -  Turriaco (Dorino Fabris), MePZ Hrast 
-  Doberdob (Hilarij Lavrenčič), MoPZ Fantje iz
pod  G rm ade (Ivo Kralj), MePZ F. B. Sedej, Šte- 
verjan (Aleksandra Pertot), MoPZ Skala (Zulejka 
Devetak), ŽeVS Danica, Vrh Sv. M ihaela. MePZ 
Lojze Bratuž, Gorica (Bogdan Kralj); v nedeljo pa: 

MoVS C horus '97, M iren 
(Laura Winkler), MePZ Jazbi- 
ne-Plešivo, (Zdravko
Klanjšček), MoPS Akord, Pod- 
gora (Dario Bertinazzi), MoPZ 
Mirko Filej, Gorica (Zdravko 
Klanjšček) MePZ Podgora (Pe
ter Pirih), MoPZ Stmaver 
(Nadja Kovic), MoPZ Matajur, 
Špeter (David Klodič), DeVS 
Bodeča Neža Vrh Sv. M ihaela 
(Mateja Černič).
Zborovodje so iz rok zalih 
deklet Ivane Cotič, Stefanie 
Beretta in  Nikol D orni prejeli 
cvetlični šopek in  publikacijo 
Petdeset le t p lodnega dela 

1959 -  2009, ki jo je Zveza slovenske katoliške pro
svete izdala ob zlatem jubileju, gradivo je zbrala 
Patricija Florenin, uredil ga je Damjan Paulin. Na 
151 straneh brošura prinaša delovanje včlanjenih 
društev, spom inski zapis Živijo m ed nam i kot sve
tli vzori, o zaslužnih v zadnjih letih um rlih  čla
nih, seznam občnih  zborov, vse delo (prireditve, 
razstave, publikacije...), ki ga je Zveza uresničila v 
teh  letih, ter uvodno misel podpredsednika Zveze 
Miloša Čotarja. Fotografsko gradivo je iz arhivov 
ZSKP, včlanjenih društev ter Novega glasa. 
Pokrovitelja letošnje izvedbe Cecilijanke sta bili 
Goriška občina in  pokrajina, gm otno  pa sta jo 
podprla Javni Sklad Republike Slovenije za kultur
ne dejavnosti in  Fundacija Cassa di Risparmio iz 
Gorice. Med publiko, ki je m nožično spremljala 
nastope zborov, je v nedeljo sedela tud i goriška 
prefektinja Maria Augusta Marrosu.

Iva Koršič

Zimzeleno srečanje 
. . .s pesmijo
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SSk in Skupaj za Sovodnje

Priziv proti jusu je neodgovorno 
politično dejanje

Sovodenjska sekcija SSk in 
občanska lista Skupaj za So
vodnje negativno ocenjuje

ta odločitev sovodenj ske občinske 
uprave, da se je odločila za priziv 
proti razsodbi, ki je septembra 
meseca potrdila jusu Vrh in torej 
vrhovski vaški skupnosti lastništ
vo nad zemljo, ki ji je bila krivič
no odvzeta leta 2002. Obžalo
vanja vredno je tudi dejstvo, da je 
novico o prizivu dala v javnost 
skupščina Občinske enotnosti in 
ne občinska uprava. To jasno ka
že, da gre za politično in  ne uprav
no odločitev, za katero stojijo 
komponente Občinske enotnosti. 
SSk in  Skupaj za Sovodnje istoča
sno ostro obsojata stališče Občin
ske enotnosti, ki na Primorskem 
dnevniku dne 19. novembra 2009 
opredeljuje vrhovske jusarje kot 
dom nevne lastnike om enjenih 
zemljišč. To pomeni, da Občinska

enotnost, ki se je predstavila na 
volitvah z naklonjenim i stališči 
do jusarskega vprašanja, je očitno 
pozabila na svoje predvolilne 
obljube. Govoriti namreč o dom 
nevni lastnini, potem  ko je sod
nik razsodil jusu v prid, je po oce
ni obeh skupin nedopustno in 
neodgovorno.
Nedopustna je tudi trditev, da 
Občinska enotnost opredeljuje jus 
Vrh, kot neki novonastali subjekt, 
čeprav je že na začetku 20. stoletja 
samostojno sklepal pogodbe, kot 
dokazujejo uradni akti. Jasno je, 
da so te trditve, ki jih osvajata tako 
sovodenjska občinska uprava kot 
tudi Občinska enotnost, znak, da 
ostro nasprotujejo priznanju ju- 
sarskih zemljišč na Vrhu. To pa je 
po oceni obeh skupin zelo hudo 
dejanje, saj se na tak način po 
stavljajo proti prebivalcem, ki so 
dediči skupnih zemljišč, ki so bili

vrhovski, še preden je bila občina 
Sovodnje ob Soči ustanovljena. 
Stranki SSk in  Skupaj za Sovodnje 
sta obenem razočarani zaradi rav
nanja županje Alenke Florenin, ki 
je m ed volilno kampanjo večkrat 
obljubljala dogovarjanje z jusom 
in je še pred kratkim aktivno iska
la konstruktivnih rešitev. Z vložit
vijo priziva proti jusarjem očitno 
izbira drugo pot, ki pa je po oceni 
obeh opozicijskih skupin za obči
no tudi precej tvegana.
Prav tako obe svetniški skupini 
SSk in Skupaj za Sovodnje ocenju
jeta, da priziv občinske uprave 
dejansko ne ščiti interesov obči
ne, kot je bilo v Primorskem dnev
niku omenjeno. Dejstvo je nam 
reč, da če bo drugostopenjsko so
dišče ponovilo razsodbo prvosto
penjskega, kar je zelo možno, bo 
občina še toliko bolj izpostavljena 
pred tožbo privatnika, kar pom e
ni, da bo javno upravo bremenilo 
izplačilo morebitne odškodnine.

Nejasna usoda pomembnih organov uprave

Goriška občina ukinja 
mestne rajonske svete

Vpleteni tudi Italija in Slovenija

Načrti za oskrbo 
Evrope s plinom

K ljučni trenutek za obstoj 
rajonskih svetov bo zelo 
verjetno za občinske volit

ve v Gorici leta 2012. Že zdaj pa je 
jasno profilirana politična volja se
danje goriške mestne uprave, ki je 
že drugič zaporedoma drastično 
oklestila denarni prispevek za de
lovanje rajonskih svetov. To je bi
lo povedano prejšnji teden na 
srečanju med občinskimi upravi

telji in vsemi predsedniki goriških 
rajonskih svetov, ki je potekalo v 
goriški mestni hiši. Prisotni so bi
li tudi Walter Bandelj, Mario Bre
scia in Lovrenc Peršolja, trije slo
venski predsedniki rajonskih sve
tov Podgora, Štandrež in Pevma- 
Štmaver-Oslavje.
Na goriški občini je v preteklosti že 
večkrat stekla razprava glede ute
meljenosti števila rajonskih svetov

kot tudi o smislu njihovega ob
stoja za občino, ki nim a niti
40.000 prebivalcev. Vedno pa je 
prevladalo m nenje v prid rajon
skim svetom, ker so nenadom e
stljiva povezava med posameznim 
občanom in občino kot ustanovo. 
Vse to je danes postavljeno resno 
pod vprašaj, saj je bila že od lan
skega leta podana zelo jasna smer
nica sedanje deželne uprave, ki 
povzema slično državno smerni
co, da se ukinejo vsi rajonski sve
ti, ki delujejo v občinah z manj kot
50.000 prebivalci. Pod temi pogoji 
občina Gorica ne bo imela pravi
ce do rajonskih svetov. Sama obči
na Videm je rajonske svete že uki
nila, tako da ostaja to vprašanje 
odprto še v Gorici in  Trstu. Mo
goče ni le slučaj, da sta to občini, 
kj er živij o Slovenci in  kj er se izvaj a 
zaščitna zakonodaja za slovensko 
narodno skupnost.
Usoda goriških rajonskih svetov 
ostaja torej zelo resno na vrvici, 
vsaj kar se tiče finančno-upravne 
plati. Njim v prid igrata navezano
st ljudi in kulturno-socialna vloga 
rajonov kot posrednikov med po
sameznim občanom in spodbuje
valci raznih pobud za krajevno 
prebivalstvo. Velik je njihov po
m en v tistih predelih, kjer so Slo
venci najbolj prisotni v Gorici in 
kjer se prav zaradi delovanja rajon
skih svetov ustvarjata prim erno 
sožitje in ovrednotenje goriških je
zikovnih kultur. Vključevanje v 
delo rajonskega sveta je priložno
st za vstop v svet javnega 
upravljanja skupnih dobrin in  
soočanja z dem okratičnim i po
stopki razprave in  sprejemanja sk
lepov za konkretne vsakodnevne 
potrebe občanov.

Julijan Čavdek

Tem eljno strateško
vprašanje za sodobno 
življenje in  razvoj je v vseh 

deželah in  na celinah sveta pri
dobivanje ozirom a izkoriščanje 
energetskih surovin. Glavni viri 
tako potrebne energije so v se
danjem zgodovinskem obdobju 
nafta (petrolej ), jedrski reaktorji, 
hidroelektrarne, zemeljski plin, 
premog in  v zadnjem času t. i. al
ternativni energetski viri, kot sta 
sončna in  vetrna energija. Danes 
prevladujeta petrolej in  zemeljski 
plin. Slednji je posebno pom em 
ben za današnjo Evropsko unijo, 
potem  ko je bil do šestdesetih let 
prejšnjega stoletja prim arna ener
gija premog. Ni torej slučajno, da 
se je zahodna Evropa začela 
združevati prav na področju 
proizvodnje in  trgovske izmenja
ve premoga in  jekla (1951). 
Druga pom em bna ugotovitev je 
ta, da je v Uniji istočasno stopnja 
energetske odvisnosti narasla že 
na čez 60%, tako da je vse tesneje 
vezana na ruske, bližnjevzhodne, 
alžirske in  norveške dobavitelje. 
Po drugi strani pa v Evropi od le
ta 1996 upada pridobivanje ze
meljskega plina in  narašča njego
vo povpraševanje. M očan delež 
njegove uporabe gre na račun 
uporabe pri proizvodnji elektrike. 
Uvedba zemeljskega plina v 
proizvodnjo elektrike (kot pri 
nafti) postavlja Unijo pred pro
blem  varne dobave in  ranljivosti 
glede na države izvoznice. Skoro 
84% uvoza plina izhaja iz samo 
treh držav (Rusije, Alžirije in  Nor
veške), tranzit pa poteka predv
sem po plinovodih. Države uvoz
nice si zato prizadevajo za večjo 
zem ljepisno razpršenost svojih 
virov oskrbe kakor tudi novih 
prevoznih možnosti s posebnimi 
ladjam i (tankerji) in  z om o
gočanjem dostopa do sprejemnih 
term inalov za tekoči plin  
(uplinjevalnikov). Po drugi strani 
ruska družba Gasprom, ki oskr
buje Unijo s četrtino plina, se po
vezuje z velikimi evropskimi 
družbami (kot je, recimo, italijan
ska družba ENI) pri končni distri
buciji plina.
Severna Italija sedaj dobiva večji

del ruskega plina po plinovodu iz 
Rusije prek Ukrajine, Slovaške in 
Avstrije, ki se pri Trbižu vključi v 
italijansko plinsko omrežje. Iz te
ga plinovoda se oskrbuje tudi Slo
venija. Za dobavo plina Evropi se 
načrtujejo trije plinovodi, in sicer 
Severni tok, Južni tok in  Nabuc- 
co. Pri gradnji Severnega toka so
delujejo Rusija, Nemčija in  Nizo
zemska, njegova trasa pa je tako 
speljana, da se izogne Ukrajini. 
Dokončan bi m oral biti leta 
2010. Za oskrbo jugovzhodnega

dela Evrope iz Južne Rusije je 
predviden plinovod Južni tok, pri 
katerem sodeluje tudi italijanska 
družba ENI. Predstavljal naj bi iz
razito konkurenco plinovodu Na- 
bucco, katerega gradnjo podpira 
Evropska unija in  ki naj bi pri
peljal v Evropo p lin  iz Irana in 
Kaspijskega bazena. Ubil naj bi 
dve m uhi na en mah: Evropo bi 
rešil odvisnosti od ruskega plina, 
izognil bi se tudi problem atič
n im  tranzitnim  težavam. Meseca 
maja je ruski plinski m onopolist 
Gazprom s predstavniki Italije, 
Grčije, Bolgarije in  Srbije podpi
sal sporazume o gradnji tega pli
novoda, ki naj bi se nadaljeval čez 
Madžarsko in  Slovenijo v Av
strijo. Minulega 14. novembra sta

sporazum  o sodelovanju pri 
gradnji in  uporabi Južnega toka 
podpisali Rusija in  Slovenija. Tre
nu tn o  se Rusija pogaja še z 
Madžarsko, Hrvaško in  Romu
nijo. Plinovod naj bi začel delova
ti leta 2013.
V zvezi z načrtovano mrežo pli
novodov kaže om eniti dvoje ugo
tovitev. S plinovodom  Severni 
tok se Rusija izogne prehodu pli
novoda čez Ukrajino, ki ji že 
nekaj let povzroča težave. Enako 
se ji s plinovodom  Južni tok izo
gne ob Črnem morju. Plinovod 
Evropske unije Nabucco pa po 
drugi strani obide Rusijo in  prek 
Turčije, Bolgarije in  Romunije do
seže Madžarsko in  Avstrijo. Drža
vam Unije naj bi se tako zagoto
vila neodvisnost od ruske oskrbe 
s plinom .
Kot om enjeno, uplinjevalniki 
predstavljajo pom em ben člen v 

oskrbovanju s 
plinom . Ita
lijanski go
spodarski 
dnevnik II so
le 24 ore je 
pred kratkim  
obširno pisal 
o tej proble
m atiki in 
m ed drugim  
ugotovil, da 
Italija naj bi 
danes potre
bovala tri ozi
rom a največ 
štiri plinske 
term inale po
leg pravkar 
odprtega ter
m inala pri 
Rovigu v so
sednjem  Ve
netu. Zato 
gradnja

uplinjevalnika v najbolj nepri
m ernem  mestu italijanske obale, 
to se pravi v Tržaškem zalivu, ni 
stvarno utemeljena, a kljub temu 
ga številni vplivni dejavniki 
vsiljujejo. Iz utem eljenih  razlo
gov m u nasprotuje sosednja Slo
venija. Okoljevarstvena organiza
cija Alpe Adria Green je m inuli 
teden vložila pritožbo na uprav
no sodišče FJK in  na Deželno 
upravno sodišče v Laciju, ki je pri
stojno za vso državo, za zaustavi
tev gradnje vseh načrtovanih 
uplinjevalnikov v Tržaškem zali
vu. Priziv na deželno upravno so
dišče sta vložila tudi miljski žu
pan  Nesladek in  dolinska žu
panja Fulvia Premolin.

Alojz Ttd

Na dnu...

Povejmo na glas

Smo res nemočni za dobro?
V sekakor velja takoj odgovoriti na naslov

no  vprašanje: ne, n ism o  nem očn i za do
bro, sposobni sm o  se odločati v  sm eri 
dobrega za vse in  n e  zgolj zase, sposobni sm o  

delati dobro in  odpravljati tudi velike stiske, če 
le to hočem o . Pa vendar, nedavna Svetovna  
konferenca o prehrani v  R im u nas je  p o n o vn o  
navdala z  obču tkom  nem oči, in  to res n i prijet
n o  doživetje. Vsak šesti človek na svetu trpi za 
lakoto, in  kar je  verjetno še bolj un ičujoč poda
tek, vsakih šest sekund  zaradi podhranjenosti 
um re otrok. Organizacija Združenih narodov  
za prehrano in  km etijs tvo  FAO bije p la t zvona, 
ravno tako generalni sekretar svetovne organi
zacije, k ljub  tem u pa se to zdijo glasovi vpijočih  
v  puščavi. Tudi se zdi, da se bo v  b ližnji p rihod 
nosti v  sm eri odločnejšega spopada z  lakoto in  
revščino zelo težko zgodilo kaj prelomnega. In 
dustrijsko najbolj razvitih držav, znan ih  p o d  
nazivom  G 8, na konferenci npr. sploh n i bilo. 
Res da so na svojem  zadnjem  zasedanju vAqui- 
li nam en ile  boju za odpravo lakote 20 m ilijard  
evrov, k i bi jih  nakazale letos in  v  naslednjih  
dveh letih, toda od  te napovedi se za zdaj n i 
realiziralo nič. O čitno vse skupaj n i tako eno
stavno, saj se iz  ust najvišjih državn ikov kar 
pravilom a ponavlja jo  v isoko  leteče obljube, 
kako da je  n u jn o  p rem ostiti vse večji prepad  
m ed  razvitim i in  revnim i, p o tem  pa  se zgodi 
malo, go tovo  m n o g o  premalo. In v  tej točki se 
rojeva n em o č  t. i. navadnega človeka, k i n e  pri
pada svetu po litike  in  je  slej ko  prej globoko  
prepričan, da bi bilo treba revn im  in lačnim

zares pom agati. Težko je nam reč verjeti, da bi 
bil ta t. i. navadni človek, se pravi velikanska  
večina, torej vsi m i, ravnodušen ob dejstvu, da 
p o  svetu otroci zaradi lakote m n o žičn o  u m i
rajo. N e nazadnje p o litik i najrazvitejših držav 
p o m o č  obljubljajo, kar pom en i, da se zavedajo  
teže problem a, zavedajo se občutka znatnega  
dela svetovne javnosti, kako je  naša tozadevna  
neg ibnostže  nečastna in  s tem  m učna, zato naj 
se ko n čn o  nekaj odločilnega naredi. In kljub  
tem u se n e  naredi, čeprav globoko v  sebi vemo, 
da bi se m oralo narediti. Se n e  naredi, ker n i
sm o  povsem  do kraja prepričani, ali nekaj pre
lom nega sploh hočem o  sprožiti? Ker se nam  
zdita revščina in  lakota v  svetu  prevelik  p ro 
blem, da bi se ga lahko lotili, po d o b n o  k o t  to 
velja za okolje in  p o d n eb n e  sprem em be? Se 
bo jim o  znižanja naše živ ljen jske ravni, če bi 
revn im  in lačnim  učinkovito  pom agali? Dejst
vo je, da se v  razvitem  svetu nekako  n e  m ore
m o  p rem akn iti z  m esta in  ta občutek je  pora
zen, n em o č  je  zanj kar preblaga beseda. Verjet
n o  res prem alo  verjam em o v  tudi za nas kori
sten učinek p o m o či prizadetim  in  ogroženim , 
prem alo  verjam em o v  p o m o č  drugim , kar je  
ed in i resn ičn i sm ise l našega bivanja: dobro  
dejanje pom aga ljudem  v  stiski, nas pa odtrga 
od tesnob in  strahu zase in  zgolj zase, odtrga 
nas od  strupa nesm isla, k i nam  sicer vlada. 
Dejanje dobrega je  preprosto  naša rešitev in  
odrešitev, k i bi se je  morali okleniti z  vso m očjo  
in  z  vsem  srcem.

Janez Povše

Z leve: Ivo Jevnikar, padalec Stanko Simcic, pisec John Earle, 
prevajalka N ataša Stanič ter šolnik Stojan Fakin (foto JMP)

V Kulturnem centru L. Bratuž v  Gorici je bil v  torek, 17. t. m ., lep večer, ki so ga priredili Center 
Bratuž, Krožek Anton Gregorčič in  Založba Mladika ob izidu knjige Cena domoljubja. Po pozdra
vu  Jurija Paljka v  im enu centra Bratuž in  drugih prirediteljev se je časnikar in  zgodovinar Ivo Jev
nikar pogovarjal s padalcem Stankom Simčičem, šolnikom  Stojanom Fakinom, prevajalko Natašo 
Stanič ter seveda z avtorjem knjige Johnom  Earlom. Srečanje z Johnom  Earlom o  primorskih pa
dalcih je bilo doživeto predvsem zaradi prisotnosti Stanka Simčiča in  Johna Earla, ki sta živo pri
povedovala predolgo zam olčano zgodbo o slovenskih junakih.

MISLITE,
DA 31 LAHKO BILA 

PRAŠIČJA GRIPA?

NE VEM, CE JE GRIPA 
PRAŠIČJA PA JE  
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V četrtek, 5. novem bra 
2009, se je Veit Heini- 
chen, pisatelj nemškega 

rodu, ki biva v Trstu, vrnil na go- 
riško železniško postajo, v društvo 
APT. Na večeru je govoril o novem 
rom anu z naslovom Die Ruhe des 
Starkeren (Mir močnejšega), kate
rega zgodba se dogaja tudi med 
Trstom, Gorico in  Novo Gorico. 
Veit H einichen se je rodil leta 
1957 v Nemčiji. Diplomiral je iz 
ekonomije v Stuttgartu. Postal je 
založnik in  soustanovi
telj založništva Berlin- 
Verlag; tu  je deloval do 
leta 1999. V Trst je prišel 
iz gole radovednosti že 
pred dvajsetimi leti. Me
sto ga je polagom a vse 
bolj prevzemalo, dokler 
se ni poročil s Tržačanko 
in se odločil, da se prese
li. Že vrsto let živi in ust
varja v Trstu. Njegovi ro
m ani so postavljeni v 
tržaško okolje. Nekatera 
njegova dela so že posta
la scenarij za film. V 
Nemčiji je njegove tele
vizijske nadaljevanke 
spremljalo devet milijo
nov gledalcev. V kratkem 
bodo začeli snemati no 
vo nadaljevanko prav v 
Trstu in  na Krasu. Pisa
telja je predstavil Stefano 
Cosma. Še prej pa sta oba 
nazdravila s kozarcem 
novega vina, ki so ga pri
delali Radikonovi. Ob tej prilož
nosti smo postavili pisatelju nekaj 
vprašanj.

Gospod Veit, kje ste dobili nav
dih za pisanje kriminalnih ro
manov? Zakaj postavljate v  sre
dišče svojih del teme, kot so 
kriminal, uboj, sodstvo? 

Kriminalni roman je v  preteklo
sti veljal za manjvredno literarno 
zvrst, očitali so m u  množičnost, 
popularnost, ideološkost, morali- 
stičnost ali propagandističnost. 
Dandanes to ne velja več.
Roman je bil že od vsega začetka 
ogledalo neke dobe, nekega do
ločenega kraja. Skozi oči glavnih 
junakov bralec spozna usodo in  
življenje nekega naroda, neke  
družbe. Vendar v  naši postmoder
n i družbi, kjer se je življenje člo

Intervju s pisateljem Veitom Heinichen

Meja ni nekaj, kar zapira!
veka res oddaljilo od bistva, edini 
m ožni roman je kriminalka. Do
volj, da odpremo katerikoli dnev
nik, pa spoznamo, da je vsebina 
marsikaterega članka raziskava o 
goljufiji ali preiskava o kaki finan

čni aferi. Živimo v  taki družbi, v  
kateri im am o vsak dan pred očmi 
uboje, napade, izkoriščanje, in to 
se ne dogaja samo v  ožjem krogu 
ljudi, amjrak v  "globalizirani 
družbi". Živimo v  tem ni družbi, 
ki hoče p o  vsej sili izkoriščati člo
veka "m im o" demokracije. Iz te
ga sledi, da, če hoče kdo spoznati 
sodobno družbo, mora pisati ali 
brati o prigodah, dogodkih, ob
čutkih, usodah posameznikov, ki 
se realno dogajajo okoli nas. Mi
slim, da se kriminalni roman lah
ko  približa resnici bolj ko t kateri
koli članek v  časopisu. S svojimi 
deli sem se vključil v  tisto zvrst de
tektivskih romanov, ki se ukvar
jajo z  dmžbo, s tem pač, kar se do
gaja okoli nas. Po navadi se m oj 
način pisanja oddaljuje od  klasič

ne zgodbe kriminalnih romanov, 
v katerih je zločinec kaznovan. 
Take so npr. televizijske nadalje
vanke, ko t je Derrick. Žal pa ve
mo, da v  vsakdanjem življenju ni 
vedno tako. M ed detektivske 

zgodbe sem sam ved
no  postavljal dve ve
liki um etn in i iz sve
tovne književnosti: 
Zločin in  kazen ve
likega pisatelja D o
stojevskega in Rdeče 
in  Črno Stendhala. 
Kdaj in  zakaj ste zače
li pisati knjige?
V pisanju sem sa
m ouk, pisati sem za
čel že ko t otrok. Ved
n o  sem bil pozoren  
opazovalec družbe in  
hkrati soudeleženec 
dogajanja. Pisatelj se 
pač mora poglobiti v  
zgodbo, ki jo  hoče na
pisati, se mora potru
diti, da jo  čim bolj ra
zum e v  vsakem sm i
slu, brez olepšavanja. 
Šele nato lahko ustva
ri kaj pom em bnega. 
Poudariti moram, da 
bi moral isto delati 

vsak od nas, čeprav n i pisatelj. 
Vsak bi se moral poglobiti v  druž
bo, v  kateri živi, in biti soudeležen 
pri skupnem  življenju.

Kje dobite ideje in kdo so vaši 
vzorniki? Kateri pisatelji so 
vam blizu?

Ko m e sprašujejo po  najljubšem  
pisatelju, po  navadi povem, da n i
m am  enega samega vzornika, 
ampak veliko. Isto se m i dogaja z  
vinom: nim am  rad le ene vrste vi
na. Različnost je bogastvo. 

Dejstvo, da glavne osebe vaših 
romanov prečkajo meje med 
državami, ima literarni po
men?

Vedno sem živel ob meji, saj sem  
se rodil v  Nemčiji, v  pokrajini, ki 
meji s Švico in Francijo. Mislim, 
da tudi vi, ki živite “za mejo", ve

ste, da taki, ko t sm o mi, imajo po 
sebno mišljenje, ki ga drugi s teža
vo razumejo. Meja v  našem gle
danju n i nekaj, kar zapira, ampak 
odpira. Ljudje ob meji so bolj od
prti ko td m g i prav zaradi tega, ker 
so veliko pretrpeli in  ker vedo, da 
ima življenje na obeh straneh 
m eje enak “okus". Seveda takih 
misli niso tisti ljudje, ki so ostali 
vklenjeni v  preteklost in  ki niso  
zm ožni se odpreti drugemu. Teh 
pa n i veliko. M ene sicer ne zani
majo samo posamezni kraji, ko t 
so lahko Trst, Gorica, Sežana, Vi
pava itd., m ene zanima bolj geo
grafsko območje, v katerem živi
mo. Meja je vedno "nekaj zelo ab
straktnega". Edina naravna in  ne  
abstraktna meja v  Evropi je meja 
okoli Islandije. Čeprav živim o pri 
meji, vsak, tudi manjši dogodek 
odmeva tudi drugod. To, kar se je 
na prim er zgodilo na Baltskem  
morju, se je odražalo tudi tu pri 
nas. V tem vidim neki svet "brez 
meja". In zato je različnost boga
stvo, iz katerega lahko vsi črpa
mo.

Se vam ne zdi, da se dandanes 
marsikdo boji različnosti?

Seveda. Prav naša potrošniška  
družba skuša vse poenotiti, saj ji je 
to bolj pogodu, ker družbeni vo
ditelji gledajo le na dobiček. Ve
liko dobrega za posameznika in 
človeštvo radi prezrejo, češ da ni 
"zanimivo za tržišče".

Ta vaš zadnji roman Die Ruhe 
des Starkeren je nekakšna na
daljevanka prejšnjih zgodb. 
Veliko vaših romanov ima že v  
naslovu besedo smrt (Smrt na 
Krasu, Smrtni ples, Vsakemu 
svojo smrt, Smrt meče dolgo 
senco, Smrt na čakalnem sez
namu).

Ja, vsak naslov ima svojo zgodbi
co. Tako sem npr. za naslov roma
na Totentanz (Smrtni ples) našel 
navdih pri freskah iz XIV. stoletja 
starodavne cerkvice na Krasu v  
Hrastovljah, ki sem jo večkrat obi
skal. Ta je ena izm ed najlepših in

najbolj dragocenih um etnin  na 
ozemlju Severnega Jadrana. Zgod
ba romana se začenja prav v  tej 
cerkvici. M oje zadnje delo, Die 
Ruhe des Starkeren, pa govori o 
sodobni krizi in jo skuša odkriti v  
vsakem kotičku, kjer se skriva. Na
slov poudarja umirjenost, ki jo  
lahko ima le tisti, ki ne dopusti, 
da bi ga kriza današnje družbe p o 
polnom a obvladala, in  zna ob
držati sredi kaosa "mirne živce". 
V romanu je protiutež komisarju 
Laurentiju Goran Newman, sin 
neke Slovenke in Američana, k i si 
zgradi sredi Krasa km etijo z  naj
m odernejšim i tehnološkim i 
stroji in se ukvarja z  ne prav čisti
m i posli. Sodobna kriza je bila 
predvidljiva, ni bila nekaj šokant
nega. Že pred leti sm o lahko opa
zili nekaj njenih znakov, ki so bi
li prisotni že, ko  sem  še delal v  
Nemčiji ko t podjetnik. Moja 
zadnja knjiga skuša dati bralcu 
odgovore na vprašanja o vzrokih 
in posledicah finančne krize, h k 
rati pa se tudi sprašuje o tem. 
Dandanes živi samo v  Evropi pri
bližno 30% prebivalstva na meji 
revščine: to je nedopustno! 

Kakšen pomen ima za vas pa
dec državne meje med Italijo 
in Slovenijo?

Moja zadnja knjiga se začenja 
prav s tem dogodkom, in sicer z  
vstopom Slovenije vschengensko  
območje. Bil sem zelo vesel tega 
dogodka, ker sem bil naveličan 
gledati ob prehodu meje večkrat 
neprijazne in zdolgočasene obra
ze m ejnih policistov. Zavedel sem  
se, da ljudje, k i so zaposleni na 
meji, so "enaki" po  celi Evropi. 
Vem, da je marsikdo tožil, da se 
bo ob padcu m ej povečalo predv
sem "makrokriminalstvo", ven
dar to ne drži, ker meja ni nikoli 
ustavila tatu ali zločinca. H udo
delci so se vedno posluževali p o 
narejenih po tn ih  listov ali pa so 
dobro vedeli, kje lahko brez skrbi 
prečkajo mejo. Mislim, da je meja 
bolj ustavljala pretok kulture in 
misli.

V vašem romanu glavni junak, 
komisar Laurenti, večkrat pre
čka mejo med Italijo in Slove
nijo ter sodeluje s kolegi poli
caji z onstran meje. Mislite, da 
se bo to dogajalo tudi v  resnici?

Sodelovanje m ed  policaji čez 
m ejo je vedno obstajalo. Po pad
cu meje je le-to postalo bolj urad
no; zakoni so se morali spreme
niti. Tudi tam, kjer so še občutena 
nasprotja m ed  Šlovenci in Italija
ni, se bodo s časom ugladila in  
m islim  tudi izginila. To velja še 
posebno za mlade. Vedno bolj bi 
morali iskati sodelovanje. Mislim, 
da se v  Gorici nekaj premika. Kot 
prim er bi navedel prem ike na 
zdravstvenem področju in  v  pre
voznih podjetjih.

V katere jezike so prevedena 
vaša dela?

Prevedena so v deset jezikov. 
Kako gledajo junaki vaših 
zgodb na družbo, kako pa vi 
gledate nanjo? Zdi se, da je da
nes preprost človek potisnjen 
v ozadje, da obstaja prepad 
med vsakdanjim življenjem in 
velikim globalnim svetom, ki 
ga vidimo le po televiziji. Zdi 
se, da živimo z občutki ne
moči, ker ne moremo vplivati 
na sodobno dogajanje. 

Kriminalni roman je dandanes še 
bolj resničen, ker sm o v  družbi vsi 
soodgovorni. Res je, kar pravite. 
Vendar posam eznik lahko nekaj 
naredi: lahko se pozanima, se p o 
svetuje, poglobi osebno kulturo. 
In to ne samo s tem, da pasivno 
sedi na kavču in gleda televizijo 
ali da bulji v  spletne strani. Inter
n e t m u  je lahko v  pom oč, da izve, 
kaj se dogaja v  drugih krajih, v  
drugih državah, lahko prebira 
tuje časopise in tako širi svoje ob
zorje.

Ali pišete že kako novo delo?
Vedno kaj pišem , vendar v  tem  
trenutku ne sm em  n ič  razkriti. Ni 
še čas za to.

Kaj bi svetovali mladim pisa
teljem?

Rekel bi jim, naj trdo delajo in  naj 
se ne bojijo pisanja, naj ne uniči
jo, kar so napisali, čeprav se jim  
n e  zdi dobro. Vsak v  življenju  
zgreši, zaide, a mora spet najti pra
vo pot. Svetoval bi jim , naj se 
skušajo poglobiti v  to, kar delajo, 
in naj se ne preveč osredotočajo 
nase. Pom em bno je, da ostanejo 
kritični do sebe in  da ne izgubijo 
upanja. Pri pisanju in ustvarjanju 
pa mora biti zraven tudi zabava.

Karlo Nanut

D A R O V I  Z A  V Z D R Ž E V A N J E  D U H O V N I K O V | Pogovor /  Msgr. Pietro Farina, predsednik Odbora CEI za promocijo ekonomske podpore Cerkvi

Čut pripadnosti Cerkvi vabi kristjana k odgovornosti 
do njenih potreb
u  T / - ako živijo duhov- 

I C  niki? Je res, da preje- 
A V m a j o  plačo? In kdo 

jim jo daje, Vatikan ali država"? 
Odkar je msgr. Pietro Farina postal 
predsednik Odbora za promocijo 
ekonomske podpore katoliški 
Cerkvi, posluša ta vprašanja vse 
pogosteje. Gre za legitimno "rado
vednost" vsakogar, ki upravičeno 
gleda na duhovnikovo poslanstvo 
kot na nekaj, kar mora biti popol
nom a zastonjsko, in vendar se za
veda, da tudi Božji služabnik ima 
neodložljive gmotne potrebe kot 
vsakdo drug. "Jaz pravim", trdi 
škof iz Caserte, "da je beseda 
'plača' napačna. Po navadi raje 
uporabljamo izraz 'povračilo', če
prav tudi ta ne daje prave podobe 
pojmu".

Ekscelenca, kako bi morali torej 
reči?

Točni izraz si moramo šele izmisli
ti. Pomembno pa je razumeti, da 
duhovnikovo delovanje n i delo, 
ki ga m oram o na neki način 
"plačati". Ne gre za poklic, ampak 
za poslanstvo. Če stopim o v  to 
perspektivo, ki je  prirojena tudi 
številnim  našim  dobrim  ver
nikom, se nam  bo zdelo naravno 
tudi vse ostalo.

Npr. to, da mora duhovnik pač 
živeti od nečesa?

Točno tako. Če hoče vlagati čas, 
zmogljivosti, energije v  službo 
skupnosti "spolnim delovnim ur

nikom", mora pač im eti kaj jesti, 
se obleči, živeti v  stanovanju: torej 
živeti. Nihče ne živi samo od  
zraka.

Kaj predlagate Vi?
M eni je všeč beseda “vzdrže
vanje": ta izraz, bolje ko t plača ali 
povračilo, govori o tem, da 
duhovniku  n i mar služiti soraz
merno s tem, kar dela ali opravi, 
ampak m u  zadostuje, kar m u  za
došča za dostojanstveno življenje. 
Vse drugo dela z  veseljem in pre
danostjo, saj gre za čisto "poslan
stvo" za Božje kraljestvo.

Beseda "vzdrževanje” je stopila 
v  govorico italijanske Cerkve, 
saj se že nekaj let govori o "Da
rovih za vzdrževanje duhov
nikov". Zakaj ste čutili potrebo 
po ustanovitvi tega sredstva, ki 
dopolnjuje navadne darove 
vernikov po župnijah?

Če hočem  odgovoriti na to 
vprašanje, moram v  glavnih obri
sih opisati sistem, ki je nastal pred 
dvajsetimi leti iz revizije konkor
data. Po logiki bi morala vsaka žu
pnijska skupnost, ki ji duhovnik  
služi z  vsem tem, kar je, biti zm ož
na m u  nuditi "vzdrževanje". To 
pa v  stvarnosti n i mogoče za ve
liko večino župnij: za tiste, ki 
imajo malo prebivalcev, ki so po 
leg tega še revni. Dovolj je pom i
sliti na dejstvo, da ima v  Italiji na 
26 tisoč župnij kar 12 tisoč manj 
ko t tisoč prebivalcev in približno 
štiri tisoč celo m anj k o t250. Kljub

vsemu vsak škofijski duhovnik, 
naj bo bolan, ostarel, v  pokoju ali 
še v  polnosti svojega dejavnega 
služenja, v  m estu ali v  zakotni gor
ski vasici, lahko računa na vzdrže
vanje, ki gre od 882 evrov meseč
no v  primem, da je bil komaj im e
novan, do 1.376 evrov, če gre za 
škofa tik pred upokojitvijo. 

Darovi nedeljnikov torej ne za
doščajo?

Darovi, k i jih dajejo verniki ob ne
deljah, včasih m ajhni in skromni, 
zadoščajo kom aj (in včasih niti 
ne) za navadne upravne stroške 
župnijske cerkve in pastoralnih 
stavb (elektrika, kurjava, čiščenje, 
red, vzdrževanje itd.). Zato je 
nujen dodatni sistem veznih po 
sod, k i bi omogočal pretok pri
spevkov za vzdrževanje večjih in  
bogatejših župnij manjšim in rev
nejšim. Poleg tega je potrebna  
"kompenzacijska soba", in sicer 
Osrednji in štitu t za vzdrževanje 
duhovnikov (Istituto Centrale So- 
stentamento Clero - ICSC), ki po 
seže na vsedržavni ravni, da inte
grira m orebitne potrebe in nee
nake razmere. To službo om enje
nega Osrednjega inštituta, ki ize
načuje prispevke, omogočajo sk
lad osem tisočink (delno gre tudi 
za vzdrževanje duhovnikov) in 
svobodni darovi vernikov, ki da- 
mjejo neposredno za vzdrževanje 
duhovnikov.

Ta sistem deluje že več kot dvaj
set let. Kakšen je njegov 
obračun?

Obračun je brez dvoma pozitiven.

V bistvu se je ohranila izvirna na
stavitev. Nekatere spremembe so 
imele opraviti samo s "tehnični
m i" dopolnili. Lahko pa zatrdimo, 
da je čas potrdil inovativne in po 
gum ne izbire, ki so bile sprejete 
ob reviziji konkordata, kar p o 
trjuje tudi dejstvo, da so sistem po 
zitivno sprejeli duhovščina, javno 
m nenje in v  bistvu doseganje 
ciljev gospodarskega izenačevanja 
ter upravne ureditve, ki je bila te
daj določena. Z  druge strani je 
prišlo z  leti še do manjših uskladi
tev.

Na primer?
Nujno je bilo vnesti nekatere po 
pravke v  m ehanizem , ki določa 
višino povračila duhovnikom. Če 
pogledamo podrobneje, je bilo 
potrebno prilagoditi sistem  
zmanjšanju števila duhovnikov in 
postopnem u zvišanju njihove  
srednje starosti. Dejavnim duhov
nikom  je bilo naloženih več na
log, kajti pastoralne potrebe 
ostajajo enake ko t pred dvajsetimi 
leti oziroma v  glavnem so danes še 
zahtevnejše. Povečala pa so se tu
di ekonomska bremena, poveza
na z  opravljanjem njim  zaupane
ga poslanstva, bremena, ki jih n i
so sposobne nositi neposredno  
župnije ali ustanove, pri katerih 
duhovnik opravlja svoje delo. Po
mislimo npr. na ceno goriva, ki ga 
mora plačevati župnik, zadolžen 
za več župnij, ki so m ed  sabo tudi 
oddaljene in pogosto ne razpola
gajo z  zadostnim i ekonom skim i 
sredstvi.

Katere inovativne 
prijeme sistema, 
ki je v  veljavi že 
dvajset let, lahko 
omenite?

Najprej dejstvo, da 
že dvajset le t bolni 
in ostareli duhov
niki niso več pre
puščeni sami sebi, 
ko t se je dogajalo do 
revizije konkordata 
leta 1984. Poleg tega 
ima ICSC tudi nalo
go, da poskrbi za 
naših 600 "fidei do- 
num ", to je za ita
lijanske škofijske 
duhovnike, ki so v  
misijonih v  najrev
nejših državah sveta.

Kakšna je skriv
nost, ki omogoča, 
da razumemo po
men Darov za vz
drževanje duhov
nikov? Pripadati in pomagati: 
to sta glagola, ki ju pogosto ci
tirate. Zakaj?

Skrivnost p o  m ojem  tiči v dveh 
glagolih: pripadati in pomagati. 
Sem nam reč trdno prepričan o 
tem, da bolj raste čut pripadnosti 
župniji in, prek nje, Cerkvi, toliko 
bolj raste tudi svobodna in odgo
vorna želja "podpreti njene potre
be": prva m ed  temi je  konkretna 
p o m o č  za vzdrževanje duhov
nikov, ki so tako potrebni za 
življenje vsake cerkvene skupno
sti. Ko je kristjan prepričan o tem,

da je župnija ko t njegov dom, nje
gova družina, ko torej v  njem  do
zori ta globoki čut pripadnosti, te
daj bo znal sprejeti nase breme 
“ekonomske podpore", da bi nje
gova župnija lahko živela in delo
vala. Dva privilegirana kanala za 
to podporo, zajeto v  italijanski gla
gol "sovvenire" (slov. pomagati, 
spomniti se), sta podpis za osem  
tisočnk, ki ne stane nič, in vsaj let
n i Dar Osrednjemu inštitu tu  za 
vzdrževanje duhovnikov, ki sicer 
zahteva dokaj velikodušnosti, pa 
čeprav je odtegljiv. /  (prev. DD)
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Iz gozdne globeli na 
Mačkovcu nad Robom

T o nedeljo sem  se odločil, 
da prisostvujem sveti maši 
"sub divo"- v  zavetju goz

dov na kraju morišča domobran
cev s postojanke Grahovo, daljne
ga leta 1943.
V zbrani tišini gozdov se nas je 
zbralo okoli 40 ljudi, v  glavnem  
starejših možakarjev. Sporočilo 
mašne hom ilije župnika iz Loške
ga potoka pri Starem Trgu pri 
Ložu, gospoda Kebeta, je bilo: 
"naj v  onstranstvu kom unistični 
rablji objamejo svoje žrtve in jih  
prosijo odpuščanja, kajti Kristus 
je gotovo umrl za vse, za oboje. 
Naj iz te žrtve nastane seme novih  
kristjanov, generacije ljudi, ki bi 
resnično začeli živeti iz pravih  
verskih korenin".
Tudi jaz resnično upam (kot je bi
la kri m učencev vedno seme n o 
vih kristjanov), da bo ta strašna 
smrtna že tev  padlih m ed  našo  
bratomorno vojno rodila genera
cijo nove dobe: dobe kreacije, h u 
morja, fantazije, inteligence, če-

D ogaja se nam , da ve
likokrat prezrem o, kaj 
nam  Bog sporoča po bo

goslužju, naši govorici in  tudi po 
petju. Prav pri slednjem nam  po
nuja tudi razliko m ed petjem in 
petjem ! Težko razum em o, kaj 
pom eni biti član cerkvenega zbo
ra ali prosvetnega. Cerkveni zbor 
služi bogoslužju in  je vez m ed 
Božjo besedo in  verniki. Vloga 
cerkvenih pevcev je podobna 
vlogi, kakršno je imel Janez Krst
nik. Dejal je: "Nisem tisti, za ka
terega me imate". Cerkveni pev
ci s petjem oznanjajo, da pri vsaki 
maši pride m ed nas Odrešenik, 
ki ga nismo vredni, vendar ga po
trebujemo, če želimo biti v Nje
govi bližini. Tega bi se morali še 
posebej zavedati tisti, katerim  je 
Veliki Pevec podaril glas in  po 
sluh. Tudi za to spoznanje je po
trebna ponižnost srca. Biti po 
nižen pa včasih nam  ljudem le ni 
lahko.
Ugotavljamo, da so pevci veliko

prav žal ugotavljamo, da ko m u 
nistična mentaliteta še vedno ži
vi, m očno živi, in  to v  še bolj per- 
fidni obliki konsum izm a in m o 
ralne izprijenosti.
Ob vsem tem  so se m i  
porajale preroške misli o 
prihodnosti. In znova in 
znova sem osupel, ker 
ugotavljam, da sm o slo
venski kristjani leta 1991 
pred izzivi padca totali
tarne ideologije p opo l
nom a odpovedali. N i
sm o znali uporabiti ob
zorij neskončne svobo
de. Pozabili sm o na 
osnovne moralno-etične 
vrednote: zmernost, m o
drost, pravičnost in sm o  
se pustili zavesti od naj
bolj banalne morilske 
požrtnosti. Zato n i čuda, 
da se tudi na Sloven
skem strahotno širi kul
tura smrti, v  obliki 
strahotne požrtnosti,

bolj dovzetni za pripravo nebo- 
goslužnih prireditev kot pa za 
pripravo na nedeljsko mašo. V 
luči Svetega pisma je to celo ra
zumljivo: Pokazati, kaj znaš in  
zmoreš, je svojstven užitek. Oz
nanjati Jezusa pa n i lahko in  
cerkveni pevci pri bogoslužju ga 
oznanjajo. Da nam  to uspe, je po
trebno, da vedno znova ob 
navljamo vero Vanj in  da smo z 
njim  v iskrenem  odnosu. Zato 
m u m oram o odpreti srce in  mu 
pri petju dati prvo mesto, ki mu 
tudi gre. Človek je svoboden in  v 
to nas ne more nihče prisiliti, n i
ti Bog, ki nam  je dal svobodno 
voljo tudi pri petju.
Z mlajšim organistom  sva šla v 
m estu na kavo. Natakarica je bi
la Afričanka. Naročil sem kavo po 
slovensko. Seveda me ni razume
la, šele, ko sem povedal v ita 
lijanščini, se je prijazno opraviči
la, naj ji oprostim , ker ne zna 
našega jezika, obljubila pa mi je, 
da se bo potrudila, in  ko bom  zo-

nezm ernosti, m oralne podivja
nosti.
Torej, ljubi slovenski kristjani, ne  
bodim o tako neum no  naivni in  
zavrzimo to pogubno m iselnost

pet prišel, me bo skušala razume
ti. Mislite, da je to provokacija? 
Nikakor! Ljudje m orajo slišati 
moj m aterni jezik. Samo s tem, 
da ga govorim, ga ohranjam  ži
vega. Svoje mame kot tudi narod
n ih  korenin ne m orem  zatajiti -  
vedno jih m oram  spoštovati! Če 
vem, da je tako prav, bom  na do
m ačem  koru tudi prepeval slo
venske cerkvene pesmi. Ni vsee
no, kaj se na koru poje. Pa, tudi 
kako, ne! Prav zaboli me, ko m la
di pri maši več ne poprim ejo 
naših slovenskih nabožnih  pe
smi, ampak buljijo v prazno, kot 
bi poslušali nekaj, kar jim  ni ra
zumljivo, pa vendar so to pesmi 
mojega in  tvojega maternega je
zika! Zakaj je tako: ker jih nihče 
več teh pesmi ne uči! Kaj vse uči
m o danes mlade, to vemo vsi, te
ga, kar bi ohranjalo našo sloven
sko vernost, naš slovenski rod, pa 
se še zlasti bolj "nobel pevo
vodje" izogibajo, češ da je to preš
lo. Prešli pa bodo tudi vsi tisti 
pevski (pa tudi pivski) visokodo- 
neči nastopi, s takšnim i in  dru
gačnimi kolajnami, ker bo km a
lu zapel kdo drug bolje, ne bodo 
pa prešle tiste velikokrat "pofuša- 
no" zapete pesmi pri maši, ki jih 
slišimo iz že zelo razglašenih ust 
naših n o n  in  nonotov. Prvo je

polnega vampa. Rotim  vas, 
nehajmo verjeti vsem novopeče
n im  'politikom 1.
To svoje rotenje lahko podkre
p im  s pričevanjem  enega od  
preživelih domobrancev, ki še ži
vi v  Velikih Blokah in je po  po k
licu zidar. Ta m i je po  tej sveti da
ritvi nem očno tožil: "Veste, ko
m unizm a žal še n i konec. Še sedaj 
rovarijo in pogubno zavajajo lju
di, blodijo s svojimi marnjami o 
svetu brez težav, o svetu sreče 
brez Boga in  zastrupljajo duše s 
pogubnim , tako im enovanim  li
beralizmom".
Ponovno m e je globoko sram, da 
se Slovenci pustim o zavajati s te
m i postkom unističnim i, svo
bodnjaškimi blodnjami. Ne m o 
rem razumeti te pošastne naivno
sti naše slovenske duše in osebno 
pozivam  k  temu, da se ogibamo 
vse te neum ne megle in se pogla
bljamo vsak dan v  branje psal
m ov, evangelijev in  predvsem  
starozavezne Knjige modrosti. 
Vrnim o se predvsem  k  spošto
vanju narave, Božjega stvarstva, 
zato da na naše km etije, k i jih  
uničujejo blodnje sodobnih eko
nomistov, zopet privedemo m la
di rod in  da te starodavne do
mačije zopet pridobim o za 
življenje v  konsenzu z  materjo na
ravo.
Ali n i že Thomas Merton napisal

kičenje s pavjim perjem, to dru
go pa je molitev, ki je velikokrat 
nam enjena za blagoslov tudi 
našim  pevskim zamejskim pa
vom!
Kjer so pri maši skupaj vse gene
racije, slišijo in  predvsem začu
tijo zaklad naših cerkvenih pe
smi. Tako se neopazno prenaša 
narodno pa tudi versko sporočilo 
na naš mlajši slovenski rod. Pre
nos narodnega pesemskega spo
ročila je velikokrat važnejši, kot 
prenos pisnega ljudskega izročila. 
Vsi verni smo odgovorni za to, 
kaj se prenaša iz roda v rod. Naše 
cerkveno petje skupaj z našim  
slovenskim jezikom ima več kot 
tisočletno tradicijo. Naredim o 
vse, da bi se ta narodnostna tradi
cija z nam i ne končala! Poprijeti 
bi morali vsi, da bi po naših cerk
vah prepevali ne samo na koru, 
ampak vse zbrano občestvo. Zla
sti tisti, ki vam  je Bog poklonil 
dar in  milost pevskega in  glasbe
nega posluha, poskrbite, da ta 
naš zaklad ne zamre. Slovenske
m u narodu, kam or spada vsakdo 
od nas, je Bog podaril m aterni je
zik, vero, svobodo in  seveda tudi 
glasbene talente. Pred Bogom in 
našimi predniki smo še kako za 
vse to odgovorni!

Ambrož Kodelja

v  knjigi Nihče n i otok: "Družba, 
ki je obsedena z  užitkom, je zapi
sana propadu". In še to, "ko je po 
stalo človeštvo obsedeno s troj
n im  poželenjem , so vsa naša 
dejanja bolj ali m anj laganje Bo
gu"! Ter še tretja njegova misel: 
"prvič v  zgodovini se je zgodilo, 
da človek lahko nekaznovano  
laže"!
Dragi rojaki, okrepim o m očno  
vero v  osebnega dobrega Boga, ki 
nas je ustvaril in sledimo naukom  
njegove utelešene Besede. Edino 
v  tem vidim p o t in smisel preži
vetja, če pa bom o sledili vsem  
ostalim glasovom, nas čakajo sa
m o  obup, gnus in smrt.
Post scriptum, k  spominskemu 
zapisu o prof. dr. Antonu Strletu 
Lahko rečem, da je bila zanj zelo

značilna temeljna zgroženost, ne
zadovoljnost s človekom sedanje
ga časa na Slovenskem. Dostikrat 
je jadikoval: "Slišite, saj ta sve tn i 
nič! Od vsega tega ne bo n ič osta
lo! Veste, saj Cerkev ne more biti 
n ič  boljša od družbe, v  kateri se 
nahaja. V tem stanju pa lahko ves 
narod propade".
Če naj si dovolim  kratek kom en
tar, iz  tega veje Strletov zdravi 
duh, duh zdrave razsodnosti, da 
se brez vere v  osebnega Boga eno
stavno ne da živeti in je ravno ta 
negacija Boga pri sodobnem  člo
veku v  bistvu njegova smrt. Tako 
si lahko razlagamo današnjo vse
splošno razčlovečenje človeka v  
naši sodobni Evropi.
Na dan sv. Luke, 18. oktober2009 

Vaš Pavel Bračko

Solidarnostni sklad goriške Cerkve
E k o n o m s k a  k r iz a  n e  p r i z a n a š a  n iti n a  
o b m o č ju  g o r iš k e  n a d š k o f i je .  Š te v i ln a  
podjetja  so  bila, so  in š e  bodo prisiljena 
o d p u š č a t i  n a  d e s e t i n e  d e la v c e v  in 
uslužbencev , pa tudi neodvisni delavci s e  
sp o p ad a jo  s  hudim i finančnim i težavam i.
Kot je  že večk ra t poudaril B enedikt XVI., im a 
kriza k o ren in e  v sk o p u š tv u  in m alikovanju  
d e n a r j a ,  v k u ltu rn e m  v z o rc u , v e z a n e m  n a  s v o b o d n i trg . 
S p rem en iti bi m orali stil življenja, o p u stiti bi m orali isk an je  
zaslužka za vsako  cen o  in tka ti konkre tne  vezi so lidarnosti in 
v zajem ne pomoči.
Tudi zato  je  goriška Cerkev prek Škofijske karitas  in s  podporo 
G oriške hraniln ice ustanovila so lidarnostn i sk lad  za ljudi, ki so  
izgubili službo . Kdor je  p o treb en , lahko p re jm e inform acije v 
župn ijah  ali prostovoljn ih  zd ružen jih . S k lad  uprav lja  K aritas, 
p om em bno  vlogo pa  igrajo prav župnije in združenja, ki vlagajo 
prošn je  in s  pom očjo “tu to rja ” sprem ljajo  o se b e  v stiski. V sk lad  
lahko prispevajo  župnije, z a se b n e  u stan o v e  in sp loh  kdorkoli. 
Kdor im a službo, lahko tudi “po dari” en o  uro svojega dela  v korist 
tistim , ki so  brez službe. Več informacij v župnijah in na K aritas.

Goriška nadškofija
Srečanje družinske pasto ra le  o zakonu 
in drugih oblikah skupnega življenja
D ružinska p a s to ra la  g o riške  n ad šk o fije  vabi v so b o to , 2 8 . 
novem bra, ob 16. uri v avditorij Fogar (Korzo Verdi 4) na srečan je  
o zakonu in drugih oblikah sk u p n eg a  življenja, o svobodi in 
zvestobi. Govoril bo prof. S inuhe M arotta.

Praznik laičnih združenj v Tržiču
Konzulta za laična združenja goriške nadškofije prireja v nedeljo, 
29 . novem bra, z začetkom  ob 1 5 .3 0  praznik laičnih združenj z 
n a s lo v o m  “E n o tn o s t  p o s la n s tv a  v ra z l ič n o s ti  d a ro v ”. V 
župnijskem  dom u S. Michele v Tržiču (ul. Alfieri 6) je  na program u 
ob 1 5 .3 0  zbiranje, sledi pozdrav udeležencem  in uvod v tem o: 
“E notnost poslanstva v različnosti darov”. Ob 16. uri bo nastop  
o troškega župnijskega zbora Š tandrež, ki ga vodi M ichela De 
C astro, ob 1 6 .10  predavanje in pričevanja s  področja družine 
( “K rš č a n s k o  p r ič e v a n je  d ru ž in i” v o rg a n iz a c ij i  G ib a n ja  
ognjiščarjev in C entra za pom oč življenju te r  “Prizadevanja za 
oblikovanje vesti” v organizaciji Forum a družinskih združenj) in 
s  p o d ro č ja  trp lje n ja  (“S ta ti ob s tra n i bo ln ikom , d e jav n im  
su b jek to m  p a s to ra le ” v organizaciji U nitalsija in CVS). Med 
različnim i p ričevanji bo n a s to p ila  m o šk a  sk u p in a  Akord iz 
Podgore. Ob 17.30 bo imel sk lep n e  b e se d e  nadškof msgr. Dino 
De Antoni, ob 17.45 molitev večernic, sledi družabnost. Vabljeni!

(Ob godu sv. Cecilije)

"Pusti peti mojmu 
slavcu..."

PAVEL IN NJEGOV JEZUS KRISTUS
Pavel se je  prvič srečal s Kristusom pred Dama
skom: “Ko pa je bil na po ti in se je bližal Dama
sku, ga je v  hipu obsijala svetloba z  neba. Padel 
je na tla in zaslišal glas, k i m u  je rekel: 'Savel, Sa
vel, kaj m e preganjaš'? Odgovoril je: 'Kdo si, Go
spod'? In ta: “Jaz sem Jezus, k i ga ti preganjaš. To
da vstani, pojdi v  m esto in povedalo se ti bo, kaj 
ti je treba storiti'! " (Apd 9,3-6). Pavel je po  
svojem spreobrnjenju naredil trojno pot: iz ju 
dovstva v  krščanstvo; iz  farizeja v  cestninarja; iz 
preganjalca v  apostola.
Tale dva zapisa predstavljata srčiko krščanske ve
re in  zvenita kakor oporoka. Tako piše Pavel o 
vstajenju: "Zakaj izročil sem vam predvsem to, 
kar sem tudi prejel, da je Kristus za naše grehe 
umrl, kakor je v  pism ih; in da je bil pokopan in 
da je tretji dan bil obujen, kakor je v  pism ih; in 
da se je prikazal Kefu in po tem  dvanajsterim; p o 
tem se je prikazal več ko t petsto  bratom hkrati, 
izm ed katerih je še zdaj večina živih, nekateri pa 
so zaspali. Potem se je prikazal Jakobu, nato vsem  
apostolom" (1 Kor 15,3-7). Pripoved deluje ko t 
povzetek vsega, kar je treba najprej sprejeti in  na
to predati naprej.
In tako piše Pavel o evharistiji: "Jaz sem namreč 
prejel od Gospoda, kar sem vam tudi izročil: da 
je Gospod Jezus tisto noč, ki je bil izdan, vzel 
kruh in se zahvalil ter ga razlomil in rekel: 'To je  
m oje telo, k i se daje za vas, to delajte v  m oj spo
m in  '. Prav tako tudi kelih p o  večerji govoreč: 'Ta 
kelih je nova zaveza v  m oji krvi; to delajte, ko 

likor krat boste pili, v  m oj sp o m in '. Zakaj ko 
likor krat jeste ta kruh in pijete kelih, oznanjate 
Gospodovo smrt, dokler ne pride" (1 Kor 11,23- 
26). Obe besedili se na
našata na isti dogodek: 
zadnja večerja nam reč na
poveduje in  vedno znova  
uresničuje Kristusovo tr
pljenje in smrt.
Učencema na p o ti v  
Emaus je  Vstali Kristus 
rekel: "O nespametna in  
p o  srcu počasna za vero
vanje vsega tega, kar so p o 
vedali preroki! M arni bilo 
potrebno, da je Kristus to 
pretrpel in šel v  svojo sla
vo"? (Lk 24,25-26). Res je  
tako: celo slavni Izaijev če
trti spev o Gospodovem  
služabniku, ki najbolj na
tančno opisuje Kristusovo 
trpljenje in  ponižanje, se 
končuje z  zagotovilom, da 
bo ponižani in  um orjeni služabnik za svojo  
m uko  brezkončno poplačan in nagrajen, pove
ličan in proslavljen (Iz 53).
Evangelist Janez poroča, da se je Vstali prikazal 
najprej Mariji Magdaleni (Jn 20,17), po tem  pa 
dvakrat vsem apostolom (Jn 20,19-29) in tretjič 
sedmerim izm ed njih ob Tiberijskem morju (Jn 
21,2). Apostol Peter pripoveduje Kristusovo 
zgodbo stotniku v  Cezareji in pravi: “Bog pa

je tretji dan obudil in  je dal, da so ga videli -  ne  
vsi ljudje, ampak od Boga prej odbrane priče, mi, 
ki sm o z  njim  jedli in  pili, po tem  ko  je vstal od  

m rtv ih"  (Apd 10,40-41). 
Podatek, da so 'z njim  jed
li in p i l i ' poudarja resnič
n o st in oprijem ljivost 
njihove izkušnje in njiho
vega doživetja.
Tudi apostol Pavel našteva 
Kristusova prikazovanja po  
vstajenju in kar dodaja še 
prikazovanje, k i ga je sam  
doživel pred Damaskom: 
“Prikazal se je Kefu in p o 
tem  dvanajsterim; po tem  
se je prikazal več k o t petsto  
bratom hkrati, izm ed kate
rih je še zdaj večina živih, 
nekateri pa so zaspali. Po
tem se je prikazal Jakobu, 
nato vsem apostolom. Na
zadnje za vsem i pa se je  
kakor negodniku prikazal 

tudi m en i"  (1 Kor 15,5-8). -  Tudi Pavlova 
izkušnja je torej enako trdna in zanesljiva, kakor 
je trdno in  zanesljivo doživetje prič, ki so Vstale
ga srečale v  dnevih po  njegovem vstajenju.
Iz tega apostolovega izkustva je mogla nastati 
nad vse veličastna hvalnica, ki jo  Pavel navaja v  
pism u Efežanom, in s slapovi svoje svetlobe pre
sega vse zm ožnosti človeškega spoznanja in

ga občutja: “Neprenehoma se zahvaljujem za vas in

se vas spom injam  v  svojih molitvah: Naj vam  
Bog našega Gospoda Jezusa Kristusa, Oče veliča
stva, da duha m odrosti in  razodetja, da bi ga 
spoznali, in vašemu srcu razsvetljene oči, da bi vi
deli, kakšno je upanje, v  katero vas je poklical, 
kakšno je bogastvo njegove veličastne dediščine 
pri svetih in kako neizmerna je  velikost njegove 
m oči do nas vernikov, kakšno je delo njegove 
silne moči, ki ga je storil v  Kristusu, ko  ga je obu
dil od m rtvih in ga posadil na svojo desnico v  ne
besih" (Ef 1,16-20).
Vsem je znano, kako se Pavel istoveti s Kristu
som, ko pravi: "Živim, pa ne več jaz, tem več v  
m eni živi Kristus" (Gal 2,20). Istoveti se s Križa
nim , ko pravi 'skupaj s Kristusom sem križan ' 
(Gal 2,19), istoveti pa se tudi s Poveličanim, ko  
pravi 'm i vsi pa z  odgm jenim  obrazom gledamo  
kakor v  ogledalu Gospodovo slavo in  se tako v  
isto podobo spreminjamo iz sijaja v  sijaj, kakor 
po  Gospodovem D u h u ' (2 Kor 3,18).
Vpism u Rim Pavel govori najprej o našem pove
ličanju, ki se bo šele razodelo, in pravi: "Mislim 
namreč, da se trpljenje sedanjega časa n e  m ore  
primerjati s slavo, ki se bo razodela nad nam i"  
(Rim 8,18). Malo naprej pa, kakor da je p ove
ličanje tudi nad nam i že uresničeno, pravi: “Ka
tere je naprej določil, jih je tudi poklical, in  kate
re je poklical, jih je tudi opravičil, katere pa je 
opravičil, jih je tudi poveličal" (Rim 8,30).
Naj veter Pavlovega navdušenja nad Kristusovim 
in našim poveličanjem  zajame tudi krila naše 
duše in jih napolni z  upanjem na slavo, ki se ra
zodeva in se bo razodela nad nami. Amen.
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u im j u  P. Livio Corazza, odgovorni za Karitas na vsedržavni ravni

Odprli so dva nova sedeža 
Goriške karitas

V nedeljo, 8. novembra, so 
ob prisotnosti škofa Dina 
De Antonija odprli dva 

nova sedeža Goriške karitas v uli
ci Faiti in  na trgu sv. Frančiška. 
Na slovesnosti je bilo prisotnih 
veliko italijanskih, a tudi nekaj 
slovenskih prostovoljcev. Žal so 
bili odsotni skoraj vsi predstavni
ki javnih ustanov, čeprav so 
vsem poslali vabilo. To je pove
dal v nagovoru direktor Goriške 
karitas Paolo Zuttion. Edini pris
oten je bil deželni odbornik za 
zdravstvo Vladimir Kosič. Zut
tion je dejal, da so nove prostore 
v ulici Faiti poimenovali po m is
ijonarju Adeliju Albertoniju. Al
bertom  je bil misijonar m ednar
odnega urada Pimme. V našem 
m estu je bil v sedem desetih le
tih . Bežati je m oral iz Kitajske, 
ker se je razdajal za uboge, še 
predvsem  za družine ribičev v 
Hong Kongu; zara
di tega so ga hoteli 
ubiti. Da bi ga rešili 
pred m orebitn im  
maščevanjem , so 
ga nadrejeni poslali 
v Gorico, kjer je os
tal nekaj let. Pred 
trem i leti je pater 
A lbertom  zaradi 
bolezni um rl. Ho
teli so ga ohraniti v 
trajnem  spom inu s 
poim enovanjem  
nove strukture kar
itas po njem. Nove 
prostore so odprli 
zato, ker se je škofi
ja odločila, da bo 
prodala stari sedež 
pri Sv. Roku (Cen
ter sv. Jožefa). Ško
fija nam reč n im a 
dovolj sredstev, da 
bi popravila in  pre
uredila stare pros
tore. V ulici Faiti so dobili nekaj 
sob, ki jih  bodo uporabili za 
skladišče oblek in  hrane. Odprli 
so tudi nekaj prostorov, ki jih je 
karitas preuredila za uradniške 
posle, v stavbi pri trgu sv. Frančiš
ka. Poimenovali so jih po avstri
jskem kralju Karlu Habsburškem 
in po njegovi ženi Žiti. Karlov 
ded je bil b rat cesarja Franca 
Jožefa. Po sm rti cesarja leta 1916 
je postal avstro-ogrski vladar in 
se je na vse načine trudil, da bi se 
vojna končala in  da bi zavladal 
mir. Umrl je leta 1922 star komaj 
35 let. Papež Janez II. ga je leta 
2004 proglasil za blaženega. 
Organizatorji so povedali, da so 
hoteli združiti odprtje novih 
struktur z letnim  seminarjem za 
vse župnijske karitas v dekaniji 
pod naslovom Župnije pred izzi
vom krize. Sam škof je povedal, 
da je dela po župnijah precej, ka
jti vsak mesec prihaja vedno več 
revnih trkat na vrata. Za vodjo 
seminarja so organizatorji pokli
cali patra Livia Corazzo, ki je 
odgovoren za karitas na evropski 
ravni in  sodeluje z osem inštiri
desetimi evropskimi uradi, ki so 
porazdeljeni po vseh državah EU. 
Leto 2010 je EU v dogovoru s kar
itas razglasila za Leto boja proti 
revščini. Na to se vsaka karitas v 
Evropi pripravlja z raznovrstnimi 
pobudam i. Pater Corazza je začel 
s citatom Dietricha Bonhoeferja: 
"Kdor ne zna poslušati brata, ki 
m u je blizu, ne zna poslušati n i
ti Boga". Pred predavanjem je di
rektor Zuttian predstavil obra
čun Goriške karitas. V sredo, 11. 
novem bra, se je začel tečaj izo
braževanja za vso goriško, itali
jansko in  slovensko, dekanijo. 
Prostovoljci bodo lahko spoznali, 
kakšno naj bo njihovo delo s pri
seljenci. Za sklad subsidiarnosti 
je bilo zbranih približno 260.000

evrov, ki bodo nam enjeni za po
m oč in  podporo revnim  druži
nam . Naslednja pobuda je začet
no delovanje društva Onlus, ki 
deluje v podporo posameznikom 
in družinam, ki iščejo stanovan
je. "Spraj" je že aktiven projekt, 
preko katerega politično pregan- 
jene osebe lahko dobijo začasno 
stanovanje.
Goriška karitas se prek m ednaro
dne Karitas po svojih m očeh 
vključuje v akcije in  projekte ob 
naravnih  nesrečah in  drugih 
nezgodah. Prav tako sodeluje z 
misijonarji in  s posam eznim i dr
žavnimi dobrodelnim i organiza
cijami pri različnih projektih ra
zvojne pom oči v tujini. Tudi v 
Afriki ima nekaj projektov. Zad
nji je projekt "Kongo", ki ga kari
tas podpira v sodelovanju z de
želo FJk. Zgradila bo zavod za 
otroke v stiski, ki so bili prisiljeni

postati vojaki. Sedaj pa so p re
puščeni sam im  sebi in  m am i
lom. V zavodu bodo dobili zdrav
stveno in  psihološko pomoč. 
Predavanju je sledila debata, v 
katero so posegli različni prosto
voljci in  poudarili težave zaradi 
naraščanja revščine, ki se širi tu 
di zaradi brezbrižnosti nekaterih 
vladnih in  deželnih ustanov do 
priseljencev in  ljudi v stiski. Ne
kateri so kar h ru p n o  oporekali 
odborniku Kosiču zaradi dežel
nega zakona, ki je priseljencem 
odvzel pravico do zdravstva. 
Izkoristili smo priložnost in  pa
tru Liviu Corazzi postavili nekaj 
vprašanj.

Pater Corazza, ali se nam  
lahko predstavite in  poveste 
kaj več o  svojem delu v  
Bruslju?

Jaz spremljam razne projekte, ki 
jih predstavlja italijanska karitas, 
in sodelujem z  uradi drugih ev
ropskih karitas. Veliko delam tu
di z  raznimi župnijami v  državah 
Vzhodne Evrope. Bil sem 15 let 
direktor karitas v  Pordenonu. 
Sedaj že dve leti vodim  italijan
sko karitas na vsedržavni ravni. 

Ali je res, da več kot 30% pre
bivalstva EU živi v  revščini? 

Ja, nad 75 m ilijonov revežev je v  
sami Zahodni Evropi. EU se zave
da, da je nu jno  čim prej in  čim  
bolj učinkovito  sodelovali pri 
širšem družbenem  boju pro ti 
revščini in  socialni izključenosti 
v  t. i. socialni mreži. Zato je tudi 
naloga karitas, da p o  eni strani 
spodbuja javne državne ustano
ve, da pomagajo ljudem  v  stiski, 
p o  drugi strani pa, da spodbuja 
tudi vsakega posam eznika, da 
prevzam e svojo odgovornost. 
Pom oč revnim  ljudem  mora p o 
stati cilj vsakega človeka in  ne  
samo neke ustanove. Ne sm em o  
zabresti v  mišljenje, češ im am o

karitas, naj sama pomaga revn
im . Mi sm o vsi krščeni, zato je 
vsak "član karitas" in  vsak lahko  
priskoči na p o m o č  revnem u ali 
potrebnem u pom oči. Res je ta fi
nančna kriza marsikoga po tisn i
la v  revščino, vendar niso vsi 
prizadeti. Veliko ljudi ima redno  
plačo. Naj vsak prevzam e odgov
ornost in  naj priskoči na p om oč  
tistem u, ki n i im el iste sreče. 
Vzroke za brezposelnost in  rev
ščino n i treba iskati samo v ban
čnih aferah. Vzrok je tudi v tem , 
da sm o bili navajeni živeti na ze 
lo  visokem  (previsokem ) stan
dardnem nivoju. Hoteli sm o čim  
hitreje obogateti. Sedaj pa obču
tim o posledice. Cilj karitas n i le 
v tem , da priskoči na p o m o č  rev
nim , am pak tudi, da spodbuja  
vsakega izm ed  nas k  dobremu. 
Pred leti sm o mislili, da bo prišla 
nevarnost z  vzhoda, iz ko m u n i

stičnih  držav, pozneje  sm o si 
predstavljali, da bo prišla z  juga. 
Resnica nas je vse presenetila. 
Nevarnost je prišla z  zahoda, od  
bogatih, k i im ajo v  rokah ves 
kapital.

Kaj mislite o italijanski politi
ki in  o novih zakonih o prisel
jencih?

M islim , da v  času krize, k o t je 
naša, radi zaidem o v  skušnjavo, 
da p o  vsej sili iščem o grešnega 
kozla. To se je  v  zgodovini vetv- 
kratponavljalo. Mi kristjani m o 
ramo gledati z  odprtim i očm i na 
take pojave. Grešnega kozla ne  
sm em o  videti tam, kjer ga ni. 
Zadnje novice celo govorijo, da 
prav zaposleni priseljenci v  resni
ci pomagajo Italiji v  veliki meri. 
Delajo in  sodelujejo 10% pri vi
šanju Pil-a, v  zam eno dobijo le 
2,5% pom oči v  socialni obliki. 
Žal precej ljudi misli, da nam  pri
seljenci kradejo delo ali kaj p o 
dobnega.

Kakšen pom en imajo dan
danes besede Bonhoeferja, ki 
ste ga dtirali v  predavanju? 

Dandanes se karitas mora zave
dati, da, če hoče opravljati svojo 
funkcijo  v  skladu s Svetim  p is
m om , mora vedeti, da n i dovolj 
samo "dajati, nuditi stvari", pri
pravljena mora biti tudi poslu
šati, biti pozorna do brata, še p o 
sebno, če je ta v  stiski. Pred ted
nom  dni sm o v  rim skem  parla
m en tu  predstavili d o ku m e n t o 
priseljencih in  sam predsednik  
poslanske zbornice Gianfranco 
Fini je  dejal, da "v Italiji po  m n e
nju nekaterih n i rasizma, jaz pa 
pravim , da sta gotovo nek i od
por, neki strah pred priseljenci". 
Ta odpor občutim o vsi. Bojimo  
se tujca, priseljenca. Kristjan bi 
moral znati razločevati. Kristjan 
živi v  svetu, a n i od sveta.

Kateri izziv predstavlja za kri

stjane sodobna kriza?
Najprej se m oram o ko t kristjani 
vprašati, zakaj je naša družba  
zabredla v  tako krizo, katere zna
ki so bili vidni že pred leti. Ved
no  več družin je nam reč postaja
lo revnih. Vse se je začelo v  Zdru
ženih državah Amerike, v  finan
čnih krogih. Nadaljevalo pa se je  
zvišanjem  cen stanovanj, dolgo
vi itd. Evropejci bi verjetno dru
gače reagirali, ker imajo druga
čen odnos do denarja. Kriza bi se 
morda zaustavila. Ne sm em o pa 
govoriti le o finančni krizi, am 
pak tudi o moralni. Cerkev je ve
dno kazala p o t do pravice, do us
m iljenja. Tudi v  ekonom skem  
svetu se stvari vrtijo pravilno in  
za vse primerno, če so na delov
n ih  in  vodilnih m estih pravični 
ljudje. Tega ne sm em o pozabiti. 
Kot sem  prej povedal, je  vzrok  
krize tudi v  tem, da sm o se nau
čili živeti "prevečbogato". Krist
jani m orajo biti pazljivi, ker se 
lahko v  taki družbi dogaja mar
sikaj nezaželenega: iskanje gre
šnega kozla, demokracija lahko  
zaide v  nevarnost itd. Ne pozabi
m o, da je nacizem  prišel na 
oblast takoj p o  veliki finačni 
krizi iz leta 1929. Zato m oram o  
ko t kristjani pomagati in  spod

bujati ljudi k  
odgovornosti. 
Posebno tisti, ki 
se ga kriza n i do
taknila, mora ne
kaj storiti za bliž
njega, ki je v  stis
ki. K ot prim er  
lahko povem , da 
so letos, na veliki 
četrtek, v  marsi
katerem dekana
tu župniki dode
lili skladu za 
podporo ubogim  
plačo enega 
meseca.
Odgovor Cerkve 
in  karitas na kri
zo je bil tale: na
jprej sm o odgov
orni na vzgojni 
ravni. Potrebna 
sta g loboko  raz
m išljanje in  de
bata, da spozna

m o  vzroke. Z  raznimi pobudam i 
sm o hoteli razčistiti vprašanje o 
delu k o t vrednoti. Človek ne  
dela le zaradi denarja, zraven  
mora biti še kaj več. Nazadnje 
sm o hoteli čim  bolj konkretno  
priskočiti na p o m o č  ljudem  v  
stiski, npr. s posojilom  "Speran- 
za", ki je  nam enjeno vsem druži
nam  s tremi otroki. Vendar sko
raj v  vsakem  m estu  so nastale 
nove pobude v  obliki m inikred- 
ita.

Kaj pa na evropski ravni?
Tudi v  drugih državah Evrope se 
vrstijo podobne pobude. V Bru
slju je urad, k i povezuje veliko  
mrežo 48 karitas po  vsej Evropi. 
Organizacije karitas si prizadeva
jo razvijati kulturo odprtega di
aloga, partnerskega sodelovanja, 
medsebojnega spoštovanja, pod 
pore, dopolnjevanja in  solidar
nosti v  svoji mreži tako m ed  or
ganizacijami ko t tudi m ed  sode
lavci - prostovoljci in  zaposleni
mi. Seveda nekatere organizacije 
so bolj aktivne, druge manj; 
španska in nemška karitas sta tre
n u tno  najbolj aktivni in se tudi 
pozitivno  zavzemata in spodbu
jata državne urade v  prid revnim. 
To je nekaj nujnega, kajti sama 
karitas ne m ore biti kos "morju" 
revščine, k i se dan za dnem  širi. 
Žal se razlika m ed  revnim i in bo
gatim i veča. Pred kratkim  sem  
bil v  Ukrajini, kjer je precej aktiv
na "nova gripa". Opazil sem, da 
nim ajo dovolj zdravil p o  lekar
nah, tudi m aske in  drugi higien
ski predmeti primanjkujejo. Zelo 
velika razlika je m ed  državami, 
ki imajo evro valuto, in  tistimi, 
ki je nim ajo, saj le-te so tako 
rekoč brez zaščite in  preživljajo 
še hujšo krizo.

Zahvaljujem se vam za pogov
or.

Karlo Nanut

Kratke
V atik an  z novim i p ra v ili g le d e  p r e s to p a  
anglikancev v  katoliško Cerkev
Vatikan je  v ponedeljek, 9. novembra, objavil nova pravila, ki bodo 
poslej urejala p restop  članov A nglikanske cerkve, vključno s 
poročenim i duhovniki, v katoliško cerkev. Kot so  sporočili iz 
Vatikana, so  se  za to odločili zaradi “ponavljajočih in vztrajnih” 
prošenj anglikancev za prestop. Ko je  Vatikan 20. oktobra objavil 
odločitev, je  napovedal, da naj bi s e  v skladu z novimi pravili za 
prestop odločilo le med 20  in 30  škofov in nekaj sto posameznikov. 
A napoved je v Veliki Britaniji vzbudila veliko pozornosti, pri čem er 
je  med drugim The Times potezo označil za “potencialno najbolj 
eksploziven razvoj v anglikansko-katoliških odnosih od obdobja 
re fo rm acije”. Do po teze  V atikana je  prišlo v obdobju , ko s e  
Anglikanska cerkev sooča z grozečim razdorom glede vprašanja, ali 
lahko ženske postanejo škofinje, in zaradi različnih pogledov na 
škofe hom oseksualce in istospolne skupnosti. Odkar je  od leta 
1 9 9 2  v celotni Anglikanski cerkvi m ogoča posvetitev žensk v 
škofin je , je  v kato liško  vero p res top ilo  že več ang likansk ih  
duhovnikov. Pripadniki Anglikanske cerkve bodo lahko v primeru 
p res to p a  v katoliško cerkev s ic e r obdržali svojo duhovno in 
liturgično tradicijo. V preteklosti so  bile tak šn e  izjeme dovoljene v 
zelo redkih primerih in v le nekaj državah. Nova pravila glede 
prestopa anglikancev v katoliško cerkev določajo tudi, da bodo 
sp re jem  poročen ih  ang likansk ih  duhovnikov m ed kato liške  
duhovnike obravnavali ločeno po primerih. Ob tem  pa Vatikan 
poudarja, da to “ne pomeni nobene sp rem em be” glede siceršnjih 
zahtev o celibatu.

Vse več Američanov nima dovolj hrane
Ameriško ministrstvo za kmetijstvo je  v ponedeljek, 16. novembra, 
sporočilo, da lani v ZDA 14,6% gospodinjstev oziroma 4 9  milijonov 
ljudi ni imelo dovolj hrane za normalno zdravo in aktivno življenje. 
Minister za kmetijstvo Tom Vilsack meni, da bodo številke za letos 
š e  slabše. Ministrstvo za kmetijstvo vsako leto pripravi poročila o 
prehram beni varnosti in podatki za leto 2 0 0 8  so  opazno slabši kot 
leta 2007, ko ni imelo dovolj hrane 11,1% ameriških gospodinjstev. 
Ameriški predsednik Barack O bam a s e  je  na poročilo odzval s  
potovanja po Aziji in sporočil, da so  podatki zaskrbljujoči, in 
zagotovil, da bo njegova adm inistracija storila vse, da s e  to obrne. 
Prva naloga je  po O bam ovih b e se d a h  ponovno zagna ti ra s t 
zaposlovanja. Vilsack pa je  v VVashingtonu povedal, da bi bile 
številke še  slabše, če ne bi bilo vladnih programov, kot so  boni za 
hrano in t. i. banke za hrano, kjer lahko najrevnejši dobijo zastonj 
živila. Položaj je  še  posebej zaskrbljujoč glede otrok, saj jih lani kar 
16,7% ni imelo dovolj hrane, kar je  4 ,3  milijona več kot leta 2007.

Odziv Komisije Pravičnost in mir pri SSK
Komisija “lustitia e t Pax” Hrvaške škofovske konference (torej ne 
sam a  Hrvaška škofovska konferenca) je  v soboto, 31. oktobra 
2 0 0 9 , objavila izjavo v zvezi z arbitražnim  sporazum om  glede 
določanja meje med Republiko Slovenijo in Republiko Hrvaško. Ko 
je  ta  izjava postala znana, je  predsednik Komisije Pravičnost in mir 
(KPM) pri SŠK mariborski pomožni nadškof dr. Anton Stres še  istega 
dne poslal predsedniku hrvaške komisije “lustitia e t Pax” pismo, v 
katerem  je  izrazil obžalovanje, da je  bila ta  izjava objavljena. 
Predsednik slovenske KPM je  poudaril veljavo načela pravičnosti, 
k ije  nad “črko zakona” in navedel govor papeža Benedikta XVI. v 
OZN 18. aprila 2008 , kjer je  papež jasno  opozoril na spornost 
“prevlade legalnosti nad pravičnostjo”. Predvsem pa je  nadškof 
S tres poudaril, da v zvezi z mejnim sporom slovenska KPM “meni, 
da ni v njeni pristojnosti, da se  neposredno vključi v reševanje tega 
spora in zavzema konkretna stališča do tega, kje in na kakšen 
način naj bo določena meja med državama. Izrazil je  pričakovanje 
in zahtevo, naj bo m eddržavna meja pravična in naj v prihodnosti 
ne bo več povod za m edsebojne spore, tem več osnova za nadaljnjo 
krepitev prijateljskega sožitja, sodelovanja in so sed stv a”.

Svetemu Sinodu Srbske pravoslavne Cerkve 
ob smrti p atria rha  Pavleta
V nedeljo, 15. novembra 2 009 , sem  pred daritvijo svete  m aše 
prejel žalostno novico, da je  srbski patriarh Pavle v Beogradu 
zaključil svoje zem eljsko rom anje in odšel k O četu. Pri sveti 
evharistiji sem  se  tako zahvalil za življenje in apostolsko poslanstvo 
pokojnega patriarha  Pavleta. Vernike sem  povabil, naj s e  mi 
pridružijo v molitvi za Srbsko pravoslavno Cerkev, s katero nas 
vežejo sestrske vezi in tisočletno prizadevanje za dušni blagor naših 
narodov.
Svetem u Sinodu Srbske pravoslavne Cerkve ter vsem bratom in 
sestram  v Jezusu Kristusu izrekam v imenu Katoliške Cerkve na 
Slovenskem globoko sožalje. Skupaj s  škofi, duhovniki, diakoni, 
redovniki, redovnicam i in Božjim ljudstvom  Vam zagotavljam  
duhovno bližino te r molitveni spomin. Naj Gospod sprejm e v svoje

kraljestvo miru in radosti 
patriarha Pavleta, ki sm o ga 
poznali kot n eu tru d n eg a  
Božjega poslanca. Vsem, ki 
jih je  njegov odhod prizadel, 
naj B og p o d e li o b ilje  
to la ž b e  in m ilo s ti . S 
hvaležnostjo  s e  bom o š e  
naprej spominjali velikega 
pastirja, ki si je  v težkem  
zg o d o v in sk e m  o b d o b ju  
p r iz a d e v a l za  z a u p a n o  
čredo, da bi mogla živeti iz 
vere in pričevati za Kristusa 
Odrešenika. Zaupam o, da 
bo n jeg o v o  p o s la n s tv o  
obrodilo sad  evangeljskih 
vrednot v srbskem  narodu. 

Povezani v prošnji za Gospodovo usmiljenje za dušo pokojnega 
patriarha Pavleta želim Svetem u sinodu darov Svetega Duha, 
predvsem tistim, ki jih Gospod kliče, da bi nadaljevali pastirsko 
vodenje Srbske pravoslavne Cerkve.
V veri v Vstalega Gospoda vas lepo pozdravljam! /  msgr. Alojz Uran, 
predsednik Slovenske škofovske konference
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Kratke
Štandrež /  Prireditve ob prazniku zavetnika
Župnija sv. Andreja ap., rajonski svet in Prosvetno društvo Štandrež 
vabijo na niz prireditev ob praznovanju župnijskega zavetnika sv. 
Andreja. Četrtek, 26. nov.: ob 20. uri v župnijskem domu okrogla miza: 
Okolje in ekologija. Petek, 27. nov.: ob 18 .30  v kapeli sv. Jožefa 
spovedovanje. Sobota, 28. nov.: ob 19. uri v župnijski cerkvi sv. maša. 
Nedelja, 29. nov.: od 9. do 12. ure na trgu Božična trgovina, ob 10. uri 
v župnijski cerkvi sv. m aša (vodi msgr. Franci Petrič, urednik tednika 
Družina); ob 10.50 na trgu sv. Andreja podelitev sedm ega Klasa 
(letošnji dobitnik je  Damjan Paulin); ob 11.15 v župnijski cerkvi sv. 
m aša (vodi novomašnik Bruno Mollicone); ob 17.30 v župnijski cerkvi 
slovesne večernice; ob 18. uri v župnijski cerkvi koncert duhovniškega 
okteta Oremus. Ponedeljek, 30. nov.: ob 19. uri v župnijski cerkvi 
praznična sv. m aša (vodi novomašnik Mirko Butkovič); ob 20. uri v 
župnijskem domu komedija Radio plamen (igrajo sodelavci Radia 
Ognjišče iz Ljubljane). Torek, 1. dec.: ob 15. uri v župnijskem domu 
lutkovna predstava. Četrtek, 3. dec.: ob 20. uri v župnijskem domu 
Skupnost sv. Egidija se  predstavi.
Dobitnik letošnje nagrade Klas, ki jo že več let podeljujeta štandreški 
rajonski svet in župnija, je  Damjan Paulin. Gre za vsestranskega 
kulturnega in političnega delavca, dejavnega na društvenem  in 
publicističnem področju. Več desetletij je  opravljal odgovorne funkcije 
v krajevnih upravah, pa tudi v naših ustanovah in prosvetnem  
delovanju. Med drugim je predsednik Zadruge Goriška Mohorjeva, 
lastnice našega tednika, pa tudi predsednik Katoliškega tiskovnega 
društva, odbornik Kulturnega centra Lojze Bratuž, pevec v domačem 
zboru in član paritetnega odbora. Doslej je  napisal in uredil preko 
deset knjig z domoznansko vsebino.

Prireditve ob 28-letnici Kulturnega dom a
Tudi goriški Kulturni dom je želel obeležiti 100-letnico prvega poleta 
bratov Rusjan (1909-2009), zato je med pobude ob letošnji 28-letnici 
delovanja vključil tudi bogato razstavo o bratih Rusjan 100 let brnenja 
na goriškem nebu, ki jo je pripravil v sodelovanju z zadrugo Maja in 
ZSŠDI. Razstava z dokumentarnim in fotografskim gradivom pospremi 
gledalca skozi podvige prvih letalcev. Na ogled je do 28. novembra. 
Dne 24. t. m. je  bila na sporedu projekcija dokumentarno-igranega 
filma Borisa Palčiča Leteča brata Rusjan, v katerem poleg poklicnih 
igralcev nastopajo  tudi ljubiteljski igralci iz Goriške, predvsem  
dramskega odseka PD Štandrež. Isti dan zvečer je  na odru Kulturnega 
doma zaživela predstava avtorice in režiserke Nede Rusjan Bric Eda - 
Zgodba bratov Rusjan, kije nastala kot koprodukcija SNG Nova Gorica 
in S lovenskega m ladinskega g ledališča Ljubljana. V njej s e  v 
poetičnem nadihu prepletata življenjski zgodbi bratov Rusjan, Edvarda, 
kije bil bolj drzen in odločen ter je  doživel slavo, in bolj preudarnega, 
morda manj pogumnega Josipa, in mlade študentke, absolventke 
režije, ki v senci slavne m am e pianistke išče svojo identiteto in prostor 
na soncu.
Osrednji dogodek ob 28-letnici Kulturnega doma pa bo v četrtek, 26. 
novembra, ko bo ob 20.30 imel celovečerni koncert z naslovom Na 
juriš in th e  mood, od koračnic do swinga priznani zbor Carmina 
Slovenica pod vodstvom Karmine Šileč. Koncert prireja Kulturni dom 
v sodelovanju s  SKGZ in ZSKD, ANPI -  VZPI iz Gorice in zadrugo Maja 
v sklopu večerov festivala Across the border 2009. Prireditve so  na 
tiskovni konferenci v sredo, 18. novembra, predstavili Igor Komel, Vili 
Prinčič, Boris Budal in Marino M arsič./ IK

Slovenska skupnost o problemu Livarne
V zvezi s  polemikami, ki so se  znova razvnele v Gorici ob problemu 
Livarne Gorica, je  Slovenska skupnost preko koordinacije med 
občinskimi in rajonskimi svetovalci zavzela tole stališče:
“Livarna Gorica je postavljena na delikatno področje ob meji in bi bilo 
zato prav, da lokalne oblasti v Novi Gorici daljnoročno razmišljajo o 
njeni premestitvi na bolj ustrezen kraj. Onesnaževanje, ki ga povzroča, 
zaskrblja prebivalce na obeh straneh meje in je zato treba iskati rešitve 
v čezmejnem sodelovanju med občinami. Ta način d e la je  uveljavila 
prejšnja Brancatijeva uprava, sedanja pa je tako sodelovanje prekinila 
in se  problemov loteva z neplodnimi polemikami. Prav zato se  sedanja 
uprava prav nič ne zanima za podoben problem v Štandrežu, kjer 
livarna Princi prav tako moti tiste, ki prebivajo v okolici. Rajonski svet 
iz Š tandrežajes predsednikom Breščakom že večkrat opozoril tudi na 
ta  problem, vendar mu občinska uprava ni nikoli dala odgovora. 
Politično obarvane enostranske akcije sedanje občinske uprave ne 
bodo privedle do n o b en eg a  rezu lta ta , če  bo š e  naprej m eja 
predstavljala zid, ki ločuje skupnosti na obeh straneh meje. SŠk zato 
poziva m estno upravo in odgovorno odborništvo, da znova uvede 
konstruktivne stike z upravami obmejnih občin na slovenski strani, da 
se  s  skupnimi močmi poiščejo najboljše rešitve za obstoječe probleme, 
tudi za Livarno Gorica".

Občni zbor Mladinskega doma

vljudno vabi 
na  m iklavževan je

KAJ SE SKRIVA ZA 
KRALJEVIM TREBUHOM?

Vik G rabovšek

Otroška dramska skupina
SKD HRAST - Doberdob
Režija: Mateja Černič in Marta Ferletič

Kulturni cen te r Lojze Bratuž 
sob ota , 5 . decem bra 2 0 0 9 ,  ob 18. uri

M ik la v že v  u ra d  b o  o d p r t  o d  16. ure da lje . Z a  in form acije  lahko  
p o k lič e te  v  jutranjih urah na  tel. 04 8 1  5 3 1 4 4 5

Z novim odborom več sodelovanja 
in projektov proti toku

Športno združenje Olympia

Predstavitev 
odbojkarskih moštev

M inuli teden je v torek 
zvečer polna telovadni
ca, ki je poimenovana 

po dr. Mirku Špacapanu, najbolje 
spregovorila o povezanosti 
goriške 01ympie z mladimi, z nji
hovim i starši in  seveda z vso 
Goriško. Na predstavitvi odbo
jkarskih moštev, ki bodo v 
letošnji sezoni branila barve 
goriške 01ympie, se je namreč 
zbralo veliko ljudi, večer pa sta 
vodila Andrej Vogrič v 
slovenščini in  Damijana
Češčut v italijanščini. Poudari
la sta, da se poleg odbojke pri 
društvu, ki deluje od leta 1961, 
ukvarjajo še z drugimi skupin
skimi dejavnostmi, kot so 
Gymplay za otroke iz vrtca, rit
mika za deklice, orodna telo
vadba za fantke, dejavna pa je 
tudi plesna skupina Hip-hop.
Pri 01ympii je trenutno 186 ak
tivnih športnikov, od katerih je 
118 m oških in  68 žensk (v 
odbojki 85). Od vseh 186 članov 
je 138 m ladoletnih in  48 polno
letnih. Tedensko zabeleži telovad
nica več kot 350 prisotnosti, po 
večini mlajših od 18 let, najm la
jši član 01ympiine družine je star 
3 leta, najstarejši pa ima 62 let. 
Predsednik 01ympie Gregor Sfil
igoj se v pozdravu n i izognil

ekonomski krizi, ki pesti vse, zato 
tudi 01ympio: "Nočem pa o krizi 
govoriti z že ustaljenim  tonom  
vdaje! Res je, da so nam  ti časi pri
nesli nekaj preglavic s finančnega 
vidika in  da sedaj zamudim o ve
liko več časa, da društvo pridobi

voljnem delu in  je vodstvo društ
va tako rekoč med dvema ognje
ma: na eni strani so športniki in 
njihovi starši, ki gledajo na telo
vadnico in  na dejavnost v njej, 
kot nekaj kar "obstaja" (v našem 
prim eru že skoraj 50 let), kar 
enostavno je in  je norm alno, da 
je. Na drugi strani pa so instituci
je, od katerih pričakujem o fi
nančno pomoč, ki je ni, in  od ka
terih, razen priložnostnih besed, 
kako pom em bna je vsa ta de
javnost za vzgojo otrok, za rast v 
domačem okolju in podobno, ve-

v im enu SSO in Luca Bresciani 
(ŠZ Dom Gorica). Predstavitev 
vseh ekip in  njihovih trenerjev je 
bila deležna aplavza. Ekipe pa so: 
U14 dekleta (trenerka Meta 
Okroglič); U12 fantje (trener Ivan 
Markič); U14 fantje (trener Ivan 
Markič); U16 fantje (trener Andrej 
Berdon); U18 fantje (trener Zoran 
Jerončič); člansko moštvo C lige 
(trener Zoran Jerončič). V prven
stvu bo nastopilo tudi moštvo 1. 
divizije fantje.
Največjega aplavza je bil deležen 
nekdanji 01ym piin član Loris

potrebno finančno kritje za izpel
javo športne sezone. Ampak..., če 
im am o pred sabo to m nožico 
atletov, če so vse dejavnosti stek
le in  če nam  uspe te dejavnosti 
postaviti na noge, pomeni, da je 
stvari vendarje mogoče izpeljati! 
Upoštevati m oram o tudi dejstvo, 
da naš napor sloni na prosto-

likokrat nim am o nič".
Pozdrave so prinesli: predsednik 
deželne odbojkarske zveze FIPAV 
Renzo Cecot, predsednik pokra
jinske FIPAV Carlo Facchettin, 
pokrajinska odbornica za šport 
Sara Vito, občinski odbornik za 
šport Sergio Cosma, Vili Prinčič v 
im enu ZSŠDI, Bernard Spazzapan

M ania'. Igralec italijanske A lige 
in  državne reprezentance Mani- 
a 1, ki je svojo igralsko pot pričel 
kot 8-letni deček prav v vrstah 
goriške 01ympie, je mladim igral
cem, ki so se v m inuli sezoni 
posebno izkazali, v dar prinesel 
majice italijanske državne izbrane 
vrste in jim zaželel veliko uspeha.
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Katoliško tiskovno društvo je na 
streho Slovenskega športnega 
centra Mirko Špacapan ob Kul
turnem centru Lojze Bratuž na
mestilo fotovoltaično napravo.
Z njo namerava v  prvi vrsti prih
raniti, saj so letni stroški za elek
trično energijo celotnega kom
pleksa veliko breme; poleg tega 
so se v  odbom  odločili za ta ko
rak, ker je več njegovih članov
občutljivih za okoljska vprašanja. Vse to pa je bilo mogoče, 
ker nudi streha telovadnice idealno lego za tako napravo, je 
19. novembra povedal predsednik KTD Damjan Paulin na ti
skovni konferenci, ki so se je udeležili tudi deželni svetnik 
Gabrovec, pokrajinska odbornica Mara Čemic, občinska svet
nica Marilka Koršič in drugi zastopniki ustanov, ki delujejo 
v  kulturnem hramu. Naložba znaša 88.000 evrov, amortizi
rali pa naj bi jo v  10-12 letih. S tehničnega vidika je poseg po
drobneje orisal Rajko Petejan, ki ga je s svojim podjetjem 
uresničil. Napravo sestavlja 96 modulov Evergreen iz polik- 
ristalnega silicija z naklonom 30 stopinj in skupno električno močjo 19,68 kWp. Prednost naprave je 
tudi v  tem, da je prijazna okolju: KTD bo tako prispevala k zmanjševanju zračnega onesnaževanja.

D ruštvo Mladinski dom, 
ki nudi pom oč sred
nješolcem in družinam, 

je v zadnjih petih  le tih  dobilo 
svojo fiziognomijo, utrdilo struk
turo, sedaj pa stoji pred novimi 
izzivi. To je na občnem  zboru 18. 
novem bra v goriškem Alojzije- 
višču poudaril dosedanji predsed
nik Peter Černič. Novemu 
odboru je naročil, naj razsodi, ali 
bi ne bilo sm otrno posvečati več 
pozornosti tudi višješolski mladi
ni, saj "obstaja potreba po pros
torih, kjer bi bili doma in  kjer bi 
lahko ustvarjali". Pomisliti bi vel
jalo tudi na pom oč družinam  s 
predšolskim i otroki. Novim 
članom  je priporočil še tesnejše 
sodelovanje z dekanijo; zelo do
bro so nam reč sodelovali s pre
jšnjim  dekanom  Markežičem, 
prav tako z novim, g. Bolčino. V 
tej sinergiji vidijo m ožnosti 
nadaljnjega razvoja. V im enu 
SSO-ja, njegovega deželnega in  
goriškega predsednika je Ivo 
Cotič poudaril, da je socialna 
problem atika ena prioritet

krovne organi
zacije, ki je s 
SSk dala tudi 
pobudo za 
MD. Doslej ga 
je podpirala, še 
ga bo, čas pa je, 
da odločneje 
shodi sam. V 
im enu
duhovnikov, ki 
v vzgojni orga
nizaciji vidijo 
nadaljevanje in 
izpolnjevanje 
poslanstva Alo- 
jzijevišča, jo je 
podprl dekan 
Karel Bolčina.
MD bi lahko res postal zbirališče 
mladih, ki bi v njem  imeli svoj fo
rum. "Pogrešam SKAD", je dejal 
in  zato spodbudil dejavnosti, ki 
gredo proti toku relativizma. 
Odgovorne pri MD je pozval, naj 
tudi bolj sodelujejo z župnijami, 
kjer se odpirajo možnosti pomoči 
družinam  z različnimi projekti, 
saj "v prihodnje bo vedno več

otrok ločenih staršev in  iz družin 
v ekonom ski stiski". V sam em  
Štandrežu, je povedal, se iz tedna 
v teden veča število dom ačih 
prosilcev pomoči. Ravnatelj MD 
Mauro Leban je povedal, da so že 
večkrat ponudili 14-16-letnikom 
prostore in  oprem o za razne 
načrte, naleteli pa so na apatijo; 
"očitno je treba najti pravi ključ”.

Simon Peter Leban je predlagal 
tesnejše sodelovanje s Prihodnos
tjo, ki se vedno bolj izrisuje kot 
dejavno mladinsko višješolsko 
društvo.
Potem ko je M. Leban prebral bla
gajniško poročilo in  Aleš Figelj 
obračun nadzornega odbora, so 
ju navzoči člani odobrili. Černič 
je podčrtal, da je MD s finančne
ga vidika dokaj stabilno, kajti 
"50% budžeta ustvarjamo sami". 
Za veliko oporo pri računovod
stvu se je izrecno zahvalil rav
natelju. V novem  odboru bodo 
odslej Irena Ferlat, Walter Grudi- 
na, M auro Leban, Simon Peter 
Leban, Valentina Pavio in 
Bernard Spazzapan, v nad 
zornem  pa David Bandelj, M ir
jam Černič in  Peter Černič. Čisto 
na koncu je Aleš Figelj izrazil svo
je zadovoljstvo nad novimi sila
mi v odboru, hkrati pa je obžalo
val, ker "nismo dosegli tega, kar 
smo si zastavili pred petimi in  več 
leti". Pri srcu m u je bil zlasti so
cialni aspekt. Pa še to, da gre za 
društvo s katoliškim  predz
nakom , ki vzgaja v določenih 
vrednotah, je za nekoga očitno 
ovira, je dodal. "Vseeno vztrajaj
m o in pojdim o proti splošni 
poplitvitvi"! / DD
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Deželna svetnika Gabrovec in Kocijančič v SCGV Emil Komel

Glasbena šola s posebnim 
poslanstvom v goriškem prostoru

Slovenski center za glasbeno 
vzgojo Emil Komel im a 
m očno identite to  in  kot 

glasbena ustanova na Goriškem 
nadvse pom em bno  vlogo, je v 
četrtek, 19. novem bra, na 
srečanju z deželnima svetnikoma 
Igorjem Gabrovcev in  Igorjem 
Kocijančičem povedala predsed
nica glasbene šole Mara Černič, 
ki je dala pobudo za srečanje z 
v idnim a političnim a predstav
nikoma. Orisala jima je uspehe 
in  težave ustanove, ki im a 401 
gojenca, deset zaposlenih in  šest 
podružnic (eno tudi v Sloveniji), 
vsekakor pa zavidljivo razvejeno 
dejavnost. Šola Komel nudi 
osnovno glasbeno izobrazbo, ob 
tej pa tudi kakovostno profesio
nalno  pripravo. "Katerokoli 
krčenje prispevkov bi zato hudo 
prizadelo njeno delovanje". Na 
sestanku so govorili tudi o "va
rianti Placuta", o zgodovinskem 
sedežu, enem  izm ed sim bolov 
goriških Slovencev, na katerega 
so navezani in  bi ga radi na

kakšen način začeli preurejevati. 
Kocijančič se je obvezal, da bo 
skupaj s kolego v okviru razpra
ve o deželnem finančnem  zako
nu preveril m ožnosti glede pro
storske stiske. "Napela bova sile, 
da se šola Komel dodatno raz
vije", rada bi konkretno pom a
gala že zaradi velikega števila 
gojencev kot tudi zaradi njego
vih dosežkov. Osebno je "v soz
vočju s še večjo karakterizacijo

šole na Goriškem". Gabrovec je 
poudaril, da im a SCGV Komel 
posebno vlogo na Goriškem, 
Glasbena matica pa pretežno na 
Tržaškem, zato ne smeta tekm o
vati, saj se dopolnjujeta. SCGV 
Komel je na Goriškem dokazal, 
da je "utripajoče srce kulturnega 
izraza, da z lahkoto presega naj
različnejše meje". Gorica še ni 
uredila svojih notranjih  proble
mov, šola Komel pa im a v njej

privilegirano vlogo integracije in 
čezmejnega sodelovanja. Zato je 
n jenem u vodstvu svetoval, naj 
povabijo na razgovor tudi dežel
ne svetnike iz goriškega prosto
ra, kot npr. Valentija, Brandoli- 
na, Brusso in  Antonaza. Kultura 
- zlasti v času krize - n i m ed prio
ritetam i deželnega odbora, in 
vendar "družba, vredna tega 
imena, potrebuje kulturo tudi v 
težkih trenutkih". / DD

Obvestila
Pevska skupina Musicum vabi ob 
10-letnici obstoja v soboto, 28. 
novem bra, ob 20 . uri v goriško 
s to lno  cerkev  na prvo izvedbo 
oratotorija Visoka pesem  Marca 
Colelle. Sodelujejo m ezzosopran 
Erika Reguljova, bariton Eugenio 
L egg iad ri G allan i in o rg a n is t  
Marco Colella.

Darovi
Namesto cvetja na grob Marice 
Juren daru je jo  M arkotinovi 50  
evrov za DVS Bodeča neža in 50 
evrov za ŠZ Soča.
Za cerkev v Števerjanu: nam esto 
cvetja na grob Sonji Maraž daruje 
M arica Vogrič 5 0 , D rag ica  in 
Marko Škorjanc 50  evrov.

S ožalje
Ob težki izgubi d ra g e g a  o č e ta  
Franjota izrekamo iskreno sožalje 
prof. Fabiu Devetaku in družini vsi 
so d e la v c i in p rija te lji n a  šo li 
Komel.
Ob bo leč i izgubi d ra g e  S o n je  
M arie M araž-B ednarich  izreka 
Goriška Mohorjeva družba družini 
iskreno sožalje.

Zahvala
Šolske ses tre  Zavoda Svete Dru
žine se  ob zahvalni nedelji iskreno 
zahvaljujem o vsem  župnijam za 
bogate darove, ki so nam jih poklo
nile. Obenem se  zahvaljujemo tudi 
vsem posam eznim darovalcem, ki

nas tudi med letom presenečajo s  
svojimi darovi. Vsem Bog povrni!

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje
(od 27.11.2009 do 03.12.2009)
Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na ultrakratkem valu s  frekvenca
mi za Goriško 97.5, 91.9 Mhz; za 
Furlanijo 103 .7 , 1 0 3 .9  Mhz; za 
Kanalsko dolino 95.7, 99 .5  Mhz; 
za spodnjo dolino Bele 98 .2  Mhz; 
za Karnijo 9 7 .4 ,9 1 ,1 0 3 .6  Mhz; na 
internetu www .radiospaziol03.it. 
Slovenske oddaje so na sporedu 
vsak dan, razen ob nedeljah, od 
18 .30 do 19.30, na soboto ob 15. 
uri. Spored:
Petek, 27. novembra (v studiu An
drej Baucon): Domače viže in po
pevke - Zborovski kotiček - Iz kr
ščanskega  sveta  - Zanimivosti v 
naši okolici - Flumor in obvestila. 
Sobota, 28. novembra (vodi Ezio 
Gosgnach): Okno v Benečijo: od
daja v beneškem  in rezijanskem 
narečju.
Ponedeljek, 30. novembra (v studiu 
Andrej Baucon): Lahka glasba - 'Za 
znoret' in vroči šport-Zanim ivosti 
in obvestila.
Torek, 1. decembra (v studiu Matjaž 
Pintar): Utrinki v našem  prostoru - 
G lasbena oddaja z Matjažem. 
Sreda, 2. decembra (v studiu Danilo 
Č otar): Pogled v d u šo  in svet: 
Duhovnik v taborišču smrti - Izbor 
melodij.
Četrtek, 3. decembra (v studiu Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: posnetki 
z n a š ih  k u ltu rn ih  p rire d ite v  - 
Glasba iz studia 2.

V
^  Vl/udno vabljeni na odprtje

skupinske proda jne  razstave likovnih 
s kolon ije  Sinji Vrh 2 0 0 9

K /  UMETNIKI ZA  KARITAS
Razstavo bo  predstavila  likovna kritičarka Anamarija 
Stibilj Šajn, g lasbeni poklon O troški pevski zb o r  Emil 
Komel, zb o ro vo d ja  Damijana C evdek  Jug

Kulturni center Lojze Bratuž 
S reda, 2. decem bra  2009 , ob  18. uri

Izkupiček prodanih del bo nam enjen otrokom, katerih starši 
so zaradi gospodarske krize izgubili zaposlitev

ŽUPNIJA SV. ANDREJA AP„ RAJONSKI SVET IN PD ŠTANDREŽ 
OB PRAZNOVANJU ŽUPNIJSKEGA ZAVETNIKA SV. ANDREJA

vabijo na
KONCERT DUHOVNIŠKEGA OKTETA OREMUS

v  n ed elje , 2 9 .  novembra, o b  18. uri v župnijski cerkvi 
in na

KOMEDIJO RADIO PLAMEN
(igrajo sodelavci Radia O gn jiče iz Ljubljane) 

v  ponedeljek, 3 0 . novembra, ob  20 .  uri v župnijskem domu

In memoriam

Sonja Maria Maraž 
Bednarich

Velika  m n o ž ica  je v so 
b o to , 21. n o v em b ra , 
p o sp rem ila  n a  božjo  

njivo v Števerjanu dom ačinko, 
ki b o  osta la  v sp o m in u  m a r
sikoga kot velikodušna, en e r
g ična in  znača jna ženska. Se
dem  le t se je z vsem i m očm i 
in  s k le n o  vero  u p ira la  h u d i

bo lezn i. Ta je n i strla, saj se je 
do  zadnjega tren u tk a  razdaja
la za druge, p redana  d ruž in i in  
za ljubljena v življenje.
Sonja M arija M araž se je rod i
la 17. aprila 1941 v briški vasi, 
kjer je osta la  vse življenje. Po 
obveznem  šo lan ju  je delala na 
dom ači "Fabrževi" km etiji, le
ta 1970 pa je stopila n a  skupno  
p o t s S lavkom  B ednarikom . V 
zakonu  sta se jim a rod ili Kri-

ZAHVALA
Ob sm rti naše ljubljene žen e  in  m am e

S O N J E  M A R I E  M A R A Ž  B E D N A R I C H
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste počastili njen spo
min. Posebna zahvala naj gre g. Antonu Lazarju in soma- 
ševalcem, g. Markežiču, p. Marku Rupniku za molitev, s. 
Darini iz Zavoda Sv. Družine, dr. Simonu Spazzapanu in 
dr. Robertu Soriu, ostalim zdravnikom in bolničarjem  iz 
CRO v Avianu, bolničarkam ustanove ADI iz Krmina, 
družinskim a prijateljema Margaret in Bogdanu, Martinu, 
vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki so zanjo 
molili, ter vsem, ki jih je naša mama imela rada.

MOŽ SLAVKO TER HČERKI KRISTINA IN  IRENA

stina in  Irena. G ospa Sonja, ki 
se je kot 14-letno dekle izučila 
za k uharico  p ri u ršu lin k ah , je 
b ila  daleč n ao k ro g  z n a n a  po  
svojih od ličn ih  slaščicah. Pred 
desetim i leti je izšla knjiga n je
n ih  recep to v  v ita lijan šč in i, 
dve le ti k asneje  pa še v s lo 
venščin i p ri GMD. N jena kal
varija se je začela 1.2002, ko so 
ji odkrili raka. Z velik im  p o g u 
m o m  m u  je začela k ljubovati. 
Še več: ker je n a  la s tn i koži 
spoznala gorje bolnikov, h k ra 
ti pa p rizadevanja zdravnikov, 
je v  n as led n jih  le tih  dala  p o 
b u d o  za tr i d o b ro d e ln e  veče
re, ki so po tekali v Š teverjanu 
v so d e lo v an ju  z o bčinsko

upravo  in  o b em a  vašk im a 
društvom a. Bili so p rilo žn o st 
za osveščanje o rakastih  o b o 
le n jih , p a  tu d i za k o n k re tn o  
so lidarnost do  trpeč ih  v avian- 
ski b o ln išn ic i, ki ji je b il n a 
m e n jen  izkupiček  nabirke.
Na v p rašan je , zakaj m o ra jo  
n ek a te ri v  živ ljen ju  to liko  t r 
peti, n e  n a jd em o  zadovoljive
ga odgovora, je p ri p o g reb n i 
m aši p o v ed a l ž u p n ik  A n ton  
Lazar. G ospa Sonja je živela 
p o ln o  in  kakovostno življenje 
do  konca. S svojim  ved rim  n a 
sm e h o m  je vlivala m oči tu d i 
najb liž jim , ki so jo n a  d o m u  z 
m olitv ijo  in  ljubečo skrbjo p o 
sprem ili do  tren u tk a , ko je 19. 
novem bra zjutraj za tisn ila  oči. 
H čerka Irena  se je ob  k o n cu  
m aše zahvalila m am i za zgled, 
saj je sprejela tako  grozno  b o 
lezen brez g renkobe in  zam e
re, n e  da b i se n iti en k ra t p r i
tožila. Na sm rt je čakala "zave
stna, p o k o n čn a , z en k ra tn im  
dosto janstvom ", je rekla Irena 
in  p rizn a la , da vsega tega n i 
m o g la  raz u m eti. "B olezen  
tvoje vere n i om ajala, tem več 
jo je okrepila". Ko so v zadn jih  
u ra h  segli po  m a te rin em  m o 
litven iku , so b ile  njegove stra
n i obrab ljene. "In  tak ra t sem  
razum ela".

p ro v in c ia  d i g o r iz ia  
p ro v in c ie  d i g u r ize  
p o k ra jin a  g o r ica

consulta provlnciale per 
la comunitii slovena 
pokrajinska konzulta 
za slovensko skupnost

L consorzio  cu ltura le 
del m onfalconese

Vljudno vabljeni na predstavitev pesniške zbirke 

France Balantič -  Mirko Špacapan

GOSPOD,
ZA TABO SE BOM ZDAJ 

NAPOTIL

SIGNORE,
DIETRO A TE MUOVERO 

IMIEIPASSI

Delo bo predstavila prof. Tatjana ROJC. 
Sodelovala bo pevska skupina AKORD 

iz Podgore, ki jo  vodi Dario BERTINAZZI.

Petek, 4. decembra 2009, ob 18. uri v sejni dvorani 
Pokrajine Gorica, Korzo Italija 55, Gorica

PU B LIK A C IJA  B O  NA R A Z PO L A G O  P O  ZNIŽANI CEN I IN V E S  IZK U PČEK  
B O  N A M E N JE N  "D R U ŠTV U  PALIATIVNA O S K R B A  MIRKO 
ŠPA C A PA N  - L JU B E Z E N  Z A  V E D N O " O N LU S.

w w w .srce k .b e ep w o rld .it  -  m irk o .spacapan@ alice .it 
BANCA Dl CIVIDALE - IBAN IT22D0548412305064571001651 
C F - D Š  94111340306

Pravljice sveta v Feiglovi knjižnici

Slovenski pastirček in rezijanska 
divjak in divjakinja

p le m  d o m u , je zelo p o zo rn im  
in  p r id n im  p o slu ša lcem  raz
lo čn o  in  s p oudark i, tako da je 
b ila  v se b in a  v p o jo č i re- 
zijanščin i kar razum ljiva, po-

V ponedeljek , 9. n o v em 
bra, m rzle dežne kaplji
ce n iso  zadržale  m ed  

d o m ačim i sten am i n ad  tr id e 
set o trok  do  sedm ega leta sta
rosti, saj so v sp rem stvu  m a 
m ic, očkov in  bab ic  radoživo 
prih ite li v m lad insko  sobo Fei- 
glove kn jižn ice n a  V erdijevem  
korzu 51 v Gorici. Č arobni rin- 
garaja  s p rav ljicam i z ra z n ih  
koncev  sveta se je tu d i tok ra t 
začel n a  Slovenskem . Iz n a ro d 
n e  sk rin jice  je p rav ljico  Pa
stirček zvabila Vesna Tomšič, 
ki je zadnji tren u tek  n a d o m e 
stila  n a p o v e d a n o  m la d o  
prav ljičarko  K ristino F rando- 
lič. D o lgo le tna  izkušnja v gle
d a lišk ih  k ro g ih  je T om šičevi 
vlila p o se b n o  karizm o, ki jo je 
vešče u p o rab ila  v p rip o v ed o 
van ju  pravljične vsebine, kate
re ju n ak  je ubogi deček. Fantič

se javi za pastirja  p ri kralju  in  
m u  zvesto služi. Tam  ga sicer 
čakajo zarad i zav istne in  p r i
voščljive k u h a ric e  h u d e  
preizkušnje , ki bi jim  n e  m o 
gel b iti kos, če b i m u  ne p o m a
gale d ro b n e  prijateljice živali- 
ce, ki jim  je sam  n u d il pom oč, 
ko so b ile  v stiski, s ča ro b n o  
vodo  in  p iščalko, z d a rilo m a 
starega puščavn ika. T om šiče
va je živo razpredala pravljico 
in  tu d i z m en javo  to n a  glasu 
pooseb lja la  prav ljične junake 
-  še p o seb n o  prepričljiva je b i
la kot z lo n am e rn a  kuharica! - 
, katerim  je lu tk o v n o  p o d o b o  
dala izu rjena roka ilustra torke 
A leksandre M araž. M ed p rip o 
ved jo  se je z n je n ih  u s tn ic  
oglasila tu d i flavta kot v sem o 
goč pravljični p redm et. Potem  
ko se je pastirček srečno oženil 
s kraljevo hčerko, so o troci p ri

s lu h n ili p rav ljic i D ujak  in  
dujačesa v rezijanščin i. Kratko 
zg o d b ico  o srečn i d ru ž in i 
divjakov, ki so p o le ti lovili 
d iv jad  in  b ra li gozdne sadeže, 
p o z im i p a  sladko  spali v to-

vedala Silvana Paletti, pesn ica  
in  slikarka d o m a iz Rezije, av
torica pesniške zbirke Rozajan- 
ski serčni ro m o n en j - Rezijan
ska srčna govorica.

IK
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Nova p ravna  publikacija

Vrnitev notariata 
v Slovenijo

V začetku leta 2009 je 
založba Libris iz Kopra 
izdala lično oprem ljeno 

knjigo Nevenke Kovačič 
N otariat 1994-2009, 
obogateno s številnim i 
dokum enti in  slikami. 
Jezikovni pregled sta opravila 
Samo Kustoš in  Alferija Beržan, 
prelom  in  oprem o Jurij 
Koščak, tisk pa Impress d. d. 
Knjiga prinaša zgodbo o 
notariatu , ki sega v 
posam eznih evropskih državah 
že v prvo polovico prejšnjega 
tisočletja, na Slovenskem pa je 
deloval kontinu irano  v 
obdobju  1855-1945, bil s sklepi 
povojnih kom unističnih  
oblasti ukinjen  in  s ponovno 
uvedbo tržnega gospodarstva, 
zasebne lastnine, kapitala itn. 
v sam ostojni slovenski državi 
ponovno vzpostavljen. V 
preteklosti so im eli notarji 
pom em bno  družbeno vlogo, 
saj so bili m ed njim i tudi 
ugledni zgodovinarji, 
publicisti, pisatelji (npr. dr. 
Janko Kersnik) idr. To je 
nam reč institucija, 
nezdružljiva z odvetništvom , 
ki naj bi nepristransko skrbela 
za pravilen potek 
civilnopravnih razmerij že v 
času njihovega nastajanja 
(dogovori, ustanavljanje 
podjetij, oporoke, kupo
prodajne pogodbe, pooblastila 
idr.), zagotavljala dokaze o 
sklenjenih pravnih  poslih,

skrbela za njihovo pravno 
varnost in  s tem  
razbrem enjevala sodišča 
nepotrebnih  sporov. Za notarja 
se im enujejo pravni 
strokovnjaki, ki so 
vredni zaupanja, to  je 
neke vrste nagrada za 
njihovo dosedanje 
delo. Poleg tega 
notarski zapis 
om ogoča na sodišču 
izvršbo brez 
predhodnega 
pravdanja. Med 
različnim i tipi 
notariata (latinski, 
anglosaški, francoski 
idr.) se je Slovenija, 
kot večina držav v EU, 
odločila za latinski 
notariat.
Avtorica knjige je bila 
m ed prvim i 
zapriseženim i notarji 
v Sloveniji po 
obnovitvi notariata in  
prva notarka v Kopru.
Zaradi tega si je štela 
za dolžnost, da ob 
koncu svoje notarske 
kariere predstavi 
javnosti kratko 
zgodovino 
slovenskega notariata, 
njegovo p om em bno  vlogo pri 
zagotavljanju pravne varnosti 
sklenjenih civilnopravnih 
razmerij ter posebej osvetli 
izkušnje in  dosežke 
obnovljenega notariata v

Sloveniji, v dobrem  in  slabem. 
Po polstoletni prekinitvi 
obnovljeni no tariat je nam reč 
m oral skozi številne porodne 
težave, kot so npr. sprejem

Nevenka Kovačič

NOTARIAT
1994-2009

Prvih petnajst let

predm etne zakonodaje, 
oblikovanje notarskih  knjig, 
listin, zavitkov idr., vključitev 
notariata v sodobno 
inform acijsko tehnologijo, 
vzpostavitev dostopa do baz

podatkov (sodni register, 
elektronska zemljiška knjiga 
ipd.), skrb za javno 
prepoznavnost notariata in  
njegovo ponovno 
uveljavljenje, uvedba sistema 
izobraževanja, ureditev 
nadzora nad  delom  notarjev, 
vzpostavitev stanovskega 
združenja idr. Čeprav še ni 
m ogoče reči, da so vsi 
problem i rešeni vzorno, je 
no tariat uspešno prestal svojo 
učno  dobo in  stopa tako v 
zrela leta, saj se danes povezuje 

že n a  m ednarodni 
ravni. Med 
konfliktnim i 
zadevam i v preteklosti 
so bili tudi odnosi s 
pravosodnim  
m inistrstvom , ki je 
večkrat in  še posebej v 
prejšnjem  vladnem  
m andatu  izkazovalo 
nezaupanje do 
notariata, čem ur so, 
žal, nekaj prispevali 
tudi sam i notarji.
Prišlo je tud i do 
krčenja njegovih 
pooblastil; vse to  je 
prizadelo notarsko 
dostojanstvo. Pri 
sam ih no tarjih  pa je 
avtorica poudarila 
predvsem  prem alo 
izkušenj in  prem alo 
samozavesti pri 
obram bi institucije. 
Knjiga tako širi 
prepotrebno vedenje 
o notariatu , razbija 
predsodke, ki so se o 
n jem  nabrali, in  na 

podlagi dragocenih 
petnajstletn ih  izkušenj 
avtorice daje pom em ben  
strokovni prispevek k nadaljnji 
graditvi slovenskega notariata.

Milan Gregorič

Č ed a d  /  G led a lišče  Ristori

Večer dokumentarnih 
filmov

V soboto, 14. novembra, je 
bil v Čedadu v gledališču 
Ristori Poseben večer Film 

VideoMonitorja. Začel se je že ob 
18. uri in  se nadaljeval do 23. ure. 
Predstavili so dragoceno gradivo, 
ki je bilo posneto pred m nogim i 
leti in  ki nam  pomaga ohraniti vi
zualni spomin na Beneško Slove
nijo. Predvajali so serijo filmov o 
Nadiških dolinah, ki sta jih po
snela dva filmska navdušenca, 
Paolo Rojatti in  Alvaro Petricig. 
Petricig jih je snemal v letih 2000- 
2005, Rojatti pa v šestdestih letih, 
ko je bil še mladenič. Njegove fil
me sta za to predstavitev obnovi
la Študijski Center Nadiža in kul
tu rno društvo Ivan Trinko v so
delovanju s Kinoateljejem ter z la
boratorijem za restavriranje filma 
Dams iz Gorice. Paolo Rojatti, ki 
je sedaj star 68 let, se je rodil v va
si Srednje in  se kasneje preselil v 
Videm. Zanimala ga je fotografija 
in  zato si je priskrbel 8-milimetr- 
sko filmsko kamero, s katero je 
sam skušal ujeti trenutke in  kraje, 
kjer se je rodil, v črno-beli teh
niki. Pretežno so to zelo kratki 
amaterski filmi, v katerih nasto
pajo znanci, sorodniki ali kaki 
vaški posebneži. Zgodbe so zelo 
preproste, večkrat so samo slike, 
ki pripovedujejo o izgubljenem 
kmečkem okolju. V njih se zrca
lijo šege in  navade Beneške Slo
venije. Vsebina je preprosta. Tak 
je na prim er kratki film pod na
slovom Pobiranje krompirja, v ka
terem  avtor predstavi otroka, ki 
ga njegovi vrstniki izključijo iz 
skupne igre. Film ujame v objek

Kratki

tiv prav to, kako so se nekoč igra
li otroci, delo staršev in  otrok na 
polju, okolico s kostanjevimi goz
dovi, pašnike, črede ovac. Sledili 
so še filmi Pričakovanje, Narava 
in  sneg, Umor pod borovci, Ma
ska. Sam avtor je povedal, da se je 
skušal pri snem anju teh filmov 
približati vaškemu okolju zelo po 
tiho. Dandanes smo navajeni gle
dati, ne da bi res dojeli to, kar gle
damo. V resnici pa m oram o biti 
zelo pozorni in  spoštljivi do tega, 
kar nas obkroža, saj je življenje 
polno lepot, skrivnosti. In to sk
rivnost odkrijemo le, če v sebi na
redimo prostor, v katerem bo ta 
skrivnost res svobodno zaživela. 
S takim čustvom je avtor snemal 
in  dokumentiral hribe in  doline, 
ljudi in  naravo.
Pred leti so že predstavili njegov 
nekoliko daljši film Človek iz 
Srednjega, ki pa kljub omejenim 
sredstvom razkriva veliko 
oblikovno zrelost in  um etniško 
nadarjenost. Ta film je prejel že 
več priznanj tudi na evropski rav
ni. Ker so Rojattijevi filmi nemi, je 
poskrbel za glasbeno spremljavo 
v živo mlad skladatelj elektronske 
glasbe Renato Rinaldi. Večer je 
povezovala um etnica Nadja Ve
lušček. Prisoten je bil tudi čedaj- 
ski župan, ki je povedal, da je ze
lo ponosen na take pobude in na 
rojake, ki znajo ovrednotiti lepo
to Nadiških dolin. Pomen takih 
kratkih dokum entarnih filmov je 
predstavil v pogovoru z Veluško- 
vo M iha Zadnikar, publicist in 
kulturni antropolog.

Karlo Nanut

Slovenski film prejel n ag rad o  na 
filmskem festivalu v Teheranu
Na 14. m ed n aro d n em  te h e ra n sk e m  festivalu 
k ra tkega  film a je  n ag rad o  strokovne žirije za 
najboljši film v kategoriji Iskanje re sn ice  prejel

s lo v en sk i film V sak d an  ni v sa k  d a n  v režiji 
M artin a  Turka. V im en u  av to rja  je  n a g ra d o  
prevzela odpravnica poslov na veleposlan ištvu  
RS v T eheranu  K ristina Radej.
V T e h e ra n u  je  m ed  1 1 . in 16 . n o v em b ro m  
p o te k a l 2 6 . n a c io n a ln i in 1 4 . m e d n a ro d n i 
t e h e r a n s k i  f e s t i v a l  k r a t k e g a  f i lm a .  N a 
m ednarodn i del festiva la  s e  je  prijavilo 1 5 4 0  
filmov iz 1 0 3  držav, od te g a  s e  jih je  9 1  uvrstilo 
v tekm ovalni del, m ed  njimi dva slovenska . Za 
V sakdan  ni v sak  d an  režiser M artin Turk poleg 
kipca in d ip lom e prejm e tudi d en a rn o  nagrado .
V m e d n a ro d n e m  d e lu  fe s tiv a la  so  n a g ra d e  
poleg Slovenije prejeli š e  filmi iz Velike Britanije, 
F inske, M adžarske, P ak is tan a , Kirgizije, Južne  
Koreje in N orveške.

Goriški vrtiljak /  Palčica v virtualni
•  v *  •inacici
M e d te m  ko z a r a d i  te h n ič n ih  z a p le t l ja je v  
a b o n en ti Velikega polžka š e  zm eraj čaka jo  na 
p rv o  p re d s ta v o ,  s o  s e  m a lčk i iz v r tc e v  in 
p rv o šo lčk i iz g o r iš k e g a  in d o b e rd o b s k e g a  
rav n a te ljs tv a  že d rug ič  v e se lo  zbrali v veliki 
dvorani K ulturnega cen tra  Lojze B ratuž v torek , 
10. novem bra. Tokrat jih je  obiskal M initeater 
L jubljana, ki je  v oktobru s lovesno  odprl novo 
dvorano  na  Križevniški ulici v slikovitem  osrčju 
s t a r e  L ju b lja n e . N ašim  M alim  p o lžk o m  je  
p o n u d i l ,  n a  d v e h  ju t r a n j i h  p o n o v i tv a h ,  
sv o je v rs tn o  in ač ico  z n a n e  p rav ljice  H a n sa  
C hristiana A n d ersen a  Palčica, o drobni, krhki 
deklici, ki zarad i svoje m ajhnosti in nežnosti 
doživi razburljive dogodivščine, ki jo  ob pom oči 
m lade  lastovice pripeljejo do v ese lega  srečan ja  
s  krilatim fan tičem  v daljni deželi, kjer ra s te  vse

polno  čudovitih  cvetov. Otroci so  z izrednim  
n a v d u š e n j e m  in z a v z e t o s t j o  s p r e m l j a l i  
d o g a jan je  te  e d in s tv e n e  p red s tav e , sa j je  to  
prva v irtualna lutkovna p red stav a , k ije  n a s ta la  
po av torskem  konceptu  Darija K reuha in Tadeja 
F iusa, ob d ram a tu ršk i pom oči Ivice B uljana, 
u m e tn išk e g a  vodje  M in itea tra . P red s tav a  je  
kom binacija računa ln iške  an im acije  z lutkovno 
in g l e d a l i š k o  p r e d s t a v o ,  ki s e  d o g a ja  v 
v i r tu a ln e m  r a č u n a ln iš k e m  o k o lju . O tro c i 
sp rem lja jo  zg odb ico  n a  e k ra n u , p o d o b e  pa 
prihajajo nanj iz računaln ika; z igralno paličico, 
jo y s tic k o m , jih  u p rav lja  ig ra le c  in o b e n e m  
r e ž i s e r  p r e d s ta v e  R o b e r t  VValtl, d i r e k to r  
M in ite a tra . Ig ra le c  je  s e v e d a  g o n iln a  s ila  
p red s tav e , v se  ju n a k e  an im ira  in jim poso ja  
g las, ki ga  čudovito sp rem in ja  in v sak em u  da je  
p o seb n o  barvo in govorno značilnost. Virtualni 
p rostor mu om ogoča s e  svobodno  poigravati s  
p rotagonisti pravljice in da jati ritem  predstavi, 
ki s e  nadg ra ju je  ob  pom oči otrok. Ti zavzeto 
p o m a g a jo  ju n a k i n j i  iz t e ž a v  in s e v e d a  
s o b l ik u je jo  p ra v l j ic o , ki j e  n a  t a k  n a č in  
v sakokra t en k ra tn a . N avdušenja nad predstavo 
je  bilo re s  veliko. Tudi učiteljice so  bile zelo 
zadovoljne z njo. R obert VValtl, ki je  anim iral 
ju n a k e  s e d e  pred računaln ikom  v dvorani, je  
malim  g ledalcem , s  katerim i je  ob junak ih  imel 
živ stik  m ed sam im  pravljičnim dogajan jem , po 
predstav i pokazal, kako po mili volji oblikuje 
p reds tavo  in s e  g lede  na  odziv otrok  zaustav lja

v d o lo č e n ih  t r e n u tk ih .  M in ite a te r  j e  s  to  
sv o je v rs tn o  lu tk o v n o  uprizo ritv ijo , ki je  na  
sp o red u  že š e s t  let, ob redel že ničkoliko držav, 
tudi izven Evrope, in jo  oblikoval v raznih jezikih. 
Z njo je  sodeloval na m ednarodn ih  festivalih in 
prejel m arsik a te ro  nag rad o  in priznanje. /  IK

N ad ja  K riščak

Ilustrirala Jasna Merku

Nadja Kriščak 
MARKO IN NOTE 
Ilustrirala Jasna Merku
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Kratki
Umrla je Kristina Brenkova
Doživela je  lepih osem indevetdeset let. Rojena je  bila v Horjulu, 
davnega 22. oktobra leta 1911, umrla pa je  20. novembra 20 0 9  
v Ljubljani.
Cele generacije , tudi tisti, ki so  d a n e s  že dedki in babice, so 
odraščale ob knjigah, ki jih je napisala sam a ali jih je  prevedla ali 
pa bila njihova urednica. Največji del življenja, več kot pol stoletja,

je  nam reč posvetila predvsem knjigam za otroke in mladino, zato 
ni nič pretirano reči - kdor njenih knjig ni bral, je  veliko zamudil. 
Najmlajšim so nam enjene knjige, kot so  Deklica Delfina in lisica 
Zvitorepka (1980), Srebrna račka-zlata račka (1982), Prigode koze 
Kunigunde (1984), mladini recimo Prva domovina (1956), Osma 
dežela (1958), Moja dolina (1984), Obdarovanja (2000), za odrasle 
pa Kruh upanja (1973), Hoja za bralci (1980), Bežna srečanja 
(1978), Tuja dežela (2000).
Kot urednica zbirk za otroke in m ladino je  Kristina Brenkova 
pripravila za izid veliko število svetovnih pravljic in uspešnic, kot sta 
Mamka Bršljanka ali pa pravljica Lonček kuhaj, ali zbirke, kot so 
Babica pripoveduje, Slovenske ljudske pripovedi, ali pa slovenske 
ljudske pesmi za otroke, kijih najdem o pod naslovom Pojte, pojte 
ptice, Križ kraž, kralj Matjaž, in druga dela. Njen podpis so  nosile, 
spomnimo se, zbirke, kot so Čebelica, Najdihojca, Zlata ptica, Velike 
slikanice, skratka mnoge knjige iz zbirk, ki so ohranile neprecenljivo 
vrednost in jih zagotovo mnogi še  najdem o v svojih knjižnicah. Tako 
kot Piko Nogavičko, Bambija, Kočo strica Toma, S tare grške bajke 
in š e  celo vrsto knjig..., ki jih je  Kristina Brenkova prestavila v 
slovenski jezik.
Pred vojno je  Kristina Brenkova v Ljubljani študirala psihologijo in 
pedagogiko (iz pedagogike je  leta 1939  tudi doktorirala), leta 1941 
s e je  pridružila OF, med vojno pa je  skrbela za otroke tistih, katerih 
starši so  bili v zaporih, taboriščih ali v gozdovih. Po vojni, skoraj četrt 
stoletja, vse do upokojitve leta 1973, je  bila urednica pri Mladinski 
knjigi, s  katero je sodelovala tudi kasneje.
Pokončna gospa, po postavi in osebnosti, skrom na in srčna , z 
velikim  so c ia ln im  ču tom , izjem nim  sm islo m  za o tro šk o  in 
m ladinsko književnost - to so  bile tem eljne  značilnosti Kristine 
Brenkove. /  Peter Kuhar

Boris Pahor v goriški knjigarni
Libreria EditriceGoriziaje vtorek, 17. novembra, imela vgosteh  Bo
risa Pahorja. Srečanje z avtorjem je knjigarna na Korzu Verdi pripra
vila, da bi tudi goriška javnost kaj več izvedela o "primeru Pahor”. 
Vse več je  nam reč knjig, ki “miroljubno preplavljajo” italijanski

knjižni trg, je  povedal prireditelj Adriano Ossola. O Pahorju je  mo
derator večera, časnikar in ravnatelj skupnosti Arcobaleno Andrea 
Bellavite, (v slovenščini) povedal, d a je  lik evropskega in svetovnega 
pom ena, posredovalec resnice in svobode. Njegov pogled na zgo
dovino je  umirjen, poln modrosti in upanja, je  nadaljeval v italijan
ščini, “branje njegovih del pa odpira številna vprašan ja”. P ahorje  
s  sebi lastno svežino in jasno  besedo spregovoril o svojem življenju, 
kako je  kot otrok strm el pred Narodnim domom v plamenih, kako 
je  doživljal prisiljeno italijanizacijo, kako so  nas fašisti imeli za “ste 
nice”, govoril je  o študentskih letih v Gorici, o knjigi Dostojevskega 
Ponižani in razžaljeni, ki ga je  močno zaznam ovala, pa še  o prija
teljih v sem enišču, o izkušnji sm rti v Dachauu, o sanatoriju, o spo
padu z jugoslovanskim režimom, o Zalivu, o Kocbeku in njegovih 
dilemah. Spregovoril je  tudi o prevodih svojih del, o prijatelju Eziu 
Martinu izPinerola, ki je  prevedel Nekropolo (1967) v italijanščino, 
roman pa je  nato prej izšel v francoščini, angleščini, esperan tu  in 
nemščini, v italijanščini komaj pred nekaj leti. “Stvari se  spreminjajo 
zelo počasi”. Z nanje  postal zaradi televizije, je  priznal z neprikritim 
nelagodjem. Tudi danes tvegam o biti ponižani in razžaljeni, je  po
vedal in kritično ocenil italijansko politiko, ki ni nikdar obsodila gro
zot fašizma, am pakjih  še  vedno prikriva. R esje, da v šo lah  obrav
navajo to dobo, izhajajo tudi knjige poštenih zgodovinarjev, vse to 
pa ne more razrešiti molka politike. Sporočilo upanja, ki ga želi 
Pahor posredovati mladim, je  prežeto s  prijateljstvom do soseda, 
vzajem nim  kulturnim bogaten jem  te r  ljubeznijo do bližnjega, 
bolnega in lačnega. Čeprav se  ima za “laičnega pridigarja ljubezni", 
je  kot izhodišče omenil krščansko ljubezen in lik Antigone, “rojene 
za ljubezen”. “Pomem bno je, da sm o ljudje, razumni ljudje”!

Predstavitev knjižne zbirke GMD za  I. 2010

Vsak bralec bo našel kaj zase
V prostorih likovne galerije 

Ars na Travniku v Gorici 
so na izjem no dobro obi

skanem  ku ltu rnem  večeru m i
nuli ponedeljek, 23. novembra, 
predstavili zbirko Goriške 
Mohorjeve družbe za leto 2010, 
ki je po besedah tajnika GMD 
Marka Tavčarja "zaznamovana z 
razmerami, v katerih živimo in 
delamo", a je po njegovem tudi 
zbirka, ki ji bo uspelo nagovoriti 
bralca, saj je "po vsebinski plati 
zelo bogata in  je v 
njej za vsakogar 
nekaj"!
V pozdravnem  n a
govoru si je predsed
nik GMD msgr.
Oskar Simčič zaže
lel, da bi številni pri
sotni domov odnesli 
lepe vtise, predvsem 
pa knjige seveda, kot 
se je tud i zahvalil 
prisotnim  za n jiho
vo številčnost, kar 
po njegovem  kaže 
na dejstvo, da knjiga 
ni mrtva, am pak tu 
di dandanes nago
varja bralca: "Knjigo 
pišejo ljudje, bere
m o ljudje, to je lepo 
in  to je tudi poslan
stvo Mohorjeve družbe"! 
"Bendim a je tudi letos pod 
streho"! je dejal Marko Tavčar ob 
začetku predstavljanja letošnje 
zbirke, ki jo sestavljajo Koledar 
GMD za leto 2010, kriminalni ro
m an M artina Kuchlinga Umor v 
zaspanem  m estu ter barvna 
slikanica Marko in  note, ki jo je 
napisala danes že pokojna Nadja 
Kriščak, ilustrirala pa Jasna 
Merku'. Predstavili so tudi knjigo 
Inventura Janka Žigona.
Dr. Jože Markuža, ki že dolga le
ta ureja Koledar Goriške 
Mohorjeve, je tudi letos predsta
vil zajeten Koledar GMD za leto 
2010, katerega je oblikovala aka
demska slikarka Megi Uršič Cal- 
zi, ki je istočasno s svojimi m o

zaiki, na katerih  je upodobila 
kraški in  istrski svet, oblikovala 
tudi Naš koledar, ki ga tudi vsako 
leto izdaja GMD. Megi Uršič Cal- 
zi je na predstavitvi letošnje bere 
M ohorjeve družbe dejala, da je 
bilo oblikovanje Koledarja GMD 
zanjo izziv, saj se je odločila za 
drugačne vsebine, ki gredo od 
klasičnih mozaikov do m ešanih 
likovnih tehnik. Stenski Naš ko
ledar pa je oprem ila z mozaiki, 
na katerih upodablja stavbarstvo

našega prostora v antični raven
ski tehniki. Likovnica se je GMD 
tudi iskreno zahvalila za izziv, ki 
ji je bil ponujen . Dr. Jože 
Markuža je kot urednik predsta
vil Koledar GMD za leto 2010, ki 
je letos zajetnejši kot m inula leta, 
šteje nam reč 301 stran, v njem  je 
125 fotografij, ki bogatijo števil
ne članke 61 sodelavcev, katerim 
se je dr. Jože Markuža že na sa
m em  začetku predstavitve zah
valil za sodelovanje in  se seveda 
priporočil za prihodnja leta. Ko
ledar GMD tako ostaja še naprej 
najboljši zbornik m inulega leta 
v našem  prostoru, saj prinaša ve
sti iz sveta Cerkve, družbe, zgo
dovinske, blagoznanske, e tno 
grafske, družbene, um etniške za

pise, pa še prispevke iz gospodar
stva, z glasbenega področja, de
lovanja naših društev in ustanov. 
Tudi letos Koledar GMD ne poza
blja na pom em bne osebe iz naše
ga prostora, ki so odšle v večno
st, spominja pa se tudi jubilan
tov. Skratka: gre za zbornik, kole
dar, alm anah, brez katerega bi si 
težko predstavljali našo stvarno
st, dr. Markuži in  sodelavcem pa 
bodo hvaležni tudi prihodnji ro
dovi, saj je v vsakem Koledarju

GMD zbranega toliko gradiva, da 
bo služil tudi v prihodnosti kot 
dokum ent časa in  seveda izbor 
odličnih zapisov, dokumentov. 
Marko Tavčar je v odsotnosti 
mlajšega koroškega avtorja Mar
tina Kuchlinga predstavil njegov 
rom an z naslovom  Umor v za
spanem mestu, ki so ga izdale vse 
tri sestrske Mohorjeve družbe in 
ga skupno uvrstile v svoje redne 
zbirke za leto 2010. Predstavil je 
pisca in  dejal, da je ta knjiga že 
njegova tretja knjižna objava, o 
kriminalki pa seveda ni hotel po
vedati ničesar več kot le to, da se 
tudi v njej znajdemo pred um o
rom... ostalo seveda v romanu. 
Jasna Merku', ki je za GMD ilu
strirala pravljico Nadje Kriščak

Marko in  note, se je spom nila 
pred 18 leti um rle vsestranske 
kulturnice Nadje, ki je bila seve
da njej in  m nogim  drugim  prija
teljica, saj je bila Nadja trdno za
sidrana v našo slovensko stvar
nost: urednica, pravljičarka, usta
noviteljica folklorne skupine Stu 
ledi. Še in  še bi lahko naštevali, 
bila je tudi novinarka in  kultur
na organizatorka, predvsem  pa 
razgledana in  radoživa 
Barkovljanka. In njej je Jasna 

Merku' posveti
la tople besede, 
ko se je je na 
večeru spom ni
la, kot je bilo tu 
di lepo posluša
ti ilustratorko, 
ko je spregovo
rila o svojem 
duhovnem  od
nosu do barv. 
Gozdni inženir 
Janko Žigon pa 
je za GMD napi
sal knjigo In
ventura. Gre za 
izbor zanimivih 
spom inskih za
pisov človeka, 
ki se je rodil v 
času fašizma na 
Goriškem, v Vr

tojbi, doživel vsa m edvojna in  
povojna prem ikanja državne 
meje, se izšolal v vrhunskega 
gozdnega inženirja, ki ni nikdar 
nehal ljubiti narave in  gozda, 
načrtovalca gozdnih in  smučar
skih žičnic, a tudi človeka, ki je 
vedno imel rad slovenski jezik. 
Tudi zaradi tega je danes član ko
misije za jezikovna vprašanja in 
izraze v gozdarstvu. Predvsem pa 
so to zapisi človeka, ki se rad ozi
ra vase in  okrog sebe, radoživo, 
pošteno in  lepo!
Po predstavitvi knjig so se avtorji 
in  predstavniki GMD zadržali s 
p risotnim i ljudbitelji knjige na 
pom enku ob kozarcu, avtorji pa 
so knjige tudi podpisovali.

JUP

V zbirk i Esenca Z a lo ž b e  M lad in sk a  knjiga

Prebojniki Malcolma Gladwella 
in Po rakovi poti Umberta Eca

V zbirki Esenca Mladinske 
knjige, ki združuje velike 
naslove iz humanistike in 

poljudnih znanosti, sta nedavno 
izšli deli Prebojniki M alcolm a 
Gladwella in  Po rakovi poti Um
berta Eca. Prva prinaša zgodbe o 
uspehu, ki je po Gladwellu zmes 
znanj posameznika, spleta oko
liščin in okolja, druga pa izbor 
Ecovih prispevkov, objavljenih v 
italijanskih časnikih.
M alcolm Gladwell (1963) velja 
za enega trenutno najbolj bra
n ih  avtorjev s področja popu
larnih znanosti. Od leta 2000 
je izdal že štiri knjige, m ed ka
terim i so prve tri - Prelomna 
točka, Preblisk in  Prebojniki - 
doživele izjemen uspeh. Avtor 
velja za globalni fenom en, za 
pravi "brand" v leposlovju. Li
terarni poznavalci so za njego
vo literaturo, ki jo bralec bere 
na dušek kot dobro krim i
nalko, izumili tudi pridevnik 
"gladwellian", je po po 
ročanju STA na predstavitvi v 
Ljubljani v začetku meseca 
novem bra povedala urednica 
knjige Sandra Šukarov. 
Neleposlovne knjige so m ed 
50. in  80. leti po večini pisali 
strokovnjaki z različnih po 
dročji in pri tem  uporabljali rela
tivno suhoparen jezik. Poznava
lec Gladvvellovega pisanja in 
urednik revije Bukla Samo Rugelj 
pa je na predstavitvi dejal, da je

Gladvvellu v prvih treh  knjigah 
uspel preskok - "iz jezika psiho
loških pojavov nared iti dobro 
zgodbo".
V svojih knjigah se je Gladwell 
vselej lotil zanim ivih tem. V Pre
lom ni točki je razvijal misel, da 
se ideje, izdelki in  storitve širijo 
podobno kot epidemija gripe, v 
Preblisku se je posvetil m oči in 
tuitivnega mišljenja, v za sloven
ske bralce najaktualnejših  Pre- 
bo jn ik ih  pa se je soočil z

vprašanjem , kaj ločuje ljudi, ki 
jim  v življenju uspe, in  tiste, ki 
jim ne. Ugotovil je, da je uspeh 
m ešanica posam eznikovih spo
sobnosti, okoliščin in  okolja, v

katerem je posameznik odraščal, 
in  s tem  razbil klasični m it o 
"ameriških sanjah". Knjigo je v 
slovenščino prevedla Lana Ga
ber.
Redki so tisti, ki še niso slišali 
za Umberta Eca - italijanskega 
pisatelja, publicista in, kot je 
dejala urednica knjige Ana 
Ugrinovič, enega zadnjih po
lihistorjev. Umberto Eco velja 
danes za enega največjih 
znanstvenikov in  poznavalcev 
srednjega veka, razlagalca poj
m ov in  simbolov, predvsem  
pa je edinstven in duhovit raz
lagalec ujetosti posam eznika 
v mreže sodobne družbe, kot 
je tudi trden in  odločen kritik 
sedanjega italijanskega pred
sednika vlade, a ne na cenen 
način, am pak svoje kritike 
podkrepi z znanjem  in do
gnanji iz zgodovine, um etno
sti, filozofije in  seveda z zdra
vim  razum om , ki m u ga ne 
m orem o odrekati.
V knjigi Po rakovi poti so zbrani 
članki in  eseji, ki jih  je Eco 
(1932) v italijanskih časnikih 
objavil m ed letom a 2000 in 
2005. Avtor jih je razvrstil po te
mah, ki so kljub časovnemu od
m iku še vedno aktualne. Med 
drugim  se Eco v svojih pri
spevkih dotakne težav z mejami, 
"vročih" vojn in  novodobnih  
križarskih pohodov ter vladanja 
Silvia Berlusconija, ki se kljub

vsem škandalom  še vedno trdno 
drži na položaju.
Prevajalec Vasja Bratina, ki je za 
prevode Ecovih leposlovnih del 
prejel Sovretovo nagrado, je 
dejal, da se v originalih čuti, da je 
avtor v knjigi zbrane članke pi
sal na hitro, z zanosom. Kljub te
m u da je uporabil novinarski 
slog, pa v njih ohranja osnovne 
"ecovske" elem ente. Pri tem  se 
zdravorazumsko poslužuje iro-

nično-ciničnega hum orja, ki ni 
nikoli žaljiv. Po besedah Bratine 
"v teh  časih brezum ja Ecovi 
članki predstavljajo glas zdrave
ga razuma". Ugrinovičeva je za 
konec predstavitve prebrala citat, 
ki spremlja knjigo Po rakovi po
ti: "Časi so m račni, navade iz
prijene in tudi pravico do kritič
nosti izpostavijo ljudskemu be
su. Zato objavljam te zapise v 
znam enju pozitivne zoprnosti, 
ki jo terjam zase".

GLADVVELL
Prebojniki

Po rakovi poti
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Kratki
Odličja sv. Cecilije openskim  pevcem 
in zborovodji Jan k u  Banu
Na d an , ko Cerkev praznu je  zavetn ico  g lasben ikov  sv. Cecilijo, 
2 2 . novem bra , je  pri nedeljsk i sveti m aši v župni cerkvi sv.

Literarni večer s pisatejico Deso Muck
Im e p isateljice D ese Muck je  na slovenski literarni scen i dobro  
zn an o  in priljubljeno. Berejo jo  p red v sem  m ladi bralci, sa j je  
večji del svojih rom anov  in k ra tk e  proze n am en ila  prav njim. 
Z n an a  je  tud i za rad i svojih ko lum en v žensk ih  revijah J a n a  in 
Ona, ki jih je  le ta  2 0 0 5  zbrala  v zbirki Pasti življenja. Od ta k ra t 
pa je  n a p isa la  š e  veliko ko lum en , ki jih je  pred  dv em a  le tom a 
C elovška M ohorjeva d ru žb a  zb ra la  v zbirki Pasti življenja 2 . 
Knjiga o p isu je  avtoričin o seb n i in svo jevrstn i pogled  na svet, 
ki ga ob liku jeta  p red v sem  avtoironija in sm ise l za hum or, ki 
s ta  zelo značilna  za n jen slog  p isan ja . Da bi n jeno  novo knjigo 
s p o z n a li tu d i pri n a s ,  je  S lo v en sk i k lub  n a  to rk o v  v e č e r  
organiziral p redstav itev , ki je  s tek la  v G regorčičevi dvorani 
na  Zvezi s lovensk ih  kulturnih d ru š tev  v Trstu in na kateri je  
bila tud i s a m a  p riso tna . S re č a n je  je  bilo tud i priložnost, da  
s p o z n a m o  s lo v e n sk o  p is a te ljic o , ki ve lja  za e n o  n a jbo lj 
p riljub ljen ih  v S loveniji, s a j je  d o s e g la  re k o rd n e  š tev ilk e  
izposo je  v knjižnici, n jeno  o troško  knjigo Anica pa otroci že 
v r s to  le t  iz b i ra jo  z a  s v o jo  n a j l ju b š o  k n jig o . O b ič a jn o  
p re d s ta v ite v  je  v to r e k  z a m e n ja l s p r o š č e n  p ogovo r m ed  
p is a te l jic o  in n je n o  p r ija te ljic o  K atjo  P e g a n , d ire k to ric o  
K oprskega g led a lišča . Preko n ju n eg a  pogovora je  privrela na 
d a n  p red v sem  privatna  p o d o b a  p isateljice: spoznali sm o  jo  
kot m am o, igralko, d ram a tiča rk o , p red v sem  pa  h u d o m u šn o  
o seb o , ki ji v življenju “sp loh  ni bilo p o s tla n o ”, kot n am  je  
s a m a  poveda la , in je  v svoji u stv arja ln o sti vedno  n a š la  izhod 
iz krize. “Z akaj m ladi bere jo  D eso M uck? Ker je  sp o s o b n a  š e  
ta k o  k o m p lic ira n o  te m o  s k r a jn o  p o e n o s ta v i t i” j e  o njej 
poveda la  K atja P egan . /  PJ

L I T E R A T U R A Predavanje prof. Mirana Košute

Josip Tavčar: most med slovensko 
in italijansko kulturo

N atanko pred dvajsetimi 
leti je za zmeraj u tihnil 
glas enega najbolj plod
n ih  in  prodornih tržaških besed

n ih  umetnikov. Josip Tavčar je 
um rl 27. novembra 1989, se pravi 
le nekaj dni po padcu Berlinskega 
zidu. Podatek se na prvi pogled 
zdi zanemarljiv, s simbolnega vi
dika pa nikakor ni: tržaški pisatelj, 
ki je svojo žilico razpredel zlasti 
na področju dramskega ustvar
janja, je nam reč zaradi življenjske 
izkušnje in  književne tankočut
nosti veliko prispeval k rušenju 
zidu, ki je delil italijansko in  slo- 
vansko-slovensko kulturo.
To je bila iztočnica, na podlagi 
katere je prof. M iran Košuta v 
četrtek, 19. novembra, v sklopu 
srečanj Tržaškega inštitu ta  za 
zgodovino, kulturo in  dokum en
tacijo, razvil film  o življenju in 
delu dramatika Josipa Tavčarja, 
ki je luč sveta zagledal le nekaj 
dni po požigu Narodnega doma 
leta 1920. Tako kot m nogim  dru
gim  tržaškim kulturnikom  slo
venskega rodu je bilo tudi njemu 
-  zaradi fašistične raznarodoval
ne politike - usojeno prisilno so
očanje z italijansko kulturo in  je
zikom. Velike kulture italijanske

ga soseda pa ni nikoli istovetil z 
nasiljem tedanjih okoliščin: pr
va poskusna dramska besedila je 
namreč napisal v italijanščini. Pi
sanja ni opustil niti v času druge 
svetovne vojne, ko je služil v itali
janski vojski. Leta 1945 se je vrnil 
v Trst in  si v novih danostih kon
čno prilastil svobodno izražanje 
v m aterinem  jeziku, ki je nato 
postal osrednje izrazno sredstvo 
njegovega pisateljskega snovan
ja. Suverenost slovenske pisane 
besede je v njem  počasi rasla, v 
letih pa dosegla prefinjeno obli
ko. Zaposlil se je kot profesor naj
prej v Kopru -  kjer je med dru
gim bil njegov študent tudi m la
di Fulvio Tomizza -, nato pa do 
upokojitve leta 1988 v Trstu, kjer 
je napisal veliko radijskih dram 
tudi za Radio Trst A.
Josip Tavčar ni bil le gledališki 
pisec (v petdesetih letih  je žela 
velik uspeh njegova igra Prihod
njo nedeljo), bil je gledališčnik v 
popolnem  pom enu besede, saj je 
leta 1959 postal um etniški vodja 
SSG, leta 1969 pa predsednik nje
govega upravnega odbora. Prof. 
Košuta je naglasil Tavčarjeva pri
zadevanja za reševanje nenehnih  
finančnih kriz SSG, ki so se red

no  pojavljale tako kot danes. 
Igralka Nikla Petruška Panizon, 
ki je izvajanje prof. Košute dopol
njevala z odlomki iz Tavčarjevih 
besedil, je v zvezi s tem  prebrala 
misli dramatika, ki je daljnega le
ta 1962 kot objektivne razloge za

Prof. Miran Košuta (foto IG)

krizno stanje SSG navedel po
manjkanje finančnih prispevkov 
kot subjektivne pa prepotrebno 
reorganizacijo delovanja v smeri 
bolj sm otrne izbire repertoarja:

"Ustanova lahko preživi samo v 
prim eru, da jo publika čuti kot 
potrebno". Ali ni v teh besedah 
zaznati vzporedje s sedanjim sta
njem naše gledališke hiše -  se je 
vprašal prof. Košuta? Dramatik je 
SSG vodil doleta 1981: tedaj je tu
di SSG po zgledu italijanskega 
gledališkega sistema postalo are
na strankarske razporeditve up
ravnega odbora. "Ker ni bil vpi
san v nobeno stranko, je Tavčar 
dal odstavko in  se um aknil v za
sebno življenje, ki ga je zazna
movala plodna pisateljska žilica". 

Njegov opus zaznamujejo 
številni eseji, konferenčna 
predavanja, publicistični 
članki, v nekoliko manjši 
meri pa prozna dela. Ves 
trud  je usm eril v gojenje 
gledaliških iger, ki jih zaz
namuje tankočutna kritika 
sodobne odtujene družbe 
in  malomeščanskega juna
ka. Kritika m u je večkrat 
očitala ležernost in  dokaj 
klasično naravnanost nje
govih besedil: bil pa je 
nedvom no m ed naj
večjim i predstavniki slo
venske dramatike v drugi 
polovici 20. stoletja. Tav
čar je gledališče vedno 
imel za prostor nenehne
ga iskanja dialoga m ed 

slovensko in  italijansko kulturo: 
teater je bilo po njegovem m nen
ju najžlahtnejše povezovalno 
sredstvo m ed narodi.

IgoiGregori

Sobota, 14., in  nedelja, 15. t. 
m., sta bili za marsikaterega 
primorskega pevca obarva

ni s širokimi nasm ehi, zadošče
njem  in navdušenjem. 4. tekm o
vanje primorskih pevskih zborov 
in  m ladih skupin, ki je potekalo 
v Postojni, je prav za vse nastopa
joče pom enilo praznik petja in 
dobre glasbe, v zborovskem sve
tu pa je izkušnja tekmovanja ved
no nekaj posebnega. V dobrem 
in slabem se nam reč razlikuje od 
sicer fascinantnih koncertov, saj 
zbori dokazujejo svoje znanje in 
ekspresivnost pred strokovno žir
ijo, ob koncu pa vse nastopajoče 
pričakujejo rezultati. Rezultati 
tekm ovanja glasbo prevedejo v 
dvomestno številko z dvema dec
imalkama. A brez tega ne gre.
V Postojni so m inuli teden nasto
pili štirje zamejski zbori: srebrno 
obarvani mešani pevski zbor Loj
ze Bratuž iz Gorice, pod vodst
vom Bogdana Kralja, dekliška vo
kalna skupina Bodeča Neža z Vr
ha Sv. Mihaela, ki je z dirigentko 
Matejo Černič zapela zlato, m e

Postojna/  4. tekmovanje primorskih pevskih zborov in mladih skupin

Uspeh nabrežinskih pevk Kraškega slavčka m ovalnih  točk, kar je pevke 
ovenčalo z zlatim priznanjem  z 
odliko. Po razpletu nadaljnjega 
tekmovanja so prejele še denar
no nagrado za zbor ali vokalno 
skupino s tretjim največjim števi
lom  točk, predvsem pa priznan
je za najboljšo izvedbo skladbe 
primorskega skladatelja. Nabre- 
žinske pevke so presenetile z 
Maurijevo Balado, ki so jo skupaj 
s Časom predstavile na nedelj
skem koncertu najboljših zbo
rov.
Še enkrat čestitke dekliškemu 
pevskemu zboru Kraški slavček 
iz Nabrežine, ki je na 4. tekmova
nju prim orskih pevskih zborov v 
Postojni ponovno dokazal, da s 
strokovnim znanjem  zborovodje 
Mirka Ferlana odlično dela in  da 
znajo punce s skupnim i močmi 
vzpostaviti korektne medčlove
ške odnose, ki so pogoj za gla
sovno ulitost. Naj izvrsten uspeh 
deluje kot motivacija za nadaljn
je gojenje kakovostnega petja in 
pevske izkušnje dom a in drugje!

Jernej Sček

Je rn e ja  na  O pčinah  velo p o se b n o  vzdušje . Po bogoslužju  je  
nam reč  g. Franc P ohajač, k ije  svojo homilijo posvetil pom enu  
ce rk v en e  g la sb e  in g lasbenikov , izročil odličja sv. Cecilije -  ki 
s ta  jih potrdila tržašk i ško f-n ad šk o f G iam paolo  C repaldi in 
škofov vikar za S lovence  m sgr. Franc V ončina -  zaslužn im  
č lan o m  C erkvenega p ev sk eg a  zbo ra  sv. Jernej.

P re d  o lta r je m  
s o  s e  t a k o  
zv rstili M arica  
D olenc (k ije  pri 
zb o ru  d e ja v n a  
od le ta  1 9 6 4 ), 
A d a  Z a c c h in i  
Š k ab a r in P eter 
Š k a b a r  (p ri 
z b o r u  s o d e 
lu je ta  od  le ta  
1 9 6 9 )  in M a
ru šk a  Š to k a  (v 
o p e n sk e m  ce r
k v en em  zbo ru
p o je  od  l e t a

19 73 ). Odličje sv. Cecilije je  prejel tud i zborovodja Jan k o  Ban, 
ki cerkveni pevski s e s ta v  vodi že 2 5  let.

dola in g. Iva Miklavca.
"Ali ste danes prišli samo zato, da 
bi nekaj prejeli, ali pa, da bi tudi 
nekaj svojega dali? ", je retorično 
vprašal msgr. Vončina med svojo 
homilijo. Dandanes večkrat priča
kujemo darove, ne da bi česa svo
jega ponudili. To, kar Bog in  Mati 
Božja od nas pričakujeta, je soču
stvovanje in  pomoč, ki jo vsa
kodnevno moramo ponuditi bli
žnjemu. To so koordinate, na ka
tere mora vernik in  kristjan nar

avnati svoje življenje. 
"Boga se ne da prekositi 
v velikodušnosti", je de
jal msgr. Vončina, kate
remu so te besede slu
žile kot vzporedno sred
stvo, da bi ponovno 
izrazil skrb za pomanj
kanje slovenskih du
šnih pastirjev: "Če
verniki ne dajo dušne
m u pastirju vina in 
kruha, ne bo maše; če 
se kdo izmed naših 
mladih ne izroči Bogu, 
ne bo novih duhovni
kov". Res, Boga ne m o
remo prekositi v veliko
dušnosti: "Če damo, 
bom o tudi im eli”, je 
sklenil msgr. Vončina.

IG

Ob prazniku Matere Božje od zdravja

Če damo, bomo imeli
T f  0 je otrok v stiski, se 
1 ^  najprej zateče k ma- 

IV m i; tudi na stara leta 
se bolnik spominja obdobja, ko je 
še kot otrok iskal materin objem, 
vsakič, ko m u je bilo kaj narobe. 
No, z istim zanosom in zaupan- 
j em prihaj amo vsako leto v 
to cerkev k naši nebeški 
Materi, da bi ji priporočili 
naše zdravje", je dejal ško
fov vikar za Slovence msgr.
Franc Vončina m ed sveto 
mašo, ki je bila v cerkvi sv.
Marije Velike ob prazniku 
Matere Božje od zdravja.
Kot vsako leto je bilo sveti
šče za Velikim trgom prete
sno, da bi lahko sprejelo 
vse, ki so se odzvali vabilu 
Slovenskega pastoralnega 
središča in za katere je 21. 
novem ber prav poseben 
datum. Ravno na ta dan tr
žaški verniki obhajajo spo
m in na slovesno pontifi- 
kalno mašo iz leta 1849, ki 
jo je daroval tedanji škof 
Bartolomeo Legat. Ta je v

im enu celotne m estne verske 
skupnosti izkazal svojo hvaležnost 
Mariji, saj je tudi v Trstu takrat 
razsajala sm rtonosna kuga, ki je 
prav v začetku novembra popusti
la svoj smrtonosni objem. 
Ubrano petje M arijinih pesmi

združenega zbora Zveze cerkvenih 
pevskih zborov, ki ga vodi Edi 
Race, je ob orgelski sremljavi prof. 
Tomaža Simčiča tudi tokrat 
spremljalo slovesno bogoslužje, ki 
ga je daroval msgr. Franc Vončina 
ob somaševanju msgr. Marija Ger-

šani pevski zbor Hrast iz Dober
doba se je pod vodstvom Hilari- 
ja Lavrenčiča uvrstil na 
absolutno drugo mesto 
tekm ovanja z zlatim  
priznanjem  in  odliko, 
prav posebnega zado
voljstva pa so bile 
deležne "pupe" de
kliškega pevskega zbora 
Kraški slavček iz Nabre
žine pod vodstvom 
mladega in  obetavnega 
zborovodje Mirka Ferla
na. Nastopile in  navdu
šile so v A kategoriji, kjer 
so v sobotnem  delu 
predstavile tale program: 
rom antično Mendelsso- 
hnovo stvaritev Laudate 
pueri, izvrstno Balado 
Stefana Maurija na bese
dilo Srečka Kosovela, kom plek
sno in  nekonvencionalno sklad
bo Čas, ki je nastala pod peresom

Lojzeta Lebiča, ter ljudsko iz 
Prekmurja Zreilo je žito v prepoz-

Sofianopula in  Tomaža Leskovar
ja, so dekleta prepričala z

navni priredbi Ambroža Čopija. 
Poslušalce, predvsem člane žirije, 
Andraža H auptm ana, Marca

natančnostjo izvedbe, predvsem 
pa z dinam ično, ekspresivno in 
občuteno interpretacijo del. Za

pele so ubrano, valovito in  ho 
m ogeno, brez izstopajočih in 

nasiln ih  glasov, torej 
kot pravi zbor, ki deluje 
kot eno. Kot dekliški 
zbor so dokazale urav
novešeno zvočno zre
lost in  dober občutek za 
m ehkobo, kar se ve
likokrat zanem arja na 
račun puhlih  tehniciz- 
mov. To je dokaz, da 
lahko kakovostno so
dobno zborovsko petje 
kom plem entarno  raz
vija tehn ično  izpilje
nost, doslednost pri slo
govnih tokovih in  sr
čno kom unikativnost, 
saj lahko le kom binaci
ja teh elem entov zaob
jame večplastnost zbo

rovske glasbe.
Dekliški pevski zbor Kraški 
slavček je tako dosegel 90 tek
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Odprtje novih prostorov

Portal je v naši sredi 
zapolnil medijsko vrzel
D
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anes blagoslavlja- 
I m o pogum  in pri
zadevnost za dela", 

je dejal msgr. Dušan Jakomin ob 
blagoslovu novih prostorov re
dakcije spletnega portala Slome- 
dia. Sedež medijskega občila, ki je 
v ul. Polonio 3 -  se pravi v stro
gem m estnem  središču -, so ob 
prisotnosti slovenskih 
političnih predstavnikov 
in  predstavnikov m anj
šinskih ustanov odprli v 
petek, 20. novembra.
Skedenjski kaplan je s 
svojimi besedami zadel v 
črno, saj je spletni portal 
Slovencev v Italiji in  so
sednjih državah v letu 
dni postal s svojim poro
čanjem otipljiv in  po 
m em ben dejavnik naše
ga zamejskega in  širšega 
medijskega prostora. "Ze 
na dan svojega nastanka 
je Slomedia zabeležila 
trideset tisoč zadetkov; 
število obiskovalcev na
šega portala je nato v ča
su raslo; letos smo v 24 urah im e
li celo do pet tisoč obiskov, reko
rdnih zadetkov v enem  dnevu pa 
je bilo celo 400 tisoč", je pono
sno izjavil Darko Bradassi, odgo
vorni urednik Slomedie, ki je bil 
pred letom  dni trdno prepričan v 
potencial novega spletnega m e
dija. "Da smo zamejski Slovenci 
potrebovali tak medij, so potrdili 
rezultati: strokovnjaki v Sloveniji 
nas danes uvrščajo med srednje- 
velike portale. Prvo leto je bilo

poskusnega značaja, z odprtjem 
novega sedeža pa želimo nada
ljevati delo na bolj profesionalnih 
tem eljih", je dejal odgovorni 
urednik pred množico kolegov in 
prijateljev ter predstavnikov Ura
da za Slovence v zamejstvu in  po 
svetu. Nova redakcija Slomedie 
bo v bistvu mala multimedijska

nalnika pa bosta na voljo v ve
čjem prostoru. "Sodelavci bodo 
lahko uporabljali tudi lastne raču
nalnike, ki jih bo mogoče med 
sabo povezati v omrežje", je po
jasnil Bradassi in  dodal, da je pro
jekt nastal izključno na podlagi 
lastnih finančnih  virov. V dvo
rani se bodo vrstili tudi kulturni

dvorana, v kateri se bodo shajali 
m ladi sodelavci in  v kateri bo 
potekalo redno delovanje portala. 
Sedanja redakcija, ki lahko računa 
na strokovno podporo tehnikov 
iz Ljubljane, šteje nam reč 6 m la
dih sodelavcev, po ena oseba pa je 
zadolžena za marketinško de
javnost in  grafično oblikovanje. 
Dvorana razpolaga z 18 računal
niškimi priključki; dva računalni
ka bosta polnila urad odgovorne
ga urednika, dva prenosna raču-

dogodki, filmski večeri in  družab
nosti. Še več: portal Slomedia. it 
je v preteklih m esecih podpisal 
tudi partnersko pogodbo s Can
karjevim domom, s Slovensko fil
harm onijo ter z družbo Eventim, 
tako da bodo na sedežu Slomedia 
na voljo vstopnice za prireditve v 
Cankarjevem domu, za koncerte 
Slovenske filharmonije ter za ve
like dogodke, ki jih prireja družba 
Eventim.
Slomedia redno objavlja vesti iz

celotnega zamejskega prostora, 
kjer živijo Slovenci, od Milj pa do 
Kanalske doline, in  odigrava tako 
povezovalno vlogo med Slovenci 
v Italiji in  med zamejci in  Slove
nijo. Redno se na njenih straneh 
pojavljajo vesti obeh krovnih or
ganizacij, SKGZ in SSO, političnih 
predstavnikov, predstavnikov 
Vlade RS ter kulturnih dogodkov 
in  raznih prireditev, poleg ostalih 
novic iz zamejstva in  Slovenije. 
Portal Slomedia je v zadnjih me
secih občutno prerasel manjšins
ki krog in  se uveljavil v celotnem 
slovenskem medijskem prostoru. 

Nekateri najpom em b
nejši mediji iz Slovenije, 
npr. Radio in  RTV Slo
venija, Žurnal 24, STA, 
Pop TV, tednik Dem o
kracija, revija Moja Slo
venija ter drugi, so pri 
Slomedii že povzemali 
novice iz zamejstva ali 
jim je portal že nudil fo
tografske posnetke do
godkov iz naših krajev. 
Slomedia pa tesno sode
luje tudi z ostalimi m an
jšinskimi mediji, kar je 
poudaril tudi odgovorni 
urednik našega tednika 
Jurij Paljk, ki je kolegu 
voščil m nogo uspeha: 
"Slomedia je v letu dni 

zapolnila vrzel. Znala je prisluh
niti m ladim  -  sestav sedanje re
dakcije to potrjuje -, ker se od 
m ladih in  njihove naveze z inter
netom  lahko marsikaj naučimo". 
Pozdrav so prinesli tudi ravnatelj 
goriškega Kulturnega doma Igor 
Komel, predstavnik SDGZ Davo
rin Devetak, predstavnik SKGZ in 
predsednik ZSKD za tržaško Mari
no Marsič in  predsednik SSO za 
Tržaško Igor Švab.

Igor Gregoti

E f  Okrogla miza o uplinjevalniku

Konec za tržaško gospodarstvo, 
pomorstvo in naravo

U r T '1
'ržaški greznični sis
tem, to je srž vsega"! S 
tem i besedami je v 

Društvu slovenskih izobražencev 
presenetil naravovarstvenik iz Ko
pra Franci Malečkar, ki je bil z 
dolinsko županjo Fulvio Premolin 
gost okrogle mize o načrtovanem 
uplinjevalniku v Žavljah. Še danes

ni namreč povsem jasno, zakaj up- 
linjevalnik ravno v Trstu, popol
nejša slika pa se je Malečkarju 
pokazala pred kratkim, ko je so
govornik pred neko televizijsko 
oddajo v ihti izdal do tedaj nez
nana prizadevanja tržaške občine. 
Plin za greznico, torej. 
Zagovorniki načrta sicer uradno

prisegajo na štiri pridobitve: večja 
diverzifikacija izvora plina, zado
voljevanje deželnih energetskih 
potreb, sanacija onesnaženega 
žaveljskega območja in  nova de
lovna mesta. A vsaka izmed teh 
točk je ovrgljiva: Rusija je prav go
tovo bolj politično stabilna kot 
nekatere afriške države bogate s 
plinom, Furlanija Julijska krajina 
je energetsko že danes samoza
dostna in  plin še izvaža, gradnja 
podmorskega plinovoda bo iz 
mulja dvignila v obtok številne 
strupene snovi in  težke kovine, 
novih delovnih mest pa naj bi bi
lo komaj 150.
Mi v Dolini smo odločno proti!, je 
stališče dolinske občine potrdila 
županja Premolin, v boj proti up
linjevalniku pa je dolinska občina 
stopila z miljsko. Pred časom sta 
na tržaško javno tožilstvo vložili 
priziv, pred nekaj dnevi pa še ene
ga na deželno upravno sodišče. 
Dodatna obrem enitev že

Tržaška knjigarna Minerva

Predstavitev Rebulove 
biografije v slikah

n  as je, da se podrejo
f  notranji zidovi in  da 

začenjamo vsi, tako 
Italijani kot Slovenci v Trstu, 
imeti Alojza Rebulo predvsem za 
tržaškega pisatelja, ki soustvarja 
tržaško ku lturno sceno", je na 
predstavitvi dvojezične slikovne 
biografije z naslovom Alojz Rebu
la: biografija v  slikah/Alojz Rebu
la: biografia per immagini, ki je 
bila v sredo, 18. novem bra, v

tržaški knjigarni Minerva, po 
vedala njena avtorica Aliče Zen. 
Zbornik pisateljevih slik, ki prika
zujejo bodisi njegovo privatno kot 
javno življenje, in esejev, pisem in 
pričevanj njegovih soustvarjalcev, 
je nastajal tri leta in  končno izšel 
letos pri založbi Mladika ob pisa
teljevem 85. rojstnem dnevu. Av
torica je gradivo zbirala predvsem 
v naši Narodni in  študijski kn 
jižnici, kjer so ji bile na voljo

številne Rebulove knjige, slike pa 
je iskala tako pri pisateljevih do
m ačih kot v arhivu Primorskega 
dnevnika. Na literarnem  večeru 
so bili poleg urednice Aliče Zen 
prisotni tudi urednica slovenske 
založbe Mladika Nadia Roncelli, 
glavni urednik kulturne strani 
tržaškega dnevnika II Piccolo 
Alessandro Mezzena Lona in  ne 
nazadnje sam protagonist večera, 
pisatelj in  profesor Alojz Rebula. 
Predstavitev je bila odlična prilož
nost, da tudi pisatelj sam kaj pove 
o sebi. Najprej je tekel govor o Re
bulovem  življenju od samega 
otroštva dalje, o rojstnem kraju, 
Krasu, ki se je po njegovem m ne
nju bistveno razlikoval od dana
šnjega, spregovoril pa je tudi o

Obvestila
Občine Devin-Nabrežina, Zgo
nik in Repentabor v sodelovanju 
z zadrugo La Quercia vabijo na 
delavnice za starejše  osebe, druži
ne in zainteresirane na tem o Po
magajmo si pri ohranjanju dobre
ga počutja v Kamnarski hiši v Na
brežini od 17. do 19. ure. Tri sreča
nja so že bila 12., 18. in 25. t. m., 
zadnji dve pa bosta Barvani po
poldan: delavnica likovnega izra
žanja s  psihologinjo J. Pečar (9. 
decem ber); Interaktivne igre za 
boljše počutje s  psihoterapevtko 
A. Celea in psihologinjo R. Sulčič 
(17. december). Delavnice so  brez
plačne, zaželjen je  predvpis na 
telefonske številke 0402907151 , 
3 4 5 6 5 5 2 6 7 3  ali 3 4 9 2 8 0 9 8 4 6 . 
S loven sk o  k u lturno d ru š tv o

Barkovlje, ul. Bonafata 6, vabi na 
Predbožični čar. bižuterija, sli
kanje na porcelan, na svilo in ka
m en, dcoupage, božični okraski, 
suho cvetje, vezenje, slano testo, 
klobučevina, dom ače milo z mor
sko soljo in še  marsikaj! Odprtje v 
torek, 1. decem bra 2009 , ob 20. 
uri.

Darovi
Za cerkev v Bazovici ob prvi oblet
nici smrti m am e in none Angele 
R acm an daru je ta  Lela in Eda z 
družino 5 0  evrov; v spom in  na 
očeta in brata daruje Zora Ražem 
20  evrov.
Za misijonarja Letonja v Sibiriji: 
N. N. 150  evrov.
Za Marijin dom pri Sv. Ivanu v 
Trstu: N. N. 100  evrov.
Za misijone: N. N. 100  evrov.
Za cerkveni pevski zbor pri Sv.
Ivanu v Trstu: N. N. 50  evrov.

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV - TRST 

vabi na

t r a d ic io n a ln o  revijo o d ra s l ih  z b o r o v

PESEM JESENI 2 0 0 9

sobota, 28. novem bra 2009, ob 20. uri 
Športni center Zarja v Bazovici

TRAZASKA KNJIGARNA in GORIŠKA MOHORJEVA DRUŽBA 

vabita  na  predstavitev

KNJIŽNE ZBIRKE 
ZA LETO 2 0 1 0

sreda, 2. decem bra 2009, ob 18. uri 
Tržaška knjigarna v Trstu, ul. Sv. Frančiška 20

preizkušene občine bi bila prehu
da, poleg tega ni garancij za 
varnost in  ne nazadnje so pri tem 
postopku popolnom a prezrli 
mnenje prebivalstva, je poudarila 
Premolinova.
Varnost in vpliv na okolje sta med 
največjimi vprašanji tovrstnih 
gradenj, sta podčrtala Premolino
va in  Malečkar. Ker so uplinjeval- 
niki in  dostavne ladje strateški ob
jekti, morajo im eti varnostno 
cono, varuje pa jih vojska. V trik
ilometrskem pasu je prepovedana 
vsaka dejavnost, kar postavlja na 
kocko gospodarstvo in  pomorstvo 
v Tržaškem zalivu. Prav zaradi tega 
gradijo drugje po svetu tovrstne 
objekte v puščavah ali na morju. 
Tudi posledice za naravo bi bile 
strašne. Za segrevanje utekočin
jenega plina se uporablja morska 
voda, ki bo torej odtekala v morje 
znatno ohlajena, pa tudi z do
datkom klora, ki služi za razkuže
vanje cevi. Grozi pa tudi "efekt 
dom ine". Ker so pri Žavljah še 
naftni in  plinski terminal, 
železarna in  kemična industrija, je 
lahko nesreča v vsakem izmeči teh 
pogubna. Eksplozij a uplinjevalni- 
ka naj bi po približnih izračunih 
zahtevala od 40 do 120 tisoč ljudi, 
je podčrtal Malečkar.

Radijski oder in Slovenska prosveta
Čebelica M aja je priletela m ed tržaške o troke
“Kdo ve, od kod si k nam  prišla na krilih so n čn eg a  zlata. M orda 
pri n as , čebelica , bo š š e  prijatelje n ašla . Pa ne, d a  ti si tis ta  
nagajiva M aja... ” Tako so  pred tridese tim i leti prepevali otroci 
ob “špici” zn an e  risanke o čebelici Maji. In kot kaže, gre prigode 
čeb e lice  M aje prištevati m ed  tis te  zgodbe, ki znajo  nagovarjati 
o troško  dušo , nekoč in d a n e s . Večina s ta ršev , ki je  v nedeljo ,
15 . t. m., posprem ila  svoj n a ra šča j na  novem brsko  s rečan je  
G ledališkega vrtiljaka, s e j e  najbrž že svo jčas navduševala  nad 
s im patično  in radovedno  čebelico , ki je  s  kančkom  nerodnosti 
in s  širokim  srcem  odkrivala svojo okolico in n jene  prebivalce. 
Takratni otroci so  M ajine dogod ivščine sprem ljali kar preko 
d o m ače g a  televizorja, njihovi m alčki pa  so , kot rečeno , pred 
neka j dnevi doživeli š e  g leda liško  različico, ki je  n a s ta la  v 
Lutkovnem  gledališču  Maribor. D vorana M arijinega do m a pri 
Sv. Ivanu je  bila to k ra t, ko t že  do lgo  ne, v o b eh  izm en ah , 
p re te sn a  za vse , velike in m ale  obiskovalce, ki so  za kra tek  č a s  
poleteli v sv e t priljubljene čebelice .
M ariborski lutkarji so  ta k o  z o p e t potrdili svojo s p re tn o s t  v 
prikazovanju pravljičnih zgodb. Le hudobni pajek , k ije  skuša l 
M ajo ujeti v svojo  m režo , je  nekoliko p re s tra š il n a jm la jše  
g ledalce , o s ta le  žuželke, ki so  s e  zvrstile nad  “p a rav an o m ”, pa 
so  povsem  prevzele občinstvo vseh  starosti. Za to  nosijo največ 
z a s lu g  J e l e n a  P ro k o v ič  -  o b l ik o v a n je  lu tk  in s c e n s k ih  
e le m e n to v , S lavko  R ak u ša  S lav in ec  -  ob lik o v an je  s c e n e ,  
B oštjan  G om bač -  g la sb a , Ivana Djilas -  režija te r  an im atorji 
P etra B aum an, Lena Kline, Aja Kobe in Danilo Trstenjak. 
Četrti te rm in  le tošn je  se z o n e  d ružinskega ab o n m a ja  bo nujno 
različen in povsem  zim ski, kot s e  za predbožični č a s  spodobi: 
6 . d ecem b ra  s e  bo iz daljnih severn ih  dežel spustila  k Sv. Ivanu 
S n ežn a  kraljica v produkciji S lovenskega odra. Organizatorji pa 
so  s  p isem cem  prosili dob rega  sv. Miklavža, d a  s e  po predstavi 
pom udi m ed malimi gledališkim i navdušenc i in jih tudi obdari. 
Če bodo pridni, sev ed a . /  AL

trdni veri, ki zaznamuje ne le nje
govo življenje, ampak tudi pisan
je. Orisal je svojo življenjsko pos
tojanko v semenišču, kjer se ni 
mogel sprijazniti z nekaterim i 
krščanskimi dogmami: šele kas
neje je razumel, da je življenje 
preveč tragično, če ni možnosti 
odpuščanja. Med vprašanji, ki jih 
je novinar Alessandro Mezzena 
Lona zastavil pisatelju, je bilo tu
di vprašanje o uporabi slovenske
ga jezika pri pisanju kljub boljše
m u poznavanju italijanščine. "Pi
sanje v slovenščini ni bila izbira, 
ampak naravno nagnjenje, kot bi 
hodil ali dihal", je utemeljil Rebu
la, ki ni le velik pisatelj, ampak tu
di strasten bralec. Med njegovimi 
vzorniki so Dante, ki ga sam im e

nuje za največjega pisatelja 
evropske literature, Leopardi, 
Prešeren za poezijo, M ann in 
pa ruski pisatelji, kot sta Tol
stoj in  Dostojevski, za prozo. 
Pred koncem  so se prisotni 
zaustavili tudi pri zahtevnos
ti prevajanja Rebulovih del v 
italijanski jezik. Doslej sta bili 
namreč v italijanščino preve
deni le dve knjigi: "Malo sem 
tudi sam kriv: slavo si je tre
ba tudi poiskati", je hudo 
m ušno pripomnil. Na koncu 
je pisatelj izrazil hvaležnost 
in zadovoljstvo zaradi slikov
ne biografije: "To je čudovito 
priznanje za moje dolgolet
no delo", je zaključil.

Patrizia Jurindc
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Videz in resnica
VIDA VALENČIČ KO SE DOTAKNEŠ OSEBE

Oseba kot čebula
Pred dnevi je bila na straneh tržaškega krajev
nega časopisa objavljena čudovita fotografija 
dveh konj v posebnem  naravnem  okolju Isole 
della Cona. Drug nasproti drugem u, oba v sko
rajšnjem skoku. Kot da bi se želela v višini obje
ti ali pa se s kopiti bolj ali manj igrivo udarjati. 
Verjetno v tem  trenutku pišem  ravno o tej po
dobi, ker m i v očeh predstavlja simbol čiste svo
bode. Prvinskost, življenje v sozvočju z naravo, 
pristen stik z bližnjim  živim bitjem, ki vključuje 
vse: igrivost, iskanje stika, 
napadalnost, občutek pove
zanosti, željo po skupnem  
teku in  skupnem  počitku 
po njem. Razmišljam o n o 
tranji svobodi, o tistem  "lu
pljenju", kot se je o iskanju 
lastne identitete izrazila 
znana slovenska pevka. Za
nim iva metafora: človek 
naj bi v letih zorel kot če
bula: družinski krog, druž
ba, vzgoja te opremljajo z 
različnimi plastmi. Ned
vom no so nekatere zelo potrebne, zelo etične, 
brez n jih  bi se v svetu gotovo znašel kot eden ti
stih krasnih konj s fotografije, če ga prestaviš v 
m estno okolje: popolnom a odtujenega. Resnič
no pa je tudi nadaljevanje misli o čebuli: vse 
om enjeno, ožja in  širša družba, vzgoja te 
vsekakor oblačijo tud i v plasti, ki te počasi dru- 
gačijo. Edinole z leti in  posledično življenjskimi 
izkušnjami si sposoben lupljenja te svoje čebu
le. Postopom a se lupiš ustaljenih vzorcev, po 
katerih naj bi se skoraj vedno strinjal s prevla
dujočim  m nenjem  ali pa vsaj zelo elegantno 
molčal in  svojega notranjega m nenja ne izrazil.

Predvsem pa z večkrat zelo zelo dolgotrajnim  
lupljenjem  postopom a odkrivaš, kdo sploh si, 
m orda sploh ne to, kar si drugi vse življenje od 
tebe pričakujejo, m orda si, recimo, šel v neko 
poklicno pot, ker "je bilo tako prav", šele v le
tih  m orda odkriješ, da je resda bilo prav, vendar 
ne za tvojo dušo.
Zanimiva ta misel znane pevke o osebah kot če
bulah. V letih je odkrila lastno sposobnost iz
ražanja svobodnih misli, tud i zelo banalnih . In 
zatrjuje, da se polno življenje ženske {in m oške

ga, seveda, op. avt. ) prične 
šele pri štiridesetem, ko se 
otreseš družbenih  priti
skov, m iselnih spon, zu
nanjih  zahtev. M orda je za 
to potrebno neko novo roj
stvo. M orda fizično, navse
zadnje se ženska na novo 
odpre, ko daje življenje. 
M orda metaforično, rojstvo 
nečesa več: nekega novega 
odnosa do ljudi, ki ti om o
goča, da se oddaljiš od kro
ga sam oreferenčnosti (jaz 

in  vse, kar je "m oja” last, vključno z osebami) 
in  vzpostaviš drugačni pogled na svet. M orda se 
m ora oseba pregnesti v  plodno prst za nove 
projekte, tudi to  je novo rojstvo, rojstvo nečesa, 
kar stremi k -  pa čeprav m alenkostni -  spre
m em bi v družbi.
Kdo ve, m orda tud i štirideset let je še prem alo 
za določena spoznanja? Modreci pravijo, da se 
šele v starosti odkrijejo določene resnice o 
Življenju, ki so večinom a izredno preproste, 
otroci jih instinktivno prepoznajo. Sveže čebu
lice, ki nim ajo potrebe po lupljenju odvečnih 
plasti. Mi pa.

imM f.inufrn Uk ve

Izšla je knjižica Tako so 
peli - Cosi' cantavano

Pred občani MO Koper sta 
bila v nedeljo, 8. novembra 
2009, dva povsem odvečna 

posvetovalna referenduma, ki naj 
bi odločala o ustanovitvi novih 
manjših občin na teritoriju MO 
Koper, ki naj bi bila po m nenju 
Ustavnega sodišča prevelika in  s 
tem  protiustavna.. Prvi, za loče
no ustanovitev občine Ankaran, 
pri katerem pa po izjavah pobud
nikov občina sploh ni bila glavni 
cilj, am pak sredstvo za dosego 
drugih parcialnih ciljev in  intere
sov, predvsem preprečitve izgrad
nje načrtovanega III. (kontejner
skega) pom ola v Luki Koper. Del 
prebivalcev Ankarana se je nam 
reč doslej upiral izgradnji III. po
mola, ker naj bi se s tem  Luka pre
več približala ankaranskemu na
selju in  ga obremenjevala s svoji
mi emisijami (hrup, prah, nočna 
svetloba idr.). Ker nov prostorski 
načrt Luke Koper kljub navede
n im  odporom  le predvideva iz
gradnjo III. pom ola, so njegovi 
nasprotniki sprožili pobudo o us
tanovitvi lastne, ankaranske obči
ne, ki naj bi jim omogočala, da bi 
s pozicije večje moči soodločali o 
razvoju Luke. Po dveh neuspelih 
referendum ih v preteklosti je bil 
razpisan še tretji, ki je uspel, in  o 
katerem je govor v tem  sestavku.

Za to akcijo pa so stali tudi ljudje, 
ki so v preteklosti storili vse, kar je 
bilo v njihovi moči, da bi prepre
čili nastanek m alih občin na ko
prskem podeželju, vključno z an 
karansko, kar je njihovi sedanji 
pobudi jemalo kredibilnost. 
Mnogi so jo doživljali kot nena
čelno držo, ki bolj spominja na 
prerivanje za lastne zasebne in 
druge ožje interese. Za drugi vz
poredni referendum za ustanovi
tev več manjših občin na preosta
lem koprskem podeželju pa je da
la pobudo Mestna občina Koper 
(MO Koper) in  je bil reakcija na 
prvega ter je bil razpisan zgolj za
to, da bi teh občin, zlasti ankaran
ske, ne bilo, saj je v preteklosti že 
nekaj tovrstnih referendum ov 
propadlo. V MO Koper so nam 
reč računali, da bo tudi sedanji re
ferendum neuspešen, kar se je tu 
di zgodilo, in  bo tako dal vedeti, 
da si ljudje ne želijo razbijanja 
MO Koper, kar naj bi oslabilo po
zicije tudi ankaranske pobude. 
Zato ni pri tem  referendumu n ih 
če predstavil finančnega načrta

novih občin, z izjemo nekaj šte
vilk, ki so jih pripravili pobudniki 
ankaranske akcije. Niti niso bile 
podane prednosti in  slabosti n o 
vih občin, kaj šele, da bi jih kdo 
kakorkoli promoviral.
V bistvu pa je šlo pri vsem tem 
predvsem za nadaljevanje spora 
okrog izgradnje III. pomola, in  to 
na povsem neprim eren način, to 
je z beganjem prebivalcev in z ne
potrebnim  trošenjem njihovega 
davkoplačevalskega denarja, ob 
čemer so v Trstu in  na Reki zane
sljivo nazdravljali s šampanjcem. 
Neprimeren tudi zato, ker je raz
voj Luke, vključno s sodobnim  
kontejnerskim terminalom, eden 
prednostnih razvojnih ciljev Slo
venije, ki gradi svojo gospodarsko 
rast pretežno na nosilni osi Ko- 
per-Ljubljana-Maribor. Hkrati je 
Luka s svojim prihodnjim  sodob
nim  kontejnerskim term inalom  
in 5. koridorjem najkrajša in  zato 
tudi najbolj konkurenčna p ro
m etna os m ed Severnim Jadra
nom  in Srednjo Evropo in  s tem 
tudi prom etno okno v svet za več 
sosednih celinskih držav, ki pre
težno težijo k njej (Avstrija, Mad
žarska, Slovaška idr.). Vendar, da
nes, brez sodobnega kontejner
skega terminala, Luka ne šteje več 
in  lahko te svoje možnosti in am 

bicije povsem odpiše. Poleg tega 
gre pri term inalu, po izjavah 
luških predstavnikov, tudi za ok
rog tisoč novih delovnih mest v 
luškem bazenu, kjer naj bi že da
nes poslovalo prek sto podjetij z 
okrog štiri tisoč zaposlenimi. Za
to gre pri izgradnji III. pomola tu 
di za medgeneracijsko solidarno
st, saj si generacija, ki je danes 
preskrbljena s službami, pokojni
nami, stanovanji ipd., ne more in 
ne sme privoščiti zgolj skrbi za la
stni udobni vrtiček. Tako ni 
verjetno, da bi lahko morebitna 
nova ankaranska občina pre
prečila ta projekt, saj država pri 
njegovem uresničevanju, v p ri
m eru kakega iracionalnega odpo
ra, lahko seže tudi po razpoložlji
vih pravnih sredstvih (nacionali
zacija zemljišč idr.). Nadaljevanje 
spora z razkazovanjem mišic je 
neprim erno tudi zaradi tega, ker 
so dosedanje razprave pokazale, 
da se prebivalci Ankarana čutijo 
ogrožene predvsem zaradi term i
nala razsutih tovorov, ne pa to 
liko zaradi načrtovanega III. po

mola. Da ne more biti kontejner
ski term inal tako zelo m otilen, 
govori tudi dejstvo, da živijo pre
deli Kopra že dolga leta v mnogo 
večji bližini sedanjega kontejner
skega terminala, kot bo to primer 
z Ankaranom, pa ni bilo doslej 
zaznati kakih om em be vrednih 
pritožb. Celo vodstvi turističnega 
kampa in  hotela Adria, ki bosta z 
večjo bližino Luke m nogo bolj iz
postavljena kot ankaransko n a
selje, se sicer nad izgradnjo III. 
pom ola ne navdušujeta, a jo 
obravnavata kot neizbežno in 
predlagata iskanje kompromisa z 
Luko, v katerem bi slednja prev
zela obveznost doslednega spoš
tovanja okoljevarstvenih ukrepov 
in bi obenem  investirala določe
na sredstva v degradirani del 
ankaranske obale. Razvoj namreč 
prinaša s seboj dobro in  zlo in  ni 
mogoče jemati zase samo dobre
ga. Tudi urbanizacija prinaša s se
boj odplake, smog, hrup, nočno 
osvetlitev, kriminal itn., a se za
radi tega ne odpovedujem o iz
gradnji naselij, mest, turizmu, in
dustriji, sodobnim  avtocestam 
ipd., ampak skušamo to stransko 
škodo razvoja omejiti na znosni 
m inim um .
Zato bi se morala razprava o raz
voju Luke preseliti za pogajalsko 
mizo in  se osredotočiti na njeno 
bistvo, to je na že sprejete obvez
nosti Luke, da bo dosledno spoš
tovala okoljevarstvene ukrepe, da 
bo v nekaj letih količino preto
vorjenega prem oga om ejila na 
potrebe slovenske energetike, da

bo pokrila term inal za razsute to
vore, da bo omejila na m inim um  
nočno varovalno osvetlitev Luke, 
ki m oti bioritem  prebivalcev idr. 
Pri tem bi morali prebivalci Anka
rana pri obrambi svojih interesov 
ustvariti skupno predstavniško te
lo s prebivalci Belvedereja, Boša- 
drage idr., saj so slednji neprimer
no bliže Luki in  s tem  tudi bolj iz
postavljeni obrem enitvam  oko
lja, ki prihajajo iz nje. Pri čemer bi 
morala MO Koper financirati de
lovanje takega predstavništva. S 
tem  bi bil odprt prostor za tvoren 
dialog, ki bi omogočal sorazmer
no  varno krmarjenje Luke med 
hitrim  razvojem in varnim  oko
ljem in s tem  tudi nekonfliktno 
sobivanje tega gospodarskega gi
ganta in  njegovega ožjega social
nega okolja. Na današnji stopnji 
tehnološkega razvoja, ko naj bi 
jim v Angliji uspelo očistiti Tem
zo in  v Franciji Seno, ki tečeta 
skozi večmilijonska mesta, se 
nam reč da priti do živega tudi 
vsakršnim luškim emisijam.

Milan Gregorič

Glasbena m atica šola To
maž Holm ar v Kanalski 
dolini, Slori in  SKS Pla

nika so pred  kratk im  izdali 
knjižico z naslovom  Tako so pe
li - Cosi' cantavano. Knjižica je 
pom em ben dokum ent kulturne 
dediščine na področju ljudskega 
petja v Kanalski dolini in  se veže 
na zgoščenko z istim  naslovom, 
ki so jo prav tako izdali v  Kanal
ski do lin i lansko leto.
Posebej zanimiva je zla
sti z etnomuzikološkega 
vidika, saj p rinaša pe
smi, ki so jih  najraje pe
li zbori in  priložnostne 
skupine vaščanov, ki so 
se zbirali v gostilnah po 
nedeljskih in  praznič
n ih  obredih, a tu d i v 
vsakdanjem življenju.
Posnetki so nastali v uk- 
vanskih  gostilnah  in  
dom ovih s snem alnim i 
aparati, ki so bili v rabi 
konec šestdesetih let 
prejšnjega stoletja. Po
snetki pogovorov in  
petja zato ne ustrezajo 
današnjim  standardom, 
saj vsebujejo še druge 
zvoke in  šume; posneti so pač bi
li s takratno tehnologijo in  v n e
p rim ern ih  prostorih . Pred
stavljajo se v izvirni obliki brez 
kakršnihkoli popravkov in  zato 
so še bolj dragoceni. Snemalci, 
tehniki in  raziskovalci so skuša
li -  in  to  jim  je tud i povsem

uspelo -  ujeti del ku ltu rne  in  
glasbene vsakdanjosti na ob 
m očju Kanalske doline, posebej 
v Ukvah.
Originalna snem anja so nastala 
m ed leti 1968-1972 na pobudo 
G lasbeno-narodopisnega inšti
tuta, predhodnika Sekcije za gla
sbeno narodopisje pri Inštitutu 
za slovensko narodopisje ZRC 
SAZU in  v sodelovanju s prof.

Pavletom M erkujem. Založniki 
so originalne posnetke s starih 
trakov reverzirali in  digitalizira
li brez vsakršnega spreminjanja 
originalnih zvokov in  šumov, ki 
se zato marsikdaj slišijo v ozadju. 
S posnetkov lahko razberem o, 
da so bili pevci in  pripovedoval

ci sproščeni, prepoznam o pa 
lahko tudi način takratnega raz
m išljanja in  pogovorno različi
co slovenskega jezika v Ukvah. 
Posnete pesmi so pevci peli v do
m ačem  slovenskem narečju in  
knjižni različici slovenskega je
zika.
Vse to je preneseno v knjižico. 
Ker besedila v knjižici niso zbra
na zgolj v znanstvenoraziskoval
ne nam ene, so pri zapisovanju 
pesm i uporabili srednjo pot, ki 
je je bralec ali poslušalec vajen, 
in  s poenostav ljen im  zapisom  
skušali slediti izreki. Izjema so le 
zapisi govorjenega besedila 
pokojne gospe Marie W udenik, 
ki so nam en jen i tud i pod rob 

nejšim  dialektološkim  
raziskavam slovenskega 
lokalnega govora.
V brošuri so zbrana be
sedila v slovenskem je
ziku, fonetični zapis pe
smi v slovenskem  n a 
rečju in  prevodi pesmi 
v italijanščino ter zapisi 
govorjenega besedila 
gospe Marie W udenik. 
Delo, ki m u bodo goto
vo sledila še druga, je 
prispevek slovenskih 
ustanov k ohran jan ju  
ter zaščiti pevske in  kul
tu rn e  dediščine v Ka
nalski dolin i. Transk
ripcijo in  prevode v slo
venski jezik je opravila 
dr. Karmen Kenda Jež, 

prof. M anuel Fighel pa je vodil 
in  izpeljal projekt v celoti. Na 
zgoščenki in  v brošuri je samo 
del posnetega raziskovanega gra
diva, zaradi tega obljubljajo, da 
bodo delo nadaljevali in  da bo 
do sledile še druge objave.

R.B.

CaRo so peli - Cost cAntAiuno
Ukve
Pela skupin«  m o / v gostilni
Psn. Pavle M erku In /K .  21. dec. 1968
(Ism. JS . Ist. ZK)
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Predsednik Smrtnik

"EL naj upoštevajo v sosvetu za 
slovensko narodno skupnost"!

a seji p red se d stv a  EL 
v  p o n ed e lje k , 16. 
n o v e m b ra , so 

o b rav n a v a li tu d i v p rašan je  
n o v eg a  sestava 
m an jš in sk e g a  so sve ta  p ri 
U rad u  zveznega  k an c le rja , 
ki b i se m o ra l že p re d  e n im  
le to m  n a  n o v o  izo b lik o v a ti.

P re d sed n ik  EL V lad im ir 
S m rtn ik  o b  te m  k ritiz ira  
d o se d a n jo  p rak so  U rada 
zveznega k an c le rja , ki dosle j 
n i u p o š te v a l E n o tn e  liste 
k o t n a jb o lj z a k o re n in je n e  in  
re p re z e n ta tiv n e  p o lit ič n e  
g ru p ac ije  n a ro d n e  
sk u p n o s ti. "Če se b o  ta

p rak sa  n ad a lje v a la  tu d i p o d  
k a n c le rje m  F ay m a n n o m , b o  
to  še e n  d o k az  več, d a  tu d i 
ta  zvezna v la d a  sosvet 
o b ra v n a v a  le k o t a lib i in  m u  
n e  daje  u s tre z n e  teže", je 
d e ja l S m rtn ik . V sosvet b i se 
p o  b e sed a h  in  črki Z ak o n a  o 
n a ro d n ih  sk u p n o s tih

m o ra le  im e n o v a ti 
o se b n o s ti, k i so v  n a ro d n i 
sk u p n o s ti z a k o re n in je n e  in  
jim  gre za p o tre b e  in  
u veljav itev  in te re so v  
n a ro d n e  sk u p n o s ti in  
d v o jez ičn e  regije, n e  p a  za 
p o c e n i s tran k a rsk o  p o litik o  
n a  h rb tu  šibke jših . "EL s 50 
o b č in sk im i o d b o rn ik i, 
e n im  ž u p a n o m , dv em a 
p o d ž u p a n o m a , 4 
o b č in sk im i p re d s to jn ik i -  
vsi k o n se k v e n tn o  
d v o jez ičn i -  je n a jb o ljš i 
p r im e r  s tru k tu re , ki b i 
m o ra la  b iti  v  so svetu

za s to p a n a , če b i zvezna 
p o litik a  la s te n  zak o n  jem ala  
re sn o " .
"P ričakovati p a  je, d a  bo  
sosvet o s ta l to , k ar je b il: le 
subvencijsk i in s tru m e n ta r ij  
za p o ra z d e lite v  f in a n č n ih  
p o d p o r  b rez  vsake p o lit ič n e  
teže". O s ta n e  to re j le 
u p an je , d a  se b o d o  v  n u jn o  
p o tre b n i re fo rm i Z akona o 
n a ro d n ih  sk u p n o s tih  
sm ise ln o  re fo rm ira la  tu d i 
d o lo č ila , ki zadeva jo  v lo g o  
in  sestavo  m a n jš in sk ih  
sosvetov. "P red v sem  se n e  
m o re  p re p u s ti ti sam ovolji

U rada zveznega k an c le rja  
o d loč itev , katere  
o rg an izac ije  so za n a ro d n o  
sk u p n o s t re p re z e n ta tiv n e  in  
k d o  sm e n a ro d n o  sk u p n o s t 
za s to p a ti" , je p o u d a r il 
p re d se d n ik  EL.
EL je za so svet za slovensko  
n a ro d n o  sk u p n o s t 
im e n o v a la  svojega 
d ež e ln eg a  p red se d n ik a , obč. 
p re d s to jn ik a  m ag. 
V lad im irja  S m rtn ik a  te r  
p o d ž u p a n a  N an tija  O lipa .
EL p ričak u je  vab ilo  
k an c le rja  za so d e lo v an je  v 
te m  g rem iju .
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Megleno na slovenskem političnem obzorju

Vlada ne ve dobro, kako 
odpravljati krizo

Slovenci so bili strn jen i v 
žalovanju in  čustvovanjih 
ob tragični sm rti velikega 

alp in ista in  dobrega človeka 
Tomaža Humarja v himalajskem 
gorstvu, potem  pa so zelo bučno 
pokazali narodno  in  osebno 
pokončnost ob zmagi naših no 
gom etašev nad ruskim i v tek
m ovanju za udeležbo na sve
tovnem  nogom etnem  p rven
stvu leta 2010 v Južni Afriki. 
Nekaj dn i je v Sloveniji p re
vladovalo skoraj idilično vzduš
je - ponekod, tudi v Ljubljani in 
M ariboru - so nam reč že okrasili 
ulice in  hiše s pisanim i barvam i 
in  lučm i za božične in  novo
letne praznike. Sedaj pa spet pre
vladujeta zaskrbljenost in nego
tovost prebivalstva o prihodnos
ti. Vlada ob prvi obletn ici 
um estitve poskuša prepričati 
javnost, da uspešno prem aguje 
krizo in da im a jasen program  za 
nadaljnji napredek Slovenije. 
Navaja, da je sprejala okrog 60 
različnih ukrepov za zmanjšanje 
socialnih stisk delavcev in  brez
poselnih, za pom oč podjetjem, 
ki so v krizi itd. V vladi ob tem  
poudarjajo, da so za prem agov
anje krize doslej porabili okoli 
12 m ilijard evrov. Pri presoji 
političnih  in  splošnih razmer v 
državi je najbolj optim ističen

prem ier Borut Pahor, ki je s 
predsednico hrvaške vlade Jad
ranko Kosor sotvorec arbitražne
ga sporazum a o določitvi meje 
m ed državam a. Po njegovem  
m nenju  je om enjeni sporazum 
zgodovinskega pom ena za 
Slovenijo. Kot znano, ga opozici
jske stranke zavračajo, ker da 
ogroža status Slovenije kot po 
morske države. Pri zavračanju je 
najbolj odločen predsednik  
Slovenske nac ionalne stranke 
Zmago Jelinčič-Plem eniti, ki 
m eni, "da se je z n jim  začel 
konec Slovenije". Politika o pro
jektu arbitražnega sporazum a 
zdaj molči, ker je v postopku na 
ustavnem  sodišču, ki bo odloči
lo o njegovi ustavni prim ernos
ti. Predsednik vlade se m edtem  
trudi, da bi za sprejem  arb i
tražnega sporazuma v parlam en
tu pridobil tudi opozicijo, zlasti 
predsednika SDS Janeza Janšo. Z 
m orebitn im  dogovorom  naj bi 
tudi preprečili kar dva referen
dum a o arb itražnem  sporazu
mu: tistega predhodnega posve
tovalnega, ki ga napovedujejo 
stranke koalicije in  vlada, ter 
naknadni zakonodajni referen
dum . Tega napovedujejo koali
cijske stranke in  im ajo zanj že 
zbran ih  zadosti podpisov 
poslancev. V slovenskem  po li

tičnem  prostoru  je tako, da se 
koalicija, ki vodi državo, skoraj 
neprekinjeno sooča z opozicijo, 
ki jo vodi izkušeni Janez Janša. 
Opozicija zdaj zavrača kot neres
nično trditev vlade, da uspešno 
odpravlja gospodarsko finančno 
krizo. Pri tem  Janez Janša in  nje
govi opozarjajo, da je v Sloveni
ji že skoraj sto tisoč brezposel
nih, leta 2010 pa naj bi se, tudi 
po oceni vplivnega ekonom ista 
in  pisca ko lum en v tedniku  
M ladina, Bogom irja Kovača, 
brezposelnost v Sloveniji 
povečala za nadaljn jih  20.000 
do 30.000 ljudi. V opoziciji vla
di očitajo, da ni sprejela 60 ukre
pov, ki jih je sprejela prejšnja vla- 
dajaneza Janše in  s katerim i naj 
bi hitreje premagovali krizo. Za
to je, trdijo, kriza večja, gospo
darstvo in država pa sta v težjem 
položaju. Predsednik odbora za 
finance v Slovenski demokratski 
stranki Andrej Šircelj vladi očita 
"pasivnost pri sprejem anju in  
slabo izvajanje p ro tik rizn ih  
ukrepov, ki vodita v nadaljnji 
padec bruto  domačega proizvo
da, to je v zm anjševanje prido
bivanja novega bogastva države, 
zapiranje podjetij, še večjo brez
poselnost in  revščino ljudi ter v 
katastrofalno javnofinančno  
stanje Slovenije. Vlada Boruta

Pahorja se je, denim o, sam o 
letos zadolžila za 3,4 milijarde 
evrov, to je za trikrat več kot v 
le tu  2008, kar bodo m orale 
plačevati oz. vračati p rihodnje 
generacije Slovencev".
Državni zbor je ponovno zavrnil 
predlog o nezdružljivosti funkcij 
županov in  d rug ih  občinskih 
funkcionarjev ter poslancev. Za 
nezdružljivost obeh funkcij sta 
si prizadevala vlada in  koalicija, 
toda sta bili preglasovani in torej 
zavrnjeni. Za nezdružljivost 
funkcij se je zlasti zavzemal žu
pan m estne občine Nova Gorica 
Mirko Brulc, ki je m enil, "da pri 
opravljanju funkcij župana in  
poslanca ne m ore biti hkrati v 
svoji občini in  v parlam entu". 
Zunanji minister Samuel Žbog
ar o kazni za svojega predhodni
ka dr. Dimitrija Rupla 
Zunanji m in ister dr. Samuel 
Žbogar je na srečanju s časnikar
ji kritiziral svojega predhodnika, 
dr. Dim itrija Rupla, zaradi nje
govih kritičnih izjav o delovan
ju zunanjega ministrstva. Trenja 
so nastala tudi v stranki Desus, 
kjer so vodjo parlam en tarne 
skupine ter stranke Franca 
Žnidaršiča odstavili s tega mesta. 
Letošnje leto, ki je bilo 
posvečeno tud i znam enitem u 
slovenskem u slikarju Zoranu 
Mušiču, ob 100-letnici njegove
ga rojstva, se zaključuje. V pren
ovljeni M oderni galeriji v Ljubl
jani so odprli razstavo del um et
nika, ki je dosegel svetovni 
sloves. Dela so last javnih in  za
sebnih zbirk v Sloveniji. Razsta
va bo na ogled do konca tega le
ta.

Marijan Drobež

Kratke

Poklon bratoma Rusjan

Z akrobatskim letalom pod 
obema solkanskima mostovoma

m ost z največjim  kam nitim  
lokom na svetu, in  novejšega ces
tnega, ki je zbližal Novo Gorico 
in  Goriška Brda, se je v soboto, 21. 
t. m., zgodaj popoldne zbralo 
lepo število radovednežev iz Nove 
Gorice, Solkana, pa tudi iz bližn
je in  daljne okolice. Za ogrevanje 
je Ličer z akrobatskim letalom  
Zlin 526 nekajkrat preletel oba 
mostova, potem  pa izvedel prve
ga od treh poletov, ki so jemali 
navzočim dih. V enem  od 
poskusov je poletel kar pod obe
m a mostovoma in  si prislužil 
bučen aplavz. Potem je izvedel še 
en polet nad mostom, m ed kater
im  je z nagibom  kril pozdravil 
navzoče, ki so zasedli vse raz
gledne točke od Hidroelektrarne 
Solkan pa do novega Kajak centra 
pri nekdanjem  starem jezu v 
Solkanu, ter odletel proti letališču 
v Ajdovščini. M imogrede velja 
om eniti še, da je sto let od prvega 
slovenskega poleta bratov Rusjan 
minilo prav včeraj, saj je bil prvi 
polet izveden 25. novem bra 
1909.

Nace Novak

Izvirna in zanimiva razstava v tolminskem muzeju situ lah  up-
|  ■ 1 * 1  odobljenoto, karPivsko posod|e iz slovenskih

•  ■ » v  rapsodi.muzejev skozi cas Največ situl je
zn an ih  z M osta

V to lm inskem  m uzeju je 
na ogled izvirna in  zan
im iva razstava z 

naslovom  Pivsko posodje skozi 
čas. Posodje so iz svojih zbirk 
prispevali muzeji iz raznih pre
delov Slovenije, m ed njim i tudi 
zasebni Sadnikarjev m uzej iz 
Kamnika. Hkrati je to lm insk i 
muzej izdal pregleden in  bogato 
ilustriran  prospekt o pivskem  
posodju, kot so ga v preteklosti, 
daljni in  bližnji, oblikovali in  
razvijali na Slovenskem, pa tudi 
drugod v Evropi.
V prospektu  je zapisano, "da 
vinska trta  spremlja človeka od 
pradavnine. U dom ačene vrste 
tr t pa so se pojavile šele pred pet 
tisoč leti. Najstarejše so bile od
krite ob vznožju perzijskega 
pogorja Zagros in  v južn ih

črnom orskih predelih. Od tam  
sta se vinogradništvo in  vinarst
vo razširili po  vsem  Sre
dozemlju. Pivsko posodje, kot so 
situle, cedila, vrči in  zajemalke, 
je služilo za obredno  pitje ob 
praznikih in  je um rle 
kneze in  druge dos
to janstvenike sim 
bo lično  sprem ljalo 
tud i v posm rtnem  
življenju. V Sloveniji 
m ed lepše figuralno 
okrašene bronaste 
posode sodi situla iz 
Vač, na kateri so up 
odobljen i rodovna 
slavja in  rituali. Prav 
situlska um e tn o st 
pom en i v rhunec 
likovnega izražanja 
starega veka, saj je na

na Soči, nekdan
je Svete Lucije, kjer je bilo eno 
najpom em bnejših  železodob- 
n ih  središč. Na razstavi je na 
ogled situla iz 6. stoletja pr. Kr., 
ki je bila odkrita v enem  od 
tam kajšn jih  tisočerih  žganih

grobov. Bronaste posode iz 
Posočja niso okrašene in  so bile 
izdelek lokalnih  delavnic. Med 
pivskim posodjem  im ajo poseb
no m esto "kranjske majolike", 
to so poslikani vrčki iz fajanse, 
ki so jih  v 18. in  19. stoletju za 
pivce na Kranjskem največ 
uvozili iz severne Italije. Na 
Slovenskem so v te m  času m ajo
like izdelovali m nogi podeželski 
lončarji. Med obrtn im i delavni
cami je bila ena najbolj znanih  
Konškova v Kamniku, ki je de

lovala do
polovice prejšnje
ga stoletja. Na
jveč pivskega 
posodja pri nas se 
je oh ran ilo  v 
M ariboru, Celju 
in  na Ptuju. Razs
tava pivskega 
posodja, ki ga 
hranijo  slovenski 
m uzeji, bo  v 
tolm inskem  
m uzeju odprta  
do konca letošn
jega leta.

Š tevilnim  dogodkom  ob tornim  letalom bratov Rusjan, ki pridružil še eden, ki bo skoraj
obeležitvi 100-letnice prve- se že lep čas vrstijo na obeh zagotovo obveljal za najbolj

ga slovenskega poleta z mo- straneh meje, se je m inulo soboto adrenalinskega. Izkušeni pilot
Benjamin Ličer iz Aeroklu
ba Obalni letalski center 
Portorož je nam reč v pok
lon bratom a Rusjan z akro
batskim  letalom  poletel 
pod obem a solkanskima 
mostovoma. Poleta, rezervi
ranega za največje in  na
jbolj drzne mojstre, ki si s 
pticam i delijo nebo, Ličer 
ni izvedel prvič, saj je pod 
solkanskim železniškim 
m ostom  poletel že ob 90- 
letnici prvega poleta bratov 
Rusjan in  ob 100-letnici Bo
hinjske železniške proge. 
Na bregovih Soče in v okoli
ci obeh mostov, 
železniškega, ki slovi kot

G ledališka p red stav a  v  Komnu
V nedeljo, 29. novembra, ob 18. uri bo v Kulturnem domu v Komnu 
gledališka skupina MAK Kulturnega društva Svoboda Deskle uprizorila 
dramo Nataše Otrin Internat v režiji Maje Poljanec.

"V Vipavski dolini toliko v seg a"
Razvojna agencija ROD v Ajdovščini terturistično-informativna centra, 
ki delujeta pod okriljem občin Ajdovščina in Vipava, so izdali nov 
turistični prospekt Vipavske doline. Izšel je  v nakladi 18 tisoč izvodov, 
besedilo pa je natisnjeno v slovenskem, italijanskem in angleškem 
jeziku. Uvodoma je zapisana ugotovitev, “d a je  v Vipavski dolini toliko 
vsega”. Dolina leži na prepihu zgodovine, narodov in kultur. Skoznjo 
potekajo tisočletne poti med Italijo in Podonavjem. Odprta od vzhoda 
proti zahodu, je  bila naseljena že v kameni dobi. Bakrena, bronasta 
in železna doba so pustile v njej sledi, poseben pečat pa so Vipavski 
dolini vtisnili Rimljani. Le-ti so ji nam reč prinesli njeno največje 
kmetijsko bogastvo -  vinsko trto. Toda najboljši v tej dolini so ljudje. 
Številni so se  zapisali v zgodovino, danes pa zgodbo pišejo novi rodovi 
Vipavcev. V novem prospektu Vipavske doline so v posebnih razdelkih 
opisani vinogradi in sadovnjaki, bogata preprostost vipavskih jedi, 
naravne značilnosti in kulturno-zgodovinska dediščina tisočletij ter 
sedan je  turistične možnosti in zmogljivosti Vipavske doline. Nov 
turistični prospekt je  bogato ilustriran in natisnjen v več barvah.

G ostovanje gledališča iz B eograda 
v  Novi Gorici
V ponedeljek, 30. novembra, bo ob 20. uri v Slovenskem narodnem 
gledališču Nova Gorica gostovalo Narodno gledališče Kikinda in Hop. 
La Beograd s predstavo 0  nasilju, po motivih dram e Tit Andronik 
VVilliama Shakespearja; priredba in režija Andelka Nikolič.

V slovenskih gozdovih  veliko obnovljivega 
vira energije
Tudi v Sloveniji poraba raznih virov energij narašča, zaradi česar 
zmogljivosti hidroelektrarn, termoelektrarn in tudi jedrske elektrarne 
v Krškem ne zadoščajo več. Pozornost porabnikov energije, elektrike, 
plina in naftnih derivatov je zato čedalje bolj usmerjena v uporabo t. 
i. obnovljivih virov energije. Gre predvsem za povečano kurjenje lesa 
in lesnih odpadkov, s čimer pridobivamo toploto, ki jo lahko uporabimo 
za ogrevanje hiš, stanovanj in drugih prostorov, pa tudi vode ali celo

za pridobivanje električne energije. Slovenija je  po površinah, poraslih 
z gozdovi, na tretjem mestu v Evropi. Lesne m ase je torej veliko na 
zalogi in ni bojazni, da bi je  zmanjkalo. Kurjenje lesnih odpadkov pa 
ima tudi druge koristi. Pomembno lahko prispeva k čiščenju gozdov, 
emisije ogljikovega in žveplovega dioksida so  veliko manjše kot pri 
uporabi fosilnih goriv, cena biomase pa je v primerjavi s  kurilnim oljem 
in zemeljskim plinom nižja. V lesno maso spadajo les iz gozda, torej 
hlodi, vejevje, grmovje, lesni odpadki iz industrije, kot so odpadni kosi, 
žagovina, lubje ter odpadni izdelki iz lesa. To so lahko zaboji, palete in 
podobni izdelki. Biomasa pa je za kurjenje pripravljena tudi v obliki 
polen, sekancev, peletov in briketov. Zaradi ogromnih količin lesne 
biomase in razmeroma ugodnih cen lesa je v Sloveniji ogrevanje z 
lesom oz. drvmi še  zmeraj precej razširjeno. Po podatkih Zveze društev 
za biomaso Slovenije se  v slovenski državi z drvmi ogreva nad 30% 
gospodinjstev. Na voljo so tudi postopki in metode, ki omogočajo 
udobno in učinkovito izrabo biomase. Ogrevanje z lesno biomaso bo 
morda preprečilo energijsko revščino, ki nanjo opozarjajo strokovnjaki. 
Taka revščina pomeni, da kmalu ne bi več mogli plačevati visokih 
računov za ogrevanje in toplo vodo, kar se  sicer marsikje v Sloveniji 
že dogaja. K zmanjšanju porabe energije in izrabljanju biomase je 
pozvala tudi posebna direktiva EU.

Podgrad  pri Vremah
V četrtek, 19. novembra 2009, je  podružnica častitljive rodiške fare 
sv. Janeza Krstnika v Podgradu doživela pomemben praznik. Krajevni 
župnik Iztok Mozetič je  namreč blagoslovil dva kamnita križa, dar 
domačinov, družine Žiberna in družine Janka Prelca iz Zavrhka. 
Znamenja predstavljata lepo delo domačih kamnoseških delavnic in 
sta postavljena na pokopališču ter na križišču poti za zaselek Potok 
in Podgrad. Sv. m aša je zvenela kot zahvala vsem, ki so s  svojimi ne 
malimi žrtvami ta znam enja postavili in bodo tako pričala našim 
za n a m c e m  o d e d išč in i in 
vernosti prednikov. Tudi sicer 
je  mala podružnica dala veliko 
duhovnih in redovnih poklicev.
Obenem je bila tudi dokonča
na elektrifikacija podružne 
cerkve, saj je  ta  prvič zable
s te la  v prijetni in domiselni 
razsvetljavi. Domačinka Anica 
Prelc je  z izbranimi besedami 
predstavila potek del in orisala 
znameniti kraj, v katerem so 
š e  razva line  g rad u  grofov 
Petazzi. Pri službi božji so  
sodelovali pevci farnega zbora 
iz Rodika, kijih vodi Edi Race, 
nato se  je slavje nadaljevalo 
pri gostoljubni družini Prelc v 
Zavrhku.
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Z govorna p oslik ava na delu zida East S ide G allerv

m etrih  po Brandenburški regiji 
m ed cestiščema zagledaš b rona
sti kip m edveda (simbol mesta), 
ki ti vošči dobrodošlico  v pre
stolnici nenehn ih  gradbišč. Tudi 
jaz sem ein Berliner -  pomisliš 
tedaj.
"Tudi m oja m am a je bila nekoč 
v Berlinu, v V zhodnem  Berlinu, 
jasno", se oglasi sopotnica, po 
rodu iz Albanije, ki se je po de
mokratizaciji balkanske države z 
družino nastanila v Trstu. Stefa
ni, Štefka - kot smo jo z ostalim i 
po tnik i, Poljanko, Rajkom in 
Sašo, prekrstili - je m edtem  n i
zala razvoj albanske družbe v

na vzhodn i strani Branden- 
burških vrat še danes slavi foto
grafska razstava.
Dovolj pa je zagledati te h n o 
loško kupolo  Sony centra na 
Potsdamer Platzu ali se sprehaja
ti po predelih  Kreuzberg ali 
Prenzlauer, ki slovijo po večet- 
n ičn i in  m ladostn i podobi 
svojih prebivalcev in  obiskoval
cev, okusiti različne prim erke 
svetovnih kuhinj, ali pa še bolje, 
zajeti smisel besed novih gene
racij nem ške prestolnice, da se 
zaveš, kako je Kennedyjevo ge
slo zastarelo, propadlo pod težo 
časa in  želje sam ih Berlinčanov,

zidu", je dejala nasm ejana Kri
stina. "Tudi jaz ne bi vedela o 
tem  kaj povedati", je odrezavo 
odgovorila vrstnica Ingrid. Kaj 
pa vam  pom eni nocojšnji večer? 
"Zabavo", je dejala Kristina; "de-

ko se iz M rinchna pelješ več ur 
po enoličnih pokrajinah Turin- 
gije, Saške -  A nhalt in  Branden
burga, ki jim  n i videti konca. 
Edini razbrem eniln i elem enti 
postanejo tedaj ogrom ni enolič

ni m lini ob Av- 
tobahnu , ki 
kažejo na
težnjo nove 
Nemčije po 
iskanju sodob
n ih  in  naravi 
prijaznih ener
gij. Tak poskus 
m odernega pa 
ostaja na
ozem lju nek 
danje NDR prej 
izjem a kakor 
kanon . Kljub 
peščici visoko 
tehnoloških 
podjetij, ki so 
se z zahoda 
preselile na 
vzhod po pad
cu zidu, 
ostajajo vzhod
n i Landerji v 
splošnem druž
benem  in  go
spodarskem 
zaostanku v na-

Zid iz domine

revije Limes.
Druge države, ki so 
nekoč spadale k sovjet
skemu satelitskemu m o
zaiku, so po razpustu 
Varšavskega pakta znale 
pritisniti na plin in  se h i
tro, včasih celo prehitro, 
pognale po avtocesti hi- 
perkapitalizm a: zahod- 
nonem šk i po litik i pa 
težko prikrivajo pod 'že
lezno zaveso' politično- 
korektne razsodnosti 
svoje očitke na račun  
ravnodušnosti vzhod
n ih  sodržavljanov do 
podjetništva: ta  se nam reč po 
njihovem  m nen ju  udejanja v 
golem  črpanju in  koristenju 110 
milijard evrov, ki jih  politika ze
dinjenja s področja nekdanje 
ZRN le tno  prenaša na vzhod. 
V zhodni N em ci pa očitajo 
zahodnjakom  kolonizacijo in  
zgrešeno gospodarsko politiko, 
ki je prisilila m noga krajevna 
podjetja v stečaj: m enda bi se 
Ossis (prebivalci vzhodn ih  
dežel) skoraj strinjali s Tatcherje- 
vo, ko je govorila o novem  An- 
schlussu...
Take in  sorodne misli pa se raz
blinijo takoj, ko po zadnjih kilo

NOVI

GLAS
G LA V N I UREDNIK A n d re j B ra tu ž  - O D G O V O R N I UR ED NIK  Jurij Paljk 

Iz d a ja te lj  Z a d r u g a  G o r iš k a  M o h o r je v a  - Pred sedn ik  dr. D am jan  Paulin 

R egis triran  n a  so d išč u  v G o ric i 2 8 .1 .1 9 4 9  p o d  z a p o r e d n o  številko  5

Uredništvo v Gorici: P iazza  Vittoria-Travnik 2 5 , 3 4 1 7 0  G orica , tel. 0481  5 5 0 3 3 0 ,  faks 0481  5 4 8 8 0 8 ,  e-mail gorica@noviglas.it 

Uredništvo v Trstu: Ulica Donizetti 3 , 3 4 1 3 3  Trst, tel. 0 4 0  3 6 5 4 7 3 , faks 0 4 0  7 7 5 4 1 9 , e-mail trst@noviglas.it 

U prava: P iazza  Vittoria-Travnik 2 5 , 3 4 1 7 0  G orica , tel. 0481  5 3 3 1 7 7 , faks 0481  5 4 8 2 7 6 , e-mail uprava@noviglas.it

w w w .noviglas.it

TISK: C entro  S tam p a  de lle  V enezie Soc. C oo p . a.r.l., Via A ustria, 1 9 /B  - 3 5 1 2 9  P adova PD, 

tel. 0 4 9  8 7 0 0 7 1 3  - faks 0 4 9  8 0 7 3 8 6 8 ;  e-mail cdascv@ libero.it 

LETNA NAROČNINA: Italija 4 5  evrov, S lovenija 4 8  evrov, inozem stvo 8 5  evrov - Poštni tekoči račun 1 0 6 4 7 4 9 3  

OGLAŠEVANJE: O g la šev a lsk a  ag e n c ija  Tm edia, ul. M alta  6  - G o rica , ul. M ontecch i 6  - Trst.

B rezp lačna  tel. št. 8 0 0  1 2 9 4 5 2 , iz S lovenije in tujine 0 0 3 9  0 4 8 1  3 2 8 7 9 . E-mail advertising@ tm edia.it 

Jam čenje zasebnih podatkov: v smislu z a k o n sk eg a  o d loka  št. 1 9 6 /0 3  (varstvo osebn ih  podatkov) jam čim o največjo 

z a se b n o s t in ta jnost z a  o se b n e  po d a tk e , ki so jih b ralci posredovali N ovem u g lasu . Bralci lahko b re z p la č n o  zap rosijo  

z a  sp rem em bo  ali izbris podatkov, ki jih z a d e v a jo , kakor tudi iz razijo  svoje nasp ro to v an je  rabi le-teh.

N ovi g la s  je član  Z d ružen ja  p e rio d ič n e g a  tiska v Italiji USPI in Z veze  katoliških tednikov v Italiji FISC

Izd a jan je  n a š e g a  tedn ika  Novi g la s  p o d p ira  tudi U rad  V lade  Republike S lovenije z a  S lovencev v zam ejstvu in po  svetu 

Tednik N ovi g la s  p re jem a nep o sred n i d ržavn i p rispevek v sk ladu z  zakonom  7 .8 .1 9 9 0  št. 2 5 0
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nov ih  geopo litičn ih  okolišči
nah, ki večkrat zrcalijo usode 
najbolj nesrečn ih  držav nek 
danjega vzhodnega oz. sociali
stičnega bloka. V eni sami misli: 
"Nekoč je bilo zelo m alo vsega, 
porazdeljenega m ed vsemi, da
nes pa je veliko vsega na voljo le 
n ekaterim ..."
"Ne pozabi, Štefka: danes Wir 
sind Berliner".
"Aha, m am a. Povedala m i je, da 
je m ed svojim obiskom posnela 
veliko fotografij vzhodnega dela 
mesta, ker v zahodnega nam reč 
ni smela. Uslužbenec 
na albanskem velepo
slaništvu, sama je bila 
dom a funkcionarka 
na m inistrstvu, se je 
vljudno ponudil: zakaj 
bi sama razvila filme, 
daj jih  m eni, bom  jaz 
poskrbel".
Vljuden, res.
"Tako vljuden, da 
svojih fotografij n i 
nikoli več videla..."!
Nešteto zgodb, nešte
to knjig, veliko rom a
nov in  filmov o zidu, o 
Stasiju -  zloglasni poli
tičn i policiji NDR, o 
vohunih , o tem, kako 
sta Vzhodna Nemčija 
in  vzhodn i b lok  n a 
sploh slovela po odv
zemanju osnovnih človečanskih 
svoboščin, o tem, kako je Berlin 
d ihal le s po lovičnim i pljuči. 
Povsem naraven se ti zato zdi 
apel Johna F. Kennedyja, ki ga

ki niso sužnji preteklosti; Ich bin 
ein Berliner je sčasoma pridobi
lo čisto drug pom en.
Res je, da ponekod ostanki zidu 
še danes pričajo o nekdanji razk
lanosti mesta, zdi se pa, da je to 
načrtno postavljeno bolj v funk
ciji turistične atraktivnosti (na 
prim er poldrugi kilom eter o h 
ranjenega zidu pri O berbaum - 
briicke ob reki Spree, znanega 
kot East Side Gallery, kjer so v tr
govini spominkov za visoko vso
to celo na prodaj koščki zidu, si
cer dvomljivega izvora, in  števil-

bolečine spom ina. Trpljenje je 
nam reč čustvo, ki ga starejši Ber
linčani raje hranijo v sebi, ker ga 
ne m orejo kar tako razkazovati, 
m lajše generacije pa verjetno 
sploh ne vedo, kje se je dvigal 
zid in  kaj je njihovim  družinam  
pom enil.
M iselni proces v turistu se tako
le razvije: razočaranje -  razm i
slek -  ugotovitev.
M ed starši in  njihovim i otroki 
obstaja nam reč tih  sporazum , 
na podlagi katerega se po nek
danjosti ne gre ozirati s trpkim  
srcem: spom in na preteklost gre 
raje potešiti s sedanjo željo po 

delu in  n a 
predku. 
Vsaka nova 
zgradba, 
ideja, po b u 
da pom enijo 
šiv na pretek
li rani: sim 
bo lno  vlogo 
tega
zdravljenja so 
Berlinčani 
poverili fu tu
ristični in  
p retiran i (a 
prikupni) 
arhitektonski 
podobi trga 
Potzdamer 
Platz, ki je v 
dveh dese
tletjih  popol
n o m a spre
m en il svojo 

podobo  in  sporočilnost: nek
danja nikogaršnja zemlja pom e
n i danes nič drugega kot želja 
Berlina in  njegovih prebivalcev 
po čim  bolj p lodni prihodnosti, 
kar enostavno izraža željo po 
norm alnosti vsakdana sodobne
ga in  raznolikega evropskega ve
lemesta.
To je zgolj osebni vtis, ki pa se 
lahko opira še na eno  dejstvo. 
M ed osrednjo slovesnostjo je b i
lo pri dom ini slišati veliko tujih 
jezikov, nem škega pa bore m a
lo. Kazalo je, da so to priložnost

ni poulični prodajalci, ki s svoji
m i predm eti izpred nekaj dese
tletij gnetejo dobičkonosno n o 
stalgijo na pretekle čase) kot pa v 
luči nepristranskega ohranjanja

zagrabili zlasti tujci, ki so berlin
ski večer doživljali kot praznik. 
Ingrid je m edtem  imela v standu 
čisto druge skrbi...

Igor Gregoii

Berlin /  20-letnica padca zidu (2. del)

Prihodnost skozi 
normalnosti vsakdana

M  C  e sanjalo se nam  ni, 
^ W d a  bi se kaj takega 

lahko zgodilo", nam  
je povedala Inge, ki se je pred tri
desetimi leti rodila v Vzhodnem  
Berlinu. Dan, p reden  je padla 
dom ina, pa je s kolegicami stre
gla strankam  pod  standom  na 
Eberstrasse v neposredni bližini 
Brandenburških vrat. "Padec zi
du se je zdel nem ogoč predvsem 
m ojim  staršem; bila sem nam 
reč še premlada, da bi razum ela 
usodnost tistih  dni. N jim  se je 
zid z vzhodne strani m esta zdel 
neuničljiv". Kaj pa n jene kolegi
ce? "Jaz sem se rodila po padcu

lo", je skomignila z ram eni In 
grid, ki se nerada nasm ehne.
Ko se iz Trsta v enem  sam em  
dnevu z avtom pripelješ, po več 
kot tisoč kilom etrih dolge poti, 
do nem ške prestolnice, 
pričakuješ ozirom a celo 'zahte
vaš', da se ti Berlinčani ob tako 
pom em bn i ob le tn ic i ponosno  
razodenejo v stereotipnem  in  iz
rabljenem  geslu, ki ga je daljne
ga 26. junija leta 1963 izrekel te
danji am eriški predsednik  JFK 
na trgu Rudolpfa W ildeja m ed 
svojim obiskom  v Z ahodnem  
Berlinu: Ich b in  ein Berliner.
To geslo vre v glavi zlasti takrat,

sprotju s tistimi, ki so nekoč tvo
rili eno najbolj uspešnih in  vo
diln ih  ekonomij na svetu. Kan
clerka Angela Merkel in  naš so
govornik gospod H ans nas z 
realnim i podatki v rokah učita, 
da sta zid in  ločitev družbenega 
tkiva na dva dela zapustila še do 
danes globoko sled v socialnem, 
gospodarskem  in  zlasti p ro 
računskem vidiku, tako da neka
teri celo zagotavljajo, da N em 
cev danes ne združuje eno tna  
država, temveč razočaranje nad 
obračunom  državne enotnosti, 
kot trdi Andrea Tarquini v zadnji 
številki italijanske geopolitične
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Ko bi človek bil bolj dovzeten do sočloveka...

Tišine gozdov in 
plamenečega ruja ne dam

Pred dnevi sem na Facebook 
naložila nekaj slikic z ne
deljskega izleta, pa me je 

znanec, ki se sicer v življenju pok
licno ukvarja s politiko, napadel, 
da samo pohajam  in pravzaprav 
nič ne delam. Pravzaprav tega 
slišim vse več in včasih me nav
daja občutek krivde, ker pač lju
bim  naravo in vsak trenutek pro
stega časa najraje preživim v 
tihem  objemu gozdov, na kraških 
gmajnah, ki jih je sedaj, v jeseni, 
ruj preoblekel v praznično, in  na 
morju seveda. Ampak samo na sa
m otnih divjih plažah, kjer ni pro
dajalcev sladoleda, kričanja in  ti
stega zoprnega, neznosnega vonja 
po cenenih zaščitnih kremah in 
kozmetiki.
Ljudje pač sodijo, ker so prepriča
ni, da so najboljši, da je njihova 
pot edina prava, predvsem pa, da 
so na svetu in  v okolju, kjer delajo, 
nepogrešljivi. Sama ne mislim nič 
podobnega. Vem, da ne bom  
nikoli veliko pripomogla, da bi bil 
ta svet boljši, vem, da sem naredi
la veliko napak, da jih še vedno 
delam, in  včasih si želim, da bi več 
naredila za sočloveka, za tiste, ki si 
sprehoda v gozdu ali k morju ne 
morejo privoščiti, niti poštenega 
obroka ne. Vem pa tudi, da 
skušam v tej svoji majceni, nepo
m em bni vsakdanjosti, ki je se
stavljena iz tisočih drobcenih tre
nutkov, besed, pa tudi nasmehov, 
biti vedno poštena do vseh solju
di. Skušam, nočem  tudi trditi, da 
sem. Časa mi zmanjkuje, tako ne
kako, kot ga dandanes zmanjkuje 
vsem. In včasih sem utrujena, jez

na, ker nisem kos vsakdanjim te
žavam. Pa se vseeno potrudim , 
vsaj kar je v moji moči, da prijate
ljem priskočim na pomoč, da obi
ščem soseda, da poprim em  za de
lo, če je kdo prešibak in ne zm o
re, da podarim  vsaj drobcen na
smeh tistim, ki so v stiski in  ga 
potrebujejo. Vem, da ni vedno 
vse v najboljšem redu, pa se 
vendar trudim, da bi bilo. 
Občutek imam, da bi vsi radi 
svet spreminjali in kritizirali, to 
pa samo z najvišjih položajev, z 
najbolj uglednih mest. Pa m i
slim, da ni tako. Slovenci im a
m o lep pregovor, ki pravi, da je 
treba najprej pom esti pred 
svojim pragom. In tako je tudi 
z družbenim i odnosi. Svet in 
družbo bom o lahko izboljšali 
samo, če bom o izboljšali odnos 
do naših najbližjih, če bom o 
na razpolago prijateljem, ki so 
v stiski, če bom o v dobrih od
nosih s sosedom, pa četudi 
nam  večkrat zasmrdijo pujsi v 
njegovem hlevu ali prižgan 
m otor na bližnjem dvorišču. 
Včasih nisem tako razmišljala, 
mlad človek je pogostokrat ne
strpen, vzburljiv. Sedaj vem, da 
moraš v življenju stokrat, celo ti
sočkrat vsako stvar pretuhtati, pre
den se za kaj odločiš. Resnica je 
največkrat zelo zapletena zadeva 
in vsak ima svoj prav. Tudi sosed, 
ki redi prašiče in ima vsako jutro 
v nedogled prižgan motor svojega 
starega dizla. Da na vse to poza
biš, je dovolj nasmeh, prijazna be
seda, kozarec terana ali stisk roke. 
Včasih im am  občutek, da je svet

tistih, ki mi očitajo zelene gozdo
ve, še bolj puhel in  prazen od 
mojega. Včasih im am  občutek, da 
vsa politika sloni na zdrahah, ki 
bi jih preprost človek rešil ob ko
zarcu vina. In prepričana sem, da 
cilj vsega največkrat ni dobrobit

so na to že odgovorili: naj bo, naj 
visi, Kristus nikogar ne moti, niti 
staršev m uslimanskih otrok niti 
večine laikov. V političnih krogih 
pa vrši, razpravlja se, klešejo se 
mnenja. V neki slovenski učilnici, 
kjer križa ne morejo odstraniti, 
ker zasilni pouk poteka v prosto
rih, ki so v cerkveni lasti, ga uči
teljica vsako jutro celo prekrije z 
brisačo. Sama sem rasla in  se uči
la v učilnicah in  razredih, v kate
rih je na zidu vedno viselo razpe
lo. Bila so obdobja, ko sem raz
mišljala o njem, obdobja, ko ga še 
videla nisem, obdobja, ko sem ob 
njem molila. Kljub temu razpelu,

V. v  -i.

soljudi, pomoč tistim, ki jo potre
bujejo, niti dobri sosedski odnosi. 
Občutek imam, da stremi vse do
gajanje zgolj po pridobivanju gla
sov. Politika je, gledana s prepro
stega človeškega vidika, čisti ab
surd.
Trenutno je v Evropi, predvsem 
pa v Italiji in Sloveniji, veliko go
vora o razpelu, ki bi smelo ali ne 
viseti v učilnicah. Preprosti ljudje

KAJ SPLOH POČNEM TUKAJ?
In naj se  še  tako čudno sliši, zares nisem vedel, kaj 
naj naredim, presenečen in besen, kot sem  bil, ko 
sem  takoj po premieri operete Grofica Marica pred 
Kulturnim centrom Bratuž v Gorici med sedanjem  v 
avto opazil, da mi ga je neka baraba nam erno s 
ključem ali žebljem odrsala. Če se  nisem vprašal: 
“Kaj sploh počnem tukaj”? je  bilo to sam o zato, ker 
sem  že po delovni dolžnosti moral biti na opereti, pa 
sem  vseeno pomislil, kakšen smisel sploh ima dej
stvo, d a je  neki hudobnež meni in drugim nam erno 
na avtomobilu tisti večer naredil veliko škodo. To, da 
je  poškodoval tudi drugim avto, 
sem  izvedel šele čez nekaj dni, 
ko sm o se  pač pogovarjali o tem, 
včasih  sem  m oral tud i odgo
varjati ljudem, zakaj imam tako 
belo  črto  na m odrem  levem  
boku moje alfe. Poškodba je na
rejena strokovno, baraba, ki je 
odrsala moj in druge avte, je  de
lo naredila zares vrhunsko, za
čela je  pri sprednjem  blatniku in 
končala na zadnjem, močno je 
pritiskala na oster predm et (naj
brž je  bil to ključ, morda izvijač, 
tudi žebelj bi lahko bil), da je  
odrgnina na avtu gotovo taka, da 
se  je  ne da s  preprostim “poli
ranjem ” odpraviti. Za barabo gre 
in ne za objestneža. Ko sm o o 
tem  dejanju debatirali v baru, s e je  takoj pojavil tip, 
kije dejal, da ni čudno, da so mi ga odrsali, ko pa je 
bila premiera v Bratužu. Takoj sem  pomislil tudi sam  
na d e js tv o , da  bi to  lahko  bil n ac io n a lis tičn i 
nestrpnež, a sem  globoko v sebi že takrat vedel, da 
je  to bila slovenska baraba, naša baraba, da se  ra
zumemo. Barabe imamo tudi mi, barab ne moreš 
deliti po nacionalnem ključu. Če za svoj avto ne mo
rem reči, d a je  popolnoma nov, pa to lahko reče pri
jatelj, ki mu je  isti barabin odrsal, prav tako strokov
no kot meni, isti večer popolnoma nov avto. Naklju
čno sem  se  pogovoril z orožnikom, kaj se  lahko stori 
v takih primerih, in mi je  v odgovor nemočno razširil 
roke, zraven pa nekaj zamomljal o “mikro kriminal
nih dejanjih", kot da bi bilo za 8 0 0  evrov škode na 
avtu “mikro kriminalno dejanje”. Za toliko denarja bi 
mi namreč avtoličar prebarval levo stran avtomobila, 
če  bi mu ga seveda peljal popravit. A ga ne bom. Ker 
se  mi zdi, da je  to odločno preveč denarja, in tudi za
to, ker avto zaradi tiste poškodbe, ki je  estetskega 
značaja, moti, to ja!, š e  posebno oko moti!, vseeno 
pelje enako kot prej. Seveda sem  prvi dan bentil, kot

i *

je  bentila žena pred letom dni, ko soji na tržaški uni
verzi podobno kot meni z žebljem odrsali prav tako 
moder avto, kot benti kolega vedno, ko mu na ulici 
z žebljem dodajo novo “znam enje barbarstva" na si
cer že s ta r avto, ki pa je zanj edini avto, novega si 
namreč ne more privoščiti. Ko m eje  avtoličar gledal, 
kako skrušen poslušam, kaj vse bi moral narediti, da 
bi moj avto postal spe t tako lep, kot je  bil pred pod
lim, a strokovnim posegom goriške barabe, mi je 
povedal zgodbo o nekem avtoličarju iz Gradeža, ki 
je  odprl svojo delavnico in v začetku ni imel naročil.

Pa je za poslovanje podjetni avto
ličar sam  poskrbel tako, d a je  po
noči sam  odrsal na stotine avtov, 
iskala g a je  policija, a ga niso na
šli, vsi pa so  vedeli, da je  bil on, 
govorilo se  je tudi, da je  naročil 
vandalska dejanja lokalnim bara
bam, katere je  plačal po učinku. 
Kot to počno profesionalci seve
da. In je  moj avtoličar še  dodal, 
da se  ti slabo vrne, če slabo delaš 
sam . Dvignil sem  obrvi in avtoli
ča rje  dejal: “Nekaj let kasneje je 
v prometni nesreči umrl sin tega 
mojstra iz Gradeža. Vrnilo se  mu 
je za vse slabo, kar ga je  drugim 
naredil”! Kar streslo  me je! Že 
res, da sem  bil prve dni vedno 
besen, ko sem  vstopal v avto, a 

da bi drugim želel tako slabo, pa spet ne. Končno gre 
le za “pleh” in ne življenje! A vam na tihem le pri
znam, da sem  bil izjemno vesel, da nisem barabe pri 
vandalskem dejanju zalotil. In to iz več razlogov. Že 
res, da skušam  živeti kot kristjan, že res, da se  po
polnoma strinjam s  Hannah Arendt, ko le-ta vrhun
sko govori o “banalnosti slabega in zlega”, kot sem  
prebral tudi izjemno trpeče, zahtevne, a iskrene, glo
boke, a tudi brezupne tekste  Jeana Ameryja, ki ma
ščevanja noče niti po preživetju najhujših nacističnih 
taborišč, izgubi pa vero v življenje, onstranstvo in tu
di vase, da o sočloveku niti ne govorim. Prav o tem  
sem  največ razmišljal, ko sem  razmišljal o falotu, ki 
je  meni in drugim poškodoval avto, iz čiste škodoželj
nosti, hudobije in tiste zlobe, ki ostaja za večino ljudi 
skrivnost, a tudi lastnost, proti kateri se  zreli ljudje 
moramo nenehno boriti! Pa na koncu tudi priznam, 
da sem  bil vesel, ker barabe nisem zalotil pri deja
nju, ker bi ga najbrž treščil, ko bi ga mogel, da, do
bro bi ga usekal, ali pa mu dal vsaj brco nekam v 
mednožje! Drugega mu itak ne bi mogel narediti, z 
barabam i se  nam reč ne moreš pogovarjati!

ki me je spremljalo v otroštvu, 
sem bila kot študent popoln atei
st, potem  sem se zopet vrnila k 
iskanju resnice. Spominjam se, da 
mi je nekdaj znanka zabrusila, da 
je ta simbol krščanstva pravzaprav 
bedast, ker poveličuje trpljenje. 
Dolgo sem razmišljala o njenih 
besedah, sedaj vem za odgovor. V 
temle simbolu krščanstva je velika 
življenjska resnica. Trpljenje, ki ga 
je z učlovečenjem sprejel nase tu
di Božji Sin, je del našega življenja 
in  tisto, kar nam  pomaga, da rase- 
mo, da živimo, da smo ljudje, da 
znamo ceniti to, kar imamo.
V trgovini sem nekoč srečala nez
nano gospo. Ne vem, zakaj sem ji 
podarila nasmeh, morda samo za

to, ker im am  ljudi rada in  sem ve
sela njihove bližine. Gospa mi je 
nasm eh vrnila, pa mi je rekla, da 
je lepo, če sočloveku znaš podari
ti nasm eh, besedo. Ona sama 
nekdaj ni bila taka, zagrenjena je 
bila, življenja ni znala ceniti. Po
tem se je spopadla z rakom, bilo je 
grozno, a Bogu je hvaležna za to 
izkušnjo. Njeno življenje, tudi od
nos z domačimi, sta se z boleznijo 
spremenila. Naučila se je, koliko 
je vredno življenje, vesela ga je in 
vesela je vsakega dne.
No, pa pustim o razmišljanja in 
poglabljanja in se vrnim o k zna
m enju na zidu. Včasih im am  

občutek, da je poli
tika le pesek v oči, da 
so to prazne besede, 
ki ljudi predvsem za
vajajo, da gre le za be
sedičenje in  preri
vanje za oblast, brez 
vsebine... Zakaj se po
litiki tako prerekajo o 
načelnosti, ko gre za 
odstranitev razpela, 
ne motijo pa jih izko
riščanje otroške de
lovne sile, nevarne 
borzne špekulacije in 
trpljenje ljudi, ki so 
zaradi revščine in 
lakote potisnjeni na 
rob propada. Ali se bo 
življenje kogarkoli iz
boljšalo, če bo razpe
lo odstranjeno s šol
skih zidov, ali bodo s 
tem  rešili eno samo 
življenje???

Znanka iz Rima je na Facebooku 
ustanovila skupino, ki se sprašuje, 
zakaj se oblast nam esto z od
stranjevanjem simbolov krščanst
va ne ukvarja raje s številnimi kri
vicami, ki jim človeštvo ni kos. In 
z vojnami. Razpelo na zidu, tisto, 
ob katerem sem se tudi sama kot 
študent tolikokrat zamislila in 
našla v njem tudi tolažbo ob last
nem  trpljenju, pa naj visi še na
prej tam, v učilnicah, kot simbol 
usmiljenja in  človečnosti. Tudi za 
tiste, ki morda ne verujejo.
Veliko razočaranje sem doživela 
tudi ob zadnjih razpletih obmej
n ih  zdrah med Slovenijo in  Hr
vaško. Do pred kratkim me vse 
skupaj ni veliko motilo, kajti

verjela sem, da se preprostih ljudi 
to ni dotaknilo, da politiki huj
skajo tudi zaradi pridobivanja gla
sov, da bi mi preprosti ljudje to 
rešili na enostaven način. Pri pod
pisu arbitražnega sporazuma me 
je najbolj prizadelo vmešavanje 
hrvaške škofovske konference in 
ščuvanje Cerkve k m edsebojne
m u sovraštvu. Kaj pa ima sploh 
vera opraviti pri mejnih sporih, ali 
nas je Jezus kdaj učil, naj se voj
skujemo za ped zemlje ali nekaj 
kvadratnih metrov morja, naj so
vražimo soseda, brata, naj bodi
mo zavzeti nacionalisti, naj ne po
puščamo??? Zakaj to??? Pa ni šlo 
samo za politični vrh in  škofov
sko konferenco. V soboto je bila 
na hrvaškem morju manifestacija 
proti podpisanem u sporazumu, 
starši so tja pripeljali v zastave za
vite otroke, čisto majčkene, pa 
duhovniki so bili z njimi, v rokah 
pa tokrat niso imeli razpela, am
pak nacionalno zastavo in žaljive 
transparente. Pa si upam  reči, da 
njihovo mesto po mojem ni bilo 
tam, da je morda ravno med ma
nifestacijo nekje v njihovi župniji 
umiral starček, ali je kdo v stiski 
iskal nekoga, da bi se m u izpove
dal. Quo vadiš dom ine, sem se 
vprašala z žalostjo v srcu, ko sem 
se umaknila kričečim človečkom, 
mahajočim z zastavami. Na srečo 
je šel ravno tedaj, po promenadi 
ob morju, m im o nas hrvaški par 
s psom. Psa im am  seveda tudi jaz 
in mi ljubitelji psov ne poznamo 
meja, ki bi nas ločevale. Psa sta se 
kljub razliki v velikosti začela igra
ti, veselo, razposajeno. V pasjem 
jeziku, kaže, je sporazumevanje 
veliko lažje, saj je manjši kuža s 
tačko opozoril mojega, naj pazi in 
ga ne pohodi. Z razliko od ostalih 
sta bila lastnika z nam a prijazna, 
poklepetali smo, onadva pa sta, 
m edtem  ko sta opazovala psa na 
travniku, tako pokomentirala do
gajanje: "Ja, ko bi bili kužki na 
oblasti, vseh teh absurdnih zdrah 
bi ne bilo, pa tudi vprašanje meje 
bi bilo že zdavnaj prijateljsko reše
no”.
Da, morda imata prav, ko bi bili 
psi na oblasti... Akaj, ko je človeka 
včasih težko, tako zelo težko razu
meti.

Suzi Pertot

^Ne samo enogastronomska pobuda

Sest fotorazstav za 
Okuse Krasa

Letošnji Okusi Krasa so bili 
izredno bogati; ob gastro
nomskih dobrotah so zaži

vele druge pobude, obiski pri 
proizvajalcih, nedeljski izleti po 
Krasu, gostovanja na Koroškem v 
Ziljski dolini, v Sloveniji v Sežani 
in Ljubljani; lep odmev so imeli 
tudi v medijih in  na spletu. Še po
sebej je izstopala spremna um et
nostna kulisa. Letos je bilo po
stavljenih kar šest fotografskih 
razstav: pet skupaj s krožkom 
Fotovideo Trst 80 in  ena z Ju- 
liet in fieste'fotografia.
Na Opčinah so tri razstave: v 
Občinski izpostavi v Dober- 
dobski ulici ima Tržačan Fa- 
bio Rinaldi velike črno-bele 
portrete proizvajalcev in go
stincev - na posnetku z od
prtja so Vesna Guštin, upo
dobljeni vinar Sandi Škerk, ki 
je predstavil avtorja, prijatelja 
Rinaldija (ob njem), predsed
nik trgovcev SDGZ Ervin 
Mezgec in Davorin Devetak, 
predstavnik prirediteljev 
Okusov Krasa. Številno ob
činstvo z Opčin in iz mesta 
so pozdravili predsednik rajonske
ga sveta za vzhodni Kras Marko 
Milkovič, predsednik SDGZ Niko 
Tenze, predstavnica openskih tr
govcev konzorcija CIV Skupaj na 
Opčinah Marta Fabris in  Alessio 
Curto, predstavnik revije Juliet -. 
Rinaldijeva razstava ima namreč 
svojevrsten koncept, v veži in

zgornji dvorani občnskega urada 
so portreti protagonistov kraške 
in tržaške enogastronomske sce
ne: vinogradniki Silvano Ferluga, 
Edi Kante in Benjamin Zidarich, 
brata vinarja Vodopivec in oljkarji 
Starec, čebelar Fausto Settimi, go
stinci Walter Cusmich, Ami in Ju
re Scabar, Gianluca Tombacco.
V izložbah openskih trgovin (P&E 
Project, Linear, Leli oblačila, Isa- 
bel parfemi, cvetličarna Bucane-

ros Česnik in Mirne Viola Pando- 
lomiti, pri Vetotu pa so posnetki 
kraške narave in sadja Štefana Gr
giča in Janka Kovačiča, naslovlje
ni Mikro makro kozmos.
Pri Savronu v Devinščini, blizu vr
ta z divjadjo Mobili Elio, raz
stavljata sugestivne črno-bele in 
barvne posnetke Viljam Lavrenčič 
(Kras) in Diego Geri (Kmečki 
utrinki).
V Zgoniku pri Guštinu so slike o 
naravi Marka Civardija, predsed
nika krožka Fotovideo Trst 80, ter 
o morju in vetru Luke Vuga, ki je 
regatni sodnik.
Miloš Zidarič namenja razstavo v 
gostilni Sardoč v Prečniku Barkov- 
ljanki; kot znano, je bil častni go
st na otvoritvenem večeru letošnji

i

ve, pekarna Cok, optika in  zlatar
na M alalan ter M alalan Moda, 
Cobez in  bankom at ZKB) pa so 
detajli iz okolij portretirancev. Le
pi so Rinaldijevi črno-beli "bi
serčki" sredi živojesenskih barv za 
Okuse Krasa okrašenih izložb.
Na Opčinah je v restavraciji Da
neu dvojna razstava Alenke Peta-

zmagovalec,
na.

'naš" Mitja Kosmi-

"Ne zgolj enogastronom ski" 
spored Okusov Krasa je torej kar 
bogat: razstave so odprte  do 
konca meseca in  še dlje. Infor
macije o dnevih zaprtja, naslo
vih obratov itd. so na www. trie- 
steturismo. net.
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Posvet ob desetletnici izvajanja zakona 482/99

Jezikovne manjšine naj 
stavijo na kakovost!
Posvet ob 10. obletnici odo

britve državnega zakona za 
zaščito zgodovinskih je

zikovnih m anjšin št. 482 iz leta 
1999, ki je potekal v ponedeljek,
16. novembra, na sedežu goriške 
pokrajine, je želel biti trenutek raz
misleka o zakonu, ki predstavlja 
mejnik v jezikovni politiki italijan
ske republike. Zagotovil je pravico 
do šolanja in  inform iranja v 
manjšinskih jezikih, pa tudi njiho
vo uporabo v odnosu z javno 
upravo. S temi besedami je 
srečanje uvedel Peter Černič, pred
sednik pokrajinske konzulte za 
slovensko skupnost, ki je priredila 
posvet skupno z odborništvom za 
jezikovne skupnosti.
Odbornik Marko Marinčič je spre
govoril o jezikovnih skupnostih 
kot značilnem  elem entu našega 
jezikovno in  kulturno raznolike
ga okolja, ki ga je potrebno ovred
notiti in promovirati na vseh ni
vojih. Goriška pokrajinska uprava 
je veliko naredila v to smer, je po
vedal, saj je dvorano pokrajinske
ga sveta opremila z napravo za si
m ultano prevajanje, odprla je po
sebno okence, pravi "motor" šte
vilnih pobud. Že iz Marinčičevih

besed je bilo razvidno, da se je 
kmalu nekaj začelo zatikati. Do 1. 
2005 so iz sklada zakona 482 
prejeli od 120.000 do 180.000 
evrov, z letom 2006 pa se je razpo
ložljivost znatno zmanjšala, saj so 
zadnja leta prejeli 10.000 evrov. 
Kljub vsemu je pokrajinska upra
va nadaljevala z izvajanje pobud v 
prid manjšinam, kot npr. s pri
rejanjem jezikovnih tečajev, z na
meščanjem dvo ali trojezičnih ta
bel itd. Še vedno je odprto 
vprašanje državnih cest. Ne glede 
na sredstva iz omenjenega zakona 
ima uprava še več projektov, med 
drugim želi ojačiti sodobne teh
nologije, ki lahko dajo novega za
gona krajevnim skupnostim. 
Deželni funkcionar Marco Štolfo 
je kot "tehnik" uvedel svoj 
obračun ob prvem okroglem ju
bileju zakona 482 z ugotovitvijo, 
da je m inilo 10 let od odobritve, 
ne pa od začetka izvajanja zakona. 
FJk je dežela, kjer se govori več je
zikov. V 197 izmed 218 njenih 
občin se govori vsaj en manjšin
ski jezik. Furlanskih občin, 
vključenih v območje veljave 
zakona za zaščito manjšin, je 177, 
slovenskih 32, nemško govorečih

pa 5. Pred 150 
leti tak zakon 
ni bil potre
ben, saj se je 
domala vsak 
Goričan znal 
sporazume
vati v vseh je
zikih terito-

Okroala miza

nja, je pove
dal Štolfo. V
"kratkem" stoletju smo to zmož
nost izgubili, "upajmo, da jo bo
m o spet pridobili v sedanjem". 
Odobritev zakona je svoj čas po
menila pravi praznik, zgodovinski 
dosežek. In vendar je le nekaj več 
kot polovica om enjenih občin 
predstavila vsaj po en projekt. V 
glavnem je šlo za toponomastiko, 
cestne table in  jezikovna okenca, 
še največ so ga izkoristili na Vi
demskem in Goriškem. Začetno 
navdušenje je počasi pojenjalo za
radi vedno manjših prispevkov, pa 
tudi zaradi njihove nestalnosti. Na 
šolskem področju je bilo pred
stavljenih povprečno 70 projektov 
letno; na področju medijev pa naj 
bi zakon zagotovil uporabo je
zikov v radiotelevizijski službi, to 
poglavje pa je za zdaj vse prej kot

Marco Štolfo, Peter Černič in Marko Marinčič

v fazi izvajanja.
Na drugem delu posveta, okrogli 
mizi, ki jo je vodila časnikarka 
Erika Jazbar, je prvi spregovoril 
predsednik SKGZ Rudi Pavšič. Za
sluga zakona 482 je v tem, da je 
institucionaliziral stvarnost je
zikovnih manjšin v državi, v bist
vu je odprl vrata zakonu 38/01 in 
deželnim zakonom za Slovence, 
Furlane in  nemško govoreče pre
bivalce, čeprav je njegova finanč
na razpoložljivost danes za 70% 
manjša od začetne. Zakon ostaja 
pomemben, za njegovo izvajanje 
pa je potrebna politična volja. Je 
deželna uprava primerna politič
na režija, ki bi odločala o tem? 
VVilliam Cisilino (Institut Ladin 
Furlan) je poudaril, da so bila 
pričakovanja zelo velika, jezikov

ne skupnosti so 
stopile v javne 
uprave skoz 
glavna vrata, na
to pa smo doži- 

i' 'i veli pravo "invo- 
lucijo", saj n i
smo dosegli 
pričakovanih sa

dov. Za to nosijo odgovornost tu
di politiki, njihovo nepoznavanje 
stvarnosti lahko povzroča veliko 
škodo manjšinam. V im enu SSO- 
ja je Drago Štoka orisal dolgo pot 
do odobritve zakona 482 in obža
loval dejstvo, da se vsa pričako
vanja niso uresničila. Še najmanj 
je bilo storjenega v tržaški občini 
in  pokrajini, je dejal. Deželna 
uprava je "pragmatična", ne gle
da v smer prihodnosti, morala bi 
biti bolj evropska. Federico Vicario 
(Furlansko filološko združenje) je 
poudaril pom en zakona 482 za 
šolstvo. Pozval je k vsakdanjim 
prizadevanjem za ovrednotenje 
naše zgodovinske, kulturne in  je
zikovne dediščine, zlasti pa, je 
poudaril, "bomo zmagali, če stavi
mo na kakovost: naše šole naj bo

do najboljše"! V razpravi ob kon
cu posveta, ki sta se ga med drugi
mi udeležili gen. konzulka RS v Tr
stu Vlasta Valenčič Pelikan in go- 
riška podprefektinja Gloria Sandra 
Allegretto, je Damjan Paulin izpo
stavil neprim erno finančno kritje 
zaščitnih zakonov, Marija Ferletič 
pa je povedala, da težave obstajajo 
prej na deželni kot na državni rav
ni. Predsednik paritetnega odbora 
Bojan Brezigar je opozoril, da bi 
bilo zelo nevarno popravljati ali 
dopolnjevati zakon 482. Prizade
vati si m oram o za njegovo iz
vajanje še posebno na področju 
šolstva in medijev ter skušati pri
dobiti sredstva. "Doseči kaj več v 
tem  trenutku ni mogoče". Pred
sednik Furlanskega univerzitetne
ga konzorcija Francesco Maran- 
gon je poudaril, da im a zaščita 
manjšin kot "stranski učinek” iz
boljšanje kakovosti življenja za 
vse. Njegove besede je še podkre
pil Štolfo, ki je dejal, da so 
manjšinski jeziki lahko vir bogast
va in blagostanja, dejavniki sožitja 
in  družbeno-gospodarskega raz
voja. / DD

Rudi Merljak, Jurij Kufersin in Ivan Peterlin

Tudi v športu je treba gojiti stike z matico

Merilo za prostor v medijih 
v Sloveniji je vrhunskost

Zamejski Slovenci večkrat 
tarnam o, da nas v Slove
niji ne upoštevajo, da nas 

ne poznajo, da nas ne jemljejo re
sno, da nas imajo za Ita
lijane... Poglavje zase je 
odnos, ki ga imajo v m a
tici do slovenskega špor
ta v Italiji. Tema, kateri 
vsekakor velja nam eniti 
enega od naših ok
virčkov. Spodbuda k pi
sanju tega prispevka 
prihaja z nedavne vsako
letne tiskovne konferen
ce o zamejskem športu, 
ki je bila v Ljubljani 13. 
novem bra, pa tudi iz 
nekaterih  drugih vzvo
dov, vezanih zlasti na 
novinarsko kritje našega 
športa v m edijih v Slove
niji.
O slovenski narodni skupnosti 
(ali manjšini) v Italiji -  kot naj
brž tudi v ostalih zamejstvih -  ve
do v m atični domovini resnično 
malo, toda zanimanje zanjo ven

darle obstaja, tudi m ed mladimi. 
To nam  je potrdila na prim er raz
stava o zgodovini Šlovenskih 
športnih iger, ki je bila nekaj m e

je m im oidoče študente zadeva 
res prevzela, vtis so dajali, da se v 
galeriji pred eksponati ne 
ustavljajo zgolj zato, da bi profe-

secev na ogled v prostorih Fakul
tete za šport na ljubljanski u n i
verzi. Ob postavljanju panojev s 
fotografskim in  drugim  gradi
vom se je bilo m oč prepričati, da

sor opazil (in nato  nagradil) 
njihovo zanimanje... Zelo dober 
odziv je na istem prizorišču pože
lo tudi srečanje, vedno ob petde
setletnici SŠI in  z njo povezane

razstave, s pisateljem  Borisom 
Pahorjem, katerega (mladi in  sta
rejši) sploh povsod izredno radi 
poslušajo.
Tradicionalna časnikarska konfe
renca o zamejskem športu je bila 
letos v športnem  središču Tivoli, 
kjer so se kot po  navadi zbrali 
osrednji slovenski mediji, zlasti 
kolegi z beležkam i in  registra- 
torji, pa tudi kaka televizijska eki
pa. Izkušnja s tovrstnih srečanj -  

in  zlasti poudarek, s katerim 
so nato poročali o dogodku 
-  kaže, da je slovenski šport 
v zamejstvu za Slovenijo za
nimiv, če dosega vrhunsko
st. Merilo je torej čisto me
dijsko -  komercialno, se pra
vi, da v slovenske časopise 
in  oddaje prodre intervju z 
vidnim  športnikom  v olim 
pijski disciplini, ne pa Tanja 
Romano ali Mateja Bogateč. 
Seveda, včasih ju vzamejo v 
poštev kot kraljici v njuni 
(neodm evni) panogi, veči
nom a pa športe, v katerih se 
uveljavljajo naši tekmoval
ci, jemljejo le tu pa tam  kot 
zanimivost, skorajda kot 

folkloro. V Ljubljani zato delujejo 
bolj resno in  ugledno rojaki iz 
Koroške, ki se predstavijo z Wro- 
lichom , Schellanderjem, 
Oražejem, Simo, se pravi s posa

mezniki, ki redno najdejo mesto 
v časopisih v matici. Slovenci iz 
našega zamejstva pa zelo težko 
pripeljem o v Ljubljano Mateja 
Černiča ali Lorisa Maniaja, kar bi 
bila češnja na to rti ob zavidlji
vem gradivu (rezultati, številke, 
knjige, spletne strani), ki ga vsako 
leto prinesejo na tiskovno konfe
renco predsednik Združenja slo
venskih športnih društev v Italiji 
Jure Kufersin in  sodelavci.
Redna prisotnost našega športa 
na slovenskem medijskem 
tržišču je bila zgodovinska dome
na pobude posameznikov -  zane
senjakov. Prof. Gianni Furlanič je 
dolgo let v Delu ob j avlj al vsak te
den Pismo iz Trsta z rezultati za
mejskih ekip. Mario (član izvrš
nega odbora Društva športn ih  
novinarjev Slovenije) in  Rado

Šušteršič sta neu trudna sodelav
ca Radia Slovenije in  Radia Val 
202. Prav v zadnjem  obdobju 
smo na pobudo prijatelja Sloven
cev v Italiji in  sokolskega gibanja 
prof. Tomaža Pavlina pridobili 
dve strani (urejuje ju novinar 
Branko Lakovič) v ličnem  meseč
niku Šport mladih, ki ga izdaja 
Ministrstvo za šolstvo in šport Re
publike Slovenije. Skratka, te 
stike je potrebno gojiti, samo vz
trajnost je pri tem  lahko napo
sled poplačana. N edvom no je 
treba svoj p rodukt (slovenski 
šport v Italiji) v prvi vrsti samo
stojno, resno in  prim erno posta
viti, saj so stiki z mediji (na vse
binski in  oblikovni ravni) danda
nes bistveni za promocijo vsakrš
ne dejavnosti.

HC

HO KEJ IN  LINE
Ferrara -  Polet Kwins 5 :3  
N O G O M E T
Elitna liga: T orviscosa -  Kras 1 :0  
Promocijska liga: Juven tina  -  Villesse 1:1, Union 
91 -  Sovodnje 1:1, San D aniele -  Vesna 1:0
1 . am aterska  liga: F og liano  -  P rim orec  4:1
2 . am aterska  liga: Prim orje  -  Z a r ja /G a ja  3 :1 , 
Breg -  C o rm onese  4:1
3 . am aterska  liga: M o n te b e llo /D o n  Bosco -  
M ladost 3 :0

K O Š A R K A
C1 liga: Virtus U dine -  J a d ra n  9 5 :9 7  
C2 liga: Breg -  CBU 7 5 :6 7 , A rdita  -  Bor 6 9 :6 5  
O D B O JK A
Ženska C liga: S a n fA n d re a  -  B o r/B reg  3 :2 ,
S loga  -  BluVolley 1:3
Moška C liga: Val -  Soča 3 :0 , F incan tieri -
S loga  3 :0 , O lym pia  -  II Pozzo 0 :3
Ženska D liga: Kontovel -  A ltura 3 :0 , II Pozzo
-  Govolley 3 :0
B A L IN A N JE
C liga: M oim acco -  G aja 14:6

Bratovščina svetega Martina

Slovenijo bi za teden dni povezali 
v največji vinski festival na svetu

V času martinovega, ko se 
je skoraj na vsakem kora
ku in  za vsakim ovinkom 

poskušalo in  krstilo novo vino, 
potem  pa ob kostanju in  še m ar
sičem bolj legitim no kot kdajko
li v letu praznilo tudi kozarce zre
lega, starega, preverjeno dobrega 
vina, so v Medani v Goriških Br
dih 11. novembra, na dan svetega 
M artina, ustanovili bratovščino, 
ki nosi njegovo ime in  im a zani
mivo poslanstvo. Bratovščina sve
tega Martina je namreč svobodna 
in  neodvisna skupina dom olju
bov in  ljubiteljev vina, ki deluje v 
smeri izboljšanja kulture uživanja 
vina ter promocije slovenske vin
ske stvarnosti in  tradicije, v do
movini in na tujem. Tako so nje

ni člani, ki jih druži prepričanje, 
da lahko postane slovensko vi
narstvo s svojo kvaliteto in  boga
tim  kulturnim  izročilom ena od 
nosilnih vsebin za promocijo Slo
venije, zapisali ob ustanovitvi. V 
Medani se jih je zbralo okrog še
stdeset z novogoriškega območja, 
od tega kakšnih dvajset briških 
vinarjev in  precej takih, mladih 
in starih, poklicno različno orien
tiranih, ki jih združuje skupno 
prepričanje, da bi lahko v novem 
bru, v času martinovega, za teden 
dni po vsej Sloveniji organizirali 
nacionalni vinski festival, kar bi, 
glede na vsa obstoječa m artino
vanja in vse dogodke, povezane z 
vinom, ki se odvijajo v tem  času, 
zahtevalo le združitev m oči in

obogatitev ponudbe. "Vinski fe
stival niso zgolj sanje. To je le vse
binska in  organizacijska nad 
gradnja martinovanja, kot ga poz
nam o danes, ter naše bogate vin
ske tradicije in  nacionalnega iz
ročila, ki se vina dotika celo v na
cionalni h im n i in  ki nam  je 
ohranilo naj starejšo vinsko trto 
na svetu", so ob ustanovitvi v 
sporočilu za javnost zapisali člani 
bratovščine svetega Martina. Pre
pričani so tudi, da bi v času no 
vembrskega turističnega mrtvila 
tak festival blagodejno deloval na 
zasedenost turistične infrastruk
ture ter privabil obiskovalce z 
drugih koncev Evrope in  sveta. 
Posebnost zamišljenega festivala 
je v tem, da bi večina aktivnosti

potekala kar pri samih proizvajal
cih vina, tako da bi bil prireditve
ni prostor cela Slovenija, od Go
riških Brd preko Vipavske doline 
in  Dolenjske do Bizeljskega, od 
slovenske Istre 
preko Krasa in  
Štajerske do Ha
loz. Vinski sejem 
ozirom a poku
šnjo vin kot os
rednjo vsebino 
festivala bi dopol
njevala še tekm o
vanja in  ocenje
vanja vin, stro
kovna srečanja ter 
sklepanje poslov 
m ed proizvajalci 
in končnim i kup
ci, gostinci ter 
vinskimi trgovci.
V bratovščini po
udarjajo izjemno 
geografsko, kul
tu rno in  vinorodno raznolikost 
Slovenije, njeno ozemeljsko kom
paktnost in  obvladljivost; ideal

ne karakteristike za nekajdnevne 
individualne vinske ture vinskih 
navdušencev s celega sveta. Verja
mejo tudi, da bi projekt pospešil 
črpanje evropskih kohezijskih

sredstev na področju kmetijstva, 
kjer im a Slovenija zaradi po
manjkanja ustreznih projektov že

ves čas neizkoriščen potencial. S 
svojo idejo so zazrti v razvoj po
deželja in  zagotavljanje dodatnih 
delovnih mest v regijah, ki jih je 
gospodarstvo izrabilo in  m ače

hovsko zapustilo. V za
četku prihodnjega leta 
načrtujejo javno tribu
no, na katero bodo po
vabili predstavnike 
vseh pristojnih institu
cij s kmetijskega in  go
spodarskega ozirom a 
turističnega področja 
ter vinarje in jim pred
stavili idejo. Zanimajo 
jih nam reč stališča, saj 
bodo v primeru, da ide
ja ne bo sprejeta kot do
bra, zahtevali tudi poja
snila, zakaj ne. Bra
tovščina je seveda odpr
ta za vse podobno m i
sleče, vanjo pa se bo 
mogoče ponovno včla

niti šele na dan svetega Martina,
11. novembra 2010.

Nace Novak


